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خروج از لیست سیاه FATF در دستور کار دولت

     عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید براینکه اصلاح چند ناترازی جدی زمینه بازگشت اقتصاد به مسیر تعادلی را فراهم خواهد کرد، گفت: اصلاح اقتصاد نیاز به زمان دارد.

خروج از لیست سیاه FATF در دستور کار دولت
تهــران- ایرنا- »گــروه ویژه اقدام مالی« که بــه اختصار FATF نامیده 
می شود، نهادی بین الدولی است که ماموریت آن به تناسب بروز تهدیدهای 
نظام مالی بین المللی قابل گســترش است. این نهاد در حوزه هایی مانند 
مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم، استانداردها و مقررات فنی و 
حقوقی را تدوین کرده که از سوی بسیاری از دولت ها پذیرفته شده  است.

به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، پولشــویی، تامین مالی تروریسم و 
اشــاعه تسلیحات کشتار جمعی از مهم ترین دغدغه دولت ها و نهادهای 
مالی بین المللی اســت و FATF به عبارت ســاده ارگان متولی مبارزه با 
پولشــویی و تأمین مالی تروریســم و جرایم ســازمان یافته است که از 
ظرفیت های کارشناســی گروه »واحدهای اطلاعــات مالی« )FLUs( به 
نــام »گروه اگمونت« )EGMONT( اســتفاده می کند تا از طریق تجزیه و 
تحلیل اطلاعات مالی کشورها، بتواند با تهدیدهای نظام مالی بین المللی 

مبارزه کند.
این نهاد با ایجاد تعامل و همکاری بین واحدهای اطلاعات مالی کشورها 
می کوشد بین ماهیت حساس افشای اطلاعات مالی و حفاظت از محرمانه 
بودن چنین افشاگری تعادل برقرار سازد و موارد مشکوک را پس از بررسی 
و تجزیه و تحلیل دقیق در واحد اطلاعات مالی کشورها، حسب مورد به 
مراجع ذی صلاح برای تحقیقات، پیگرد قانونی یا محاکمه گزارش کند.

از این رو، نظارت بر شفافیت مالی در سطح ملی و بین المللی و تحلیل 
داده های حاصل از گزارش های رســمی واصله از کشورهای مختلف در 
زمره کار ویژه اف ای تی اف است تا دولت ها بتوانند بر اساس ارزیابی های 
انجام شــده، ریسک ســرمایه گذاری خود را در کشورهای هدف کاهش 
داده و در مراودات بانکی و تعاملات با کشــورهای مشــکوک )فهرست 

سیاه( احتیاط کنند.
با این حال »تنگناها و الزام های راهبردی« ایران برای تعامل و همکاری 
با گروه ویژه اقدام مالی باعث شده است که بیش از یک دهه این پرونده 

به صورت نامشخص باقی بماند.
به عبارت دیگر مســاله تعامل با FATF )گروه ویژه اقدام مالی( بیش 
از یک دهه است که به موضوعی حساس و پیچیده در سیاست خارجی 
ایران تبدیل شده است و کشورمان به دلیل عدم پیوستن به این نهاد و 
اجرا نکردن توصیه های آن، همچنان در فهرست سیاه این نهاد قرار دارد 

و اقتصاد کشور گرفتار تبعات منفی متعدد آن شده است.
این پرونده از اوایل دهه ۸۰ در ایران مطرح شــد و به سرعت به یکی 
از بحث برانگیزترین مســائل سیاست خارجی ایران تبدیل شد و پس از 
اقدام دولت »حســن روحانی« در فرستادن لوایح چهارگانه شامل اصلاح 
قانون مبارزه با تامین مالی تروریســم، اصلاح قانون مبارزه با پولشویی، 
پیوستن ایران به کنوانســیون سازمان ملل متحد برای مبارزه با جرایم 
ســازمان یافته فراملی )پالرمو( و پیوســتن ایران به کنوانسیون مقابله با 

تامین مالی تروریسم )CFT(، دو لایحه نخست یعنی اصلاح قانون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم و اصلاح قانون مبارزه با پولشویی سال ۱۳۹۷ پس از 
تصویب مجلس شورای اسلامی و تایید شورای نگهبان به دولت ابلاغ شد 
و دو لایحه دیگر در میان تضاد دیدگاه های میان دولت و مجلس وقت با 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام سرنوشتی نامعلوم یافت 
و با قرار گرفتن نام کشورمان در لیست سیاه این نهاد چالش های بسیاری 
بر سر راه مناسبات خارجی و روابط اقتصادی ایران با جهان به وجود آمد.

گفتنی است، نام ایران پیش از ارایه این لایحه ها توسط دولت روحانی 
نیز در لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی قرار داشت و با توجه به رویکرد 
ایران در تصویب برخی قوانین و بخشنامه ها در سال ۱۳۹۶، برای یکسال 

اسم ایران در لیست سیاه تعلیق شد.
فهرست سیاه یا فهرست سیاه OECD از سال ۲۰۰۰ میلادی از سوی 
گروه ویژه اقدام مالی صادر شــد و کشــورهایی را فهرســت می کند که 
سیاه FATF تشخیص دهد و معتقد باشد در نبرد جهانی علیه پول شویی 
و تأمین مالی تروریســم همکاری نمی کنند؛ به این کشورها »کشورها یا 

قلمروهای غیرهمکاری کننده« )NCCTs( نیز می گویند.
در عمر حدود سه ساله دولت سیزدهم نیز بارها موضوع خروج ایران 
از FATF در رسانه ها مطرح شد اما به سرعت توسط مسئولان وقت وزارت 
امور اقتصادی و دارایی درخصوص آن موضع گیری می شــد و مقامات 
ایــران در آن زمان اعلام مــی کردند که در خصوص FATF تحول جدی 
رخ نداده اســت حال آنکه در اواسط دولت رئیســی )۱۴۰۲( بار دیگر 
FATF اعلام کرد که ایران را به همراه کره شــمالی و میانمار در لیســت 

سیاه قرار داده است.
با شــروع بــه کار دولت چهاردهم دوباره موضوع خروج از فهرســت 
ســیاه FATF در دســتور کار قرار گرفت و در هفته هــای اخیر مقامات 
متعدد دولتی ایران اظهارنظرهای متعددی در این خصوص داشــته اند 
و »مسعود پزشــکیان« رئیس جمهوری اسلامی ایران نیز در این زمینه 
اظهار نظر کرده است تا نشان دهد دولت چهاردهم عزم جدی برای حل 

و فصل این پرونده دارد.
از ســوی دیگر، با وجود آنکه برخی رســانه ها و چهره های سیاســی 
انتقادات خود را نسبت به تعامل با این نهاد مطرح کرده اند، »عبدالناصر 
 FATF همتــی« وزیر امور اقتصــادی و دارایی ایران از مزایــای تعامل با

گفته است.
مخالفان پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی معتقدند طلایه داران 
FATF از جمله ایالات متحده، اتحادیه اروپا و بریتانیا، مهد پولشویی در دنیا 
هستند و اهداف کلان FATF نه فقط برای کاهش مصادیق و گلوگاه های این 
چالش اقتصادی در داخل و خارج کشورهای عضو نیست، بلکه به نوعی در 
 راستای وارد کردن فشارهای مضاعف مالی به کشورهای در حال توسعه و 
اقتصادهای نوظهور با هدف فروپاشــی سیاسی و اجتماعی آنها طراحی 
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این روزها که آلودگی هوا بالا گرفته و تعطیلی مدارس و 
ادارات را به دنبال داشته است، این پرسش در ذهن ایرانیان 
مطرح می شــود که علت این آلودگی هوا چیست؟ معمولاً 
پاســخی که دانش آموختگان اقتصاد می دهند با پاسخی که 

عموم شهروندان می دهند، متفاوت است.
اگر از قضیه ســوزاندن مازوت در نیروگاه ها و آلایندگی 
صنایع اطراف شهرهای بزرگ بگذریم، توده مردم علت اصلی 
را در کیفیت پایین خودروهای ساخت داخل و فرسوده بودن 
ناوگان حمل ونقل شــهری و باری می دانند. اقتصادخوانده ها 
اگرچه بــر کیفیت پایین خودروها و آلاینــده بودن ناوگان 
حمل ونقل شــهری و باری تاکید دارنــد، اما متهم اصلی را 

قیمت پایین بنزین و گازوئیل می دانند.
توده مردم راه حل اصلــی را در واردات خودرو می دانند، 
اما اقتصادخوانده ها ضمن تأیید لزوم کاهش شــدید تعرفه 
واردات خودرو، راه حل را افزایش قابل توجه قیمت انرژی اعم 
از بنزین، گازوئیل و گاز اعلام می کنند. ریشه تفاوت تحلیل در 
این است که اقتصاد دانش مطالعه انگیزه هاست و اقتصاددانان 
بیــش از اینکه بر رفتار و ابزارآلات انجام کار تمرکز کنند، بر 
انگیزه انجــام رفتار تمرکز می کنند. برای توده مردم بدیهی 
اســت که هر روز از خانه به محل کار بروند و برای این تردد 
از خودروی خود یا اســنپ استفاده کنند یا حداکثر وسایل 
حمل ونقل عمومی، اما اقتصاددانان می گویند چرا لازم است 
افراد هر روز این مســیر را طی کنند؟ چه عواملی بر انتخاب 
یک شغل، انتخاب محل سکونت، انتخاب محل شرکت، انتخاب 

محل مراکز خرید و انتخاب محل گشت وگذار تأثیر دارند؟
قطعاً انســان ها در انتخاب شغل، انتخاب محل سکونت، 
انتخاب وسیله حمل ونقل، انتخاب محل شرکت، انتخاب محل 
مراکز خرید و انتخاب محل گشت وگذار، هزینه-فایده می کنند 

و هر وقت منافع بر هزینه چربید، آن را انتخاب می کنند.
اقتصاددانان فکر می کنند افزایش قیمت انرژی می تواند 
اهرمی باشــد تا انتخاب شــغل هایی که مســتلزم تردد در 
مسافت های طولانی اســت به تدریج زیان بار شوند، انتخاب 
محل سکونتی که خیلی دور از محل کار است زیان بار شود، 
انتخاب محل شــرکتی که هزینه بالایی به کارکنان تحمیل 
کند زیان بار شود، انتخاب محل ایجاد مراکز خریدی که دور 
از دسترس اســت زیان بار شود، انتخاب خودروهای آلاینده 
زیان بار شود. توده مردم فکر می کنند همه امور یادشده قطعی 
و غیرقابل تغییر است؛ اما واقعیت آن است که ساختار شهر و 
نظم حاکم بر آن از تک تک چنین تصمیماتی شکل می گیرد.

وقتی قیمت انرژی بالا باشــد، برای افراد نمی صرفد خانه 
بهتری را که دور از محل کار اســت، انتخاب کنند. برایشان 
نمی صرفد فرزندشان را به مدرسه بهتری که دور از محل خانه 
اســت، بفرستند. برایشان نمی صرفد که شغل های پرتردد را 
به ســادگی انتخاب کنند یا محل کاری دور از محل زندگی 
را برگزیننــد. برای مردم صرف نمی کند برای گشــت وگذار 
مکان هــای دور را انتخاب کنند، برای مردم صرف نمی کند 
در مناطق دور از مرکز زندگی کنند و این گونه اندازه شهرها 

مثل تهران بیش از حد بزرگ نمی شود.
شــاید برای نسل فعلی این حرف مفهوم نباشد؛ اما برای 
بزرگسالان واضح است که در دهه ۶۰ خودروی پیکان تولید 
می شــد؛ در عین حال که خودروهای آمریکایی نظیر بیوک 
و شورولت وجود داشــت. عموم مردم خرید پیکان با وجود 
کیفیــت پایین آن را به خودروهای آمریکایی راحت ترجیح 
می دادند؛ زیرا گفته می شد که خودروهای آمریکا سیلندرهای 
بیشتر و مصرف بالایی دارند؛ اما پیکان مصرف کمتری داشت. 
علــت آن، این بود کــه در آن ایام قیمت بنزین بالا بود و به 
همین دلیل خیلی از افراد طبقه متوســط عادت داشتند در 
مسیر رفتن به سرکار مسافر سوار کنند تا خرج بنزین درآید!

از وقتی که قیمت بنزین نسبت به تورم پایین نگه داشته 
شد، مشکل شروع شد و تولید و خرید خودروهای بی کیفیت 
داخلی توجیه یافــت. وقتی گازوئیل قیمت نازلی دارد هیچ 
راننده اتوبوس، مینی بوس و کامیونی انگیزه ندارد تا خودروی 
آلاینده و فرسوده خود را با خودروی جدیدی که کم مصرف تر 
و کمتر آلاینده اســت جایگزین کند. این استدلال که چون 
خودروهای داخل پرمصرف تر هستند، پس نباید قیمت بنزین 
افزایش یابد، استدلال صحیحی نیست. مقدمه استدلال اگرچه 
صحیح اســت اما نتیجه آن، نادرست است. اگر خودروهای 
داخــل دو برابــر خودروهای رایج در جهــان مصرف دارند، 
قیمت بنزین باید نصف قیمت بنزین در خارج از ایران باشد نه 
یک بیستم آن! وضعیت درباره گازوئیل که به مراتب اسفبارتر 
و قیمت گازوئیل تقریباً رایگان است. در چنین شرایطی یک 
صاحب کامیون فرسوده چه دلیلی می تواند داشته باشد که 
کامیون خود را عوض کند. مخلص کلام آنکه اقتصاددانان و 
توده مردم در ایــن تحلیل ها با هم تفاوت دارند. توده مردم 
شــرایط موجود را قطعی تلقی می کنند؛ امــا اقتصاددانان 
آنهــا را قابل تغییر و مرهون کنش و واکنش نظام اقتصادی 
می دانند؛ یعنی درون زا می دانند و برون زا. مشــکل این است 
که جاانداختن این موضوع نه تنها برای توده مردم، بلکه برای 

سیاستمداران و حتی برخی اقتصادخوانده ها دشوار است.

محمد زائری           
کارشناس 

رد پای قیمت انرژی در هوای 
آلوده

شده است.
بــا این حــال »تنگناها و الزام های راهبردی« ایران بــرای تعامل و همکاری با 
گروه ویژه اقدام مالی باعث شــده است که بیش از یک دهه این پرونده به صورت 
 FATF نامشخص باقی بماند.در مقابل، رئیس جمهور به تازگی با اشاره به موضوع
که از ســوی یکی از دانشجویان مطرح شــد به این نگرانی ها اینگونه پاسخ داد: 
بیاییــد با یکدیگر FATF را در داخل پیاده کنیم. آمریکا آنجا نشســته و می فهمد 
که چه بلایی ســر پولمان می آوریم، آمریکا می فهمد که کدام کشتی و کالا کجا 
می رود اما خود ما بخاطر اینکه FATF داخلی نداریم اگر یک کشــتی با بارش گم 

شود متوجه نمی شویم کجا رفته است.
وی تصریح کرد: فکر می کنید رژیم صهیونیستی چگونه افراد را ترور می کند، 
برای این اســت که همه چیز را خیلی راحت رصد و مشاهده می کند.در خارج از 
کشور کسی نمی تواند به راحتی دلار به حساب شما واریز کند، باید معلوم باشد چه 
کسی و از کجا این پول را برای شما پرداخت کرده است، شما در بازار نمی توانید 
دلار را هزینه کنید، همه اینها مشکل سیستمی است که ما در داخل کشور داریم.

اینکه برخی ها FATF را قبول ندارند باید توضیح دهند چرا و مشکل آن چیست؟ 
نباید بدون اینکه فلسفه و اصل موضوع را نمی دانیم، بگوییم آن را قبول نداریم.

بــا این حــال »تنگناها و الزام های راهبردی« ایران بــرای تعامل و همکاری با 
گروه ویژه اقدام مالی باعث شــده است که بیش از یک دهه این پرونده به صورت 
نامشــخص باقی بماند.پزشکیان در همین راســتا پرسشی مطرح کرد و افزود: از 
تجار و بازرگانان بپرســید که فقدان FATF چه بلایی سِر آنها آورده است؟ واقعیت 

تلخ است اما باید پذیرفت و برای آن راه حل پیدا کرد.
عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد ایران هم در حالی که طیف وســیعی از رسانه ها 
و چهره های سیاســی بار دیگر حملاتشــان را متوجه تعامل با FATF ســاخته اند، 

در توئیتی از مزایای تعامل نوشت تا نگاه ویژه دولت به این مساله آشکار شود.
وی گفت: عادی سازی پرونده ایران در گروه اقدام مالی باعث رفع محدودیت 
های پولی و مالی ۲۰۰ کشــور و نهاد بین المللی علیه اشخاص حقیقی و حقوقی 
ایرانی، خنثی ســازی پروژه منزوی کردن نظام پولی و مالی کشــورمان توســط 
آمریکا و متحدانش، عادی سازی روابط بانکی ایرانیان از دانشجو گرفته تا تجار و 
فعالان اقتصادی در سراســر جهان، افزایش هزینه های دولت آمریکا در تهدید و 
تطمیع کشورها و نهادهای بین المللی برای اجرای تحریم ها علیه ایران می شود.
از نگاه کارشناسان و صاحبنظران، پیوستن به FATF برخلاف نظر منتقدان فرصت 
های جدیدی از جمله حمایت از گروه های مقاومت، مبارزه با قاچاق سازمان یافته 
سلاح و مواد مخدر، اصلاح نظام بانکی، ارتقای جایگاه و وجهه بین المللی ایران و امکان 
استفاد ه از منابع مالی صندوق بین المللی پول و بانک جهانی را پیش روی ایران می 
گذارد و تهران می تواند با اصلاح و تقویت قوانین داخلی خود و اجرای مفاد مربوط 
 به برنامه اقدام ایران و با توسل به روش های حقوقی و سیاسی از مواجهه با مشکلات 
و خطرهای محتمل پرهیز و از فرصت ها بهره ببرد و زمینه را برای خروج از فهرست 
ســیاه فراهم کند. با این حال »تنگناها و الزام های راهبردی« ایران برای تعامل و 
همکاری با گروه ویژه اقدام مالی باعث شده است که بیش از یک دهه این پرونده 

به صورت نامشخص باقی بماند.

اصلاح یکباره 
ناترازی ها نه امکان 

پذیر و نه ضروری 
است. مشخص کردن 

ناترازی های عمده 
و اصلاح تدریجی 

آنها می تواند مسیر 
حرکت از یک تعادل در 
برگیرنده رشد پایین و 
تورم بالا به یک تعادل 

بهتر را هموار کند.
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وفاق ملی، راهکار حل مشکلات مردم و جامعه
    رئیس دولت فقط شعار وفاق نمی دهد بلکه در عمل خود وارد صحنه می شود و به عنوان شخص دوم کشور می خواهد همه ـ از مردم تا دستگاه ها و نهادهای 

مختلف ـ با همدلی به پویش کاهش دو درجه ای دما بپیوندند. قطعا این پویش هم نیاز به وفاق و همدلی همگان اعم از عوام و خواص جامعه دارد.

اقتصاد کلان 

 وفاق ملی از عبارت های جدید سپهر سیاسی کشور است که در دولت چهاردهم و 
مدتی قبل از شروع به کار رسمی، استفاده از آن رونق گرفت.در کنار مشکلات اقتصادی، 
اجتماعی و بین المللی که کشور با آنها روبه رو است، اما سرفصل وفاق ملی نیز مباحث 
بسیاری را به خود اختصاص داده تا احزاب و چهره های سیاسی کشور در همین چند 

ماه به  صورت ویژه به آن بپردازند.
»وفــاق ملی« یعنی توافق و همدلی گســترده میان اعضــای یک جامعه بر پایه 
ارزش ها، باورها و منافع مشــترک. نیرویی که مانــع تفرقه و اختلاف و نقطه اتصال 

وحدت و اتحاد است.

 وفاق از دیدگاه رئیس دولت
اما رئیس جمهور ۱۲ آذرماه در دومین گفت وگوی تلویزیونی خود با مردم در پاسخ 
به سوال خبرنگار که از او پرسید:"درباره وفاق برخی ها معانی متفاوتی از جمله تعامل با 
قوای دیگر، تعامل با احزاب یا قومیت ها و یا نوعی تقسیم انتصابات یا کنار آمدن با بقیه 
از آن استنباط کرده اند. به طور کلی اگر بخواهیم وفاق را خیلی خلاصه و شفاف توضیح 
دهید، وفاق یعنی چه؟ " تعریف جامع  و دقیق تری از آن ارائه داد و گفت: »وفاق یعنی 
پایبندی به حق و عدالت و دوری از ضلالت و یا تابعیت از هوای نفس. در واقع اختلاف 
زمانی شکل می گیرد که من حق شما را ضایع کنم اگر حق شما را ضایع نکنم دعوایی 
شکل نمی گیرد، تمام اختلافاتی که ما با هم داریم برای منیت ماست، ما حق دیگران 
را نادیده می گیریم حالا یا به خاطر جنسیت یا قومیت یا مذهب، در صورتی که اسلام 

آمده تا حق و عدالت را اقامه کند.
وفاق این نیست که ما سهمیه بدهیم، وفاق این است که ما حق دیگران را ببینیم، 
زور نگوییم، جامعه را با ســلیقه خود تقسیم نکنیم. ما انصاف را در مقابل خودمان با 
کسانی که دوستشان داریم یا نداریم باید مراعات کنیم. همه ایرانیانی که در این کشور 
زندگی می کنند برای این آب و خاک هستند، قرار نیست بگوییم چون تو اینطور هستی 
تو را بازی نمی دهم، حالا باید تلاش کنیم به آن حق و عدالت در جامعه عمل کنیم.«

 وفاق برای حل مشکلات معیشتی مردم است
آنچه آشــکار اســت اینکه، دولتمردان در ایســتگاه چهاردهم پاســتور همواره 
تــلاش می کننــد برنامه ها و سیاســت های اجرایــی خود را در مســیر وفاق پیش 
ببرنــد. براین اســاس »محمد رضا عارف« معــاون اول رئیس جمهــور ۲۴ آذرماه 
پــای صحبت هــا و دغدغه هــای اعضــای جبهه اصلاحــات جنوب غرب اســتان 
 تهــران نشســت و کلید واژه وفاق را به منزله گشــوده شــدن چتــری برای همه

 جریان های سیاســی جهــت نفش آفرینی آنــان برای حل مشــکلات، کمبودها، 
ناتــرازی ها و ناکارآمدی ها دانســت و گفــت: ما دولت وفاق هســتیم، اما به دنبال 
منافــع حزبی و گروهی و وفاق با دوســتان خودمان نیســتیم، ما نمی خواهیم مثل 
آن دوره هایــی باشــیم که وقتــی یک دولــت روی کار می آمد یک لشــکر نیرو با 
خودش می آورد و همه گذشــتگان را بدون قدر دانســتن زحماتشان رها می کرد و 
 اصلا فکر نمی کرد که رئیس اداره، رئیس دانشــگاه، کارشــناس و کارمندی که کنار

 گذاشته می شود، خانه نشین می شود و چه بر سرش می آید، ما می گوییم، این افراد 
گناه نکرده اند حالا که دولت عوض شده آنها هم کنار گذاشته شوند و هیچ استفاده ای 

در وطن خودشان از آنها نشود.
وی به این نکته هم اشاره کرد که ما بر موضوع بهبود وضعیت معیشتی مردم وفاق 
داریم، همه ما معتقدیم که معیشت مردم باید به صورت آبرومندانه تامین شود و برای 
رسیدن به این هدف، با همه آنها که کاربلد هستند وفاق و کار می کنیم. )متن کامل 

خبر را اینجا بخوانید(
به هرحال اعضای دولت چهاردهم از پزشکیان گرفته تا مشاور و دستیاران رئیس 
جمهور روی حرکت سیاسیون و مسئولان در قوای سه گانه بر ریل وفاق تاکید می کنند 
تا بدین وسیله امور با هماهنگی بهتر و بیشتر پیش رود. حجت الاسلام سید محمود 
علوی وزیر اطلاعات دولت های یازدهم و دوازدهم که اول آذرماه حکم او از سوی مسعود 
پزشکیان به عنوان »دســتیار ویژه رئیس جمهور و رئیس شورای امور اقوام، ادیان و 
مذاهب« صادر شــد، نشست و برخاست های خود را با فعالان سیاسی بویژه بازیگران 

عرصه انتخابات چهاردهم آغاز کرد تا بتواند دورنمای بهتری از وفاق در بین 
اقوام و مذاهب ترسیم کند.

او ابتدا در دیدار با بانوان ستاد اصولگرایان و اعتدالیون، با اشاره به رویکرد 
اصلی دولت چهاردهم گفت: »مســعود پزشکیان« تاکید دارد که مشکلات 
کشور ما با وفاق ملی و همدلی قابل حل است و همانطور که شاهد هستیم 
این راهبرد را در ترکیب کابینه به کار بسته اند و همه باید کمک کنیم که 
این گفتمان بر جامعه حاکم شود و از چند قطبی شدن فاصله بگیریم.)متن 

خبر را اینجا بخوانید(
پس از این دیدار نوبت به مسئولان ستادهای استانی اصولگرایان و اعتدالیون 

رسید تا علوی از آنها میزبانی کند.
او با بیان اینکه شــعار وفاقِ پزشــکیان، فراخوانی برای مشارکت تمامی 
جناح ها، اقوام و مذاهب در مدیریت کشور است، تصریح کرد: احزاب سیاسی 
بیش از اینکه به دنبال تصدی اعضای خود باشند، به دنبال حاکم کردن گفتمان 
خود هستند و از این منظر تمام ستادهای آقای پزشکیان به هدف رسیده اند 
گرچه نفراتشان در مسئولیت ها قرار نگرفته باشند. )متن خبر را اینجا بخوانید(

رئیــس دولــت وفاق ملــی چــه در بزنــگاه انتخابات و چــه پس از 
شــکل گیری دولتش بارها، ســند چشم انداز ۲۰ ســاله را برنامه مناسبی 
برای قوه مجریه و مســئولان دولتی می دانســت و هموراه به این موضوع 
 نیــز تاکیــد دارد، از ایــن رو در احکامی کــه برای معاونان، مشــاوران و 
دســتیار عالی خود صادر کرد، خواهان فعالیت همکارانش در راستای سند 

چشم انداز و برنامه هفتم شده بود.
علاوه براین، با احزاب اصولگرا، اصلاح طلب، اعتدالی دیدار و گفت وگو کرد، 
حتی اعضای خانه احزاب را به حضور پذیرفت و دوباره از همدلی و ایجاد وفاق 
در جامعه سخن گفت و تاکید کرد که احزاب در ایجاد همگرایی و هم افزایی در 
جامعه و افزایش مشارکت و همراه کردن مردم با حاکمیت در مسیر پیشرفت 
کشور مهم هستند. همه انتقادها را با جان و دل می پذیریم اما معتقدم اگر 
اختلاف را کنار بگذاریم و به جای بهانه جویی ها دست در دست هم بدهیم، 

قطعا خواهیم توانست بر همه مشکلات غلبه کنیم.

 الزامات شکل گیری وفاق
تا به اینجای کار وفاق به کجا انجامیده و کنشگران سیاسی که رابط بین 
مردم و مسئولان شناخته می شوند چه نقشی را در تحقق آن ایفا کرده اند؟

اکبری نوری اســتاد دانشگاه، تحلیل خود را از الزامات وفاق ارائه داد و با 
بیان اینکه اکنون که نیروهای سیاسی به دنبال وفاق هستند، باید موضوعی 
وجود داشته باشد که حول آن با یکدیگر وفاق کنند، گفت: مشکلی که ما 
در حال حاضر با آن مواجه هســتیم این اســت که نیروهای سیاسی وجه 
مشترکی برای وفاق با هم یا ندارند و یا تعبیرهای متعارفی از موضوع وفاق 
ارائه می دهند و طبیعتاً این موضوع باعث می شود که شرایط وفاق یا روحیه 

وفاق میان نیروهای سیاسی رخ ندهد.
وی تاکید کرد: آنچه که باید میان نیروهای سیاسی با مردم مشخص شود 
وجه مشترک یا موضوعی است که قرار است بر سر آن وفاق کنیم که همان 

حلقه مفقوده و فضای خلعی است که بین ما وجود دارد.
پژوهشگر حوزه گفتمان تاکید کرد: کلی گویی مشکل ما را حل نمی کند و 
ما نیاز به صراحت و جسارت داریم برای اینکه تکلیف مان را درخصوص نحوه و 
ابزار و چگونگی اداره کشور و اهدافی که می خواهیم و می توانیم به آن دست 
پیدا کنیم و همچنین موضوعاتی که با اهداف ما ضدیت دارد مشخص کنیم.

اکبــری بــا بیان اینکه مــا نمی توانیــم دلخواهانه در کشــور تصمیم 
 بگیریــم و دلخواهانــه قانون وضع کنیــم و بعد هم انتظار وفاق داشــته 
باشــیم، اظهار کرد: این نکته را به این دلیل بیان می کنم که آن چیزی که 
وجه مشترک ما است و باید روی آن با هم وفاق کنیم به میزانی از خردورزی 

و عقلانیت احتیاج دارد.
وی تصریح کرد: در وفاق نباید برمبنای نظر شخصی خود حرکت کنیم؛ 
ما نمی توانیم براساس نظری که می پسندیم و یا نمی پسنیدم خواهان وفاق 
شویم، زیرا حاصلی جز واگرایی و تکه پاره شدن اجزای کشور نخواهد داشت.

استاد دانشگاه، موضوع وفاق ملی را عنصری بسیار مهم توصیف کرد و گفت: 
شکل گیری وفاق در صورتی حاصل خواهد شد که این واژه در جایگاه اصلی 
خودش پذیرفته شده باشد تا بتوانیم آن را در حوزه سازوکارها و مکانیزم های 

اجرایی هم پیش ببریم.

آنچه که باید 
میان نیروهای 

سیاسی با مردم 
مشخص شود 

وجه مشترک یا 
موضوعی است 
که قرار است بر 

سر آن وفاق کنیم 
که همان حلقه 

مفقوده و فضای 
خلعی است که 

بین ما وجود دارد.

  ساخت و ســازهای غیر استاندارد 
مصرف انرژی را بیشتر کرده است

عضو کمیســیون انرژی مجلس به ضرورت 
اجــرای قانــون برنامه هفتم توســعه در حوزه 
بهینه ســازی انرژی تاکید کــرد و گفت: یکی از 
بندهای اصلی قانون بهینه ســازی مصرف انرژی 
اجرای دقیق مبحث ۱۹ مقررات ســاختمان و 
جلوگیری از هدررفت انرژی است، زیرا بخش عمده  
انرژی از طریق ساخت وســازهای غیراستاندارد 

هدر می رود.
به گــزارش از وزارت نفت، »علیرضا نثاری« 
افزود: از آنجا که مصرف بی رویه و مدیریت نشده 
یکی از علل اصلی ناترازی انرژی اســت، اجرای 
دقیق مبحث ۱۹ مقررات ساختمان و عایق بندی 
حرارتی و صنعتی سازی ساختمان ها ضروری است.

وی ادامه داد: مدیریت مصرف در بخش های 
مختلف با جلوگیری از هدر رفت انرژی و بازسازی 
تجهیزات انتقال انرژی می تواند ناترازی سوخت 
را به طــور ویژه ای کاهش دهد و در ادامه فرصت 
بیشــتری برای تولید پیدا کرد.عضو کمیسیون 
عمران مجلس با تاکید بر اینکه مصرف بی رویه و 
مدیریت  نشده یکی از علل اصلی ناترازی انرژی 
در کشور است، خاطر نشان کرد: فرهنگ عمومی 
مصرف باید ابتدا در سازمان ها توسط مسئولان 
اصلاح شــود تا در ادامه بتوان مصرف مردم در 
خانه ها را بهینه کرد.نثاری گفت: ناترازی انرژی 
امروز اقتصاد و معیشت مردم را تحت تأثیر قرار 
داده است و اگر از این معضل عبور نکنیم در آینده 

چالش های بیشتری پیش روی ما خواهد بود.
پیشتر »مسعود پزشــکیان« رئیس جمهور 
اسلامی ایران در پیامی ویدئویی از مردم خواست تا 
با کاهش ۲ درجه ای دمای محیط، زمینه سوخت 

رسانی به همه مردم را فراهم کنند.

  اشتغال ۳۱۰۰ نفری طرح های آماده 
افتتاح ایمیدرو

 رئیس سازمان توســعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی خبر داد: میزان اشتغال مستقیم 
طــرح های معدنی و صنایع معدنی آماده افتتاح 
تحــت راهبری ایمیدرو، به بیش از ســه هزار و 
۱۰۰ نفر می رسد.به گزارش از ایمیدرو، »محمد 
آقاجانلو« امروز )شــنبه( اظهار داشت: در حال 
حاضر ۱۱ طــرح بزرگ معدنی و صنایع معدنی 
آماده افتتاح هستند که افزون بر سه هزار و ۱۳۰ 

شغل مستقیم در سراسر کشور ایجاد می کنند.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت ادامه داد: 
علاوه بر این، تعداد اشتغال غیرمستقیم این طرح 

ها به بیش از هشت هزار و ۶۰۰ نفر می رسد.
وی درباره سرمایه گذاری طرح ها، گفت: ارزش 
ارزی سرمایه گذاری این تعداد طرح از یک میلیارد 

و ۳۵۶ میلیون دلار فراتر می رود.
آقاجانلو به جزئیــات طرح های آماده افتتاح 
اشاره کرد و ادامه داد: کنسانتره روی »مهدی آباد«، 
فولادسازی نی ریز و سفید دشت، فرآوری تیتانیوم 
کهنوج، کلاف ســرمد ابرکوه )چادرملو(، گندله 
سازی چادرملو- غدیر و نیروگاه های گهر انرژی، 
سیکل ترکیبی چادرملو و همچنین خورشیدی 
مبارکــه، ملی صنایع مس و چادرملو جزو پروژه 

های آماده افتتاح با راهبری ایمیدرو هستند.

 پیش فروش بلیت  قطارهای مسافری 
دی ماه از فردا آغاز می شود

 پیش فروش بلیت  قطارهای مسافری دی ماه، 
از فردا )دوشنبه، ۲۶ آذرماه( آغاز می شود.

به گزارش از راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
پیش فروش بلیت برای بازه زمانی یاد شــده در 
همه محورها )مسیرهای رفت تا تاریخ ۳۰ دی و 
مسیرهای برگشت تا یکم بهمن(، از ساعت هشت 
تا ۱۰ صبح روز دوشــنبه )۲۶ آذرماه( از طریق 
سکوهای مجاز فروش اینترنتی بلیت آغاز می شود.

پیش فروش حضوری بلیت های این بازه زمانی 
نیز، از ساعت ۱۰ تا ۱۲ روز دوشنبه )۲۶ آذرماه( از 
طریق مراکز مجاز فروش حضوری انجام می شود.

لازم به ذکر اســت از ساعت ۱۲ روز دوشنبه 
بــه بعد، به صورت همزمــان پیش فروش ادامه 
خواهد داشــت.هموطنان برای کسب اطلاعات 
بیش تر می توانند به صورت شبانه روزی با سامانه 
اطلاع رسانی راه آهن به شماره ۰۲۱۵۱۴۹ تماس 

بگیرند یا به پایگاه اینترنتی rai.ir مراجعه کنند.

  اجرای ۱5۰ همت پروژه بزرگ دریایی 
و بندری

 مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: 
ظرفیت ناوگان تجاری دریایی کشور با ساخت و 
خرید شناورهای جدید در دریای خزر به ۸۷ فروند 
رسید.به گزارش از ســازمان بنادر و دریانوردی، 
»علی اکبر صفایی« در سومین نشست کارگروه 
حمل ونقل دریایی مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، با هدف ارزیابی روش های اجرایی ســازی 
سیاســت های توســعه دریامحور اظهار داشت: 
دولت چهاردهم، با تعیین »علی عبدالعلی زاده« به 
عنوان نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای 
سیاست های کلی توسعه دریا محور، نخستین گام 
مثبت را در این زمینه برداشته است.معاون وزیر 
راه و شهرسازی با اشاره به برگزاری چهار نشست 
ویژه اجرای سیاست های توسعه دریامحور با حضور 
رئیس جمهور با اولویت توســعه سواحل مکران، 
گفت: در همین راستا و به منظور هم افزایی در کل 
کشور، کارگروهی متشکل از نمایندگان وزارت راه، 
ستاد کل نیروهای مسلح، سازمان برنامه و بودجه 
و دو نفر از نخبگان بخش خصوصی به ریاســت 

نماینده رئیس جمهوری تشکیل شده است.

از منافع ملی و 
امنیت کشور قاطعانه 
حفاظت می کنیم

فرمانده کل سپاه با اشاره به وضعیت کنونی منطقه و جهان، گفت: جهان اسلام امروز عرصه جهاد است و ما از منافع، تاریخ و سرزمین مان قاطعانه حفاظت می کنیم. ایران سرزمین 
مردان و زنانِ جهادگر است.

 سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در آئین اختتامیه سومین دوره دوسالانه انتخاب آثار پژوهشی دفاع مقدس و مقاومت که صبح امروز در باغ موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: برای من افتخار بزرگی است که در جمع پژوهشگران دفاع مقدس، این پیام آوران دوران باشکوه ملت ایران هستم.

وی افزود: هویت و شــخصیت هر ملت منقطع از تاریخ آن ملت نیســت و اعتبار و منزلت و شــخصیت هر کشور و ملتی، تراکمی از مجموعه ای از رویدادها، حماسه ها و نقش آفرینی 
شخصیت های بزرگ و آحاد ملت آن است.فرمانده کل سپاه گفت: هیچ ملتی را از تاریخ آن نمی توان منقطع و جدا دانست. ما با تاریخ ایران و اسلام پیوندی عمیق داریم و عاشورا به عنوان 

سرچشمه رشادت ها و ارزش ها پیوندی عمیق با ما دارد و با قرائت تاریخ فتوحات خوشحال می شویم و با مطالعه شکست ها غمگین می شویم.

همزمان با آغاز معاملات ارز توافقی از روز گذشته و پایان قیمت گذاری دستوری در 
بازار ارز، این امیدواری ایجاد شد که رانت، فساد و التهاب در بازار از بین برود و از هدرفت 

ذخایر ارزی جلوگیری شود.
معاملات ارز توافقی از دیروز آغاز شــد؛ اقدامی که در راستای ثبات عمومی قیمتها، 

پایانی بر توزیع رانت و تحقق رشد اقتصادی ۸ درصد انجام شد. 
اقتصاد ایران با ابرچالش هایی مواجه است که تورم و نوسانات ارزی در صدر آنها قرار 
دارد؛ دو عاملی که به شــدت بر قدرت خرید مردم، هزینه های تولید و ســرمایه گذاری 
تاثیــر می گذارد. دولت چهاردهم بر همین مبنا بازنگری در سیاســت های ارزی را در 

دستور کار قرار داد.
عبدالناصــر همتی وزیر امــور اقتصــادی و دارایی در آبان ماه گذشــته در صد و 
بیست وششمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در پاسخ به مطالبات 
ارزی نمایندگان بخش خصوصی به آنها گفت که نرخ ارز باید توافقی و یکسان شود؛ این 

موضوع اتفاق خواهد افتاد و سیاست دولت هم همین است.
بر اســاس اعلام بانک مرکزی از شنبه، ۲۴ آذرماه، نرخ نیما به صورت توافقی تعیین 
خواهد شد و از اول بهمن ماه نیز شرکت های پتروشیمی، پالایشی، فولادی، صنایع فلزات 
رنگین و فرآورده های نفتی نیز می توانند ارز حاصل از صادرات خود را در بازار ارز تجاری 
به صورت توافقی عرضه کنند، بنابراین از اول بهمن ماه دیگر ســامانه معاملاتی نیمایی 
در کار نخواهد بود.  بر اساس اعلام بانک مرکزی در راستای تکمیل اقدامات انجام شده 
برای ایجاد و راه اندازی بازار ارز تجاری کشور، تاکنون علاوه بر طراحی سامانه های مورد 
نیاز، گروه های مختلف صادرکنندگان و واردکنندگان از طریق هماهنگی های انجام شده 
با اتاق بازرگانی ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت، به بازار ارز تجاری وارد شده اند و 
نسبت به انجام معامله اقدام کرده اند.بر اساس آنچه که در بخشنامه ۲۶ آبان ماه بانک 
مرکزی اعلام شده، اعلام شده است تا روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۹/۲۶کلیه صادرکنندگان 
مشمول بند )۲( ماده )۸( آیین نامه اجرایی تبصره )۶( بند )ه( ماده )۲( مکرر قانون مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز به منظور رفع تعهد صادراتی از طریق واگذاری ارز حاصل از صادرات 
به دیگران، ملزم هستند که ارزهای مذکور را از طریق بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران عرضه کنند.همچنین بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، مقرر شده سایر 
صادرکنندگان مشمول بند )۱( ماده )۸( آیین نامه مذکور شامل شرکت های صادرکننده 
محصولات پتروشیمی، پالایشی، فولادی، فلزات اساسی رنگین و فرآورده های نفتی، از 
تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱ چارچوب آیین نامه مذکور و تصمیمات کارگروه برگشت ارز حاصل 
از صادرات، از طریق بانک های عامل نسبت به عرضه ارز در بازار ارز تجاری مرکز مبادله 

ارز و طلای ایران اقدام نموده و رفع تعهد صادراتی کنند.
همچنین حسب هماهنگی با وزارتخانه های مرتبط و وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
واردکنندگانی که دارای تخصیص معتبر با محل تأمین ارز از طریق مرکز مبادله ارز و 
طلا هستند، باید از تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱ از طریق بانک های عامل نسبت به خرید ارز از 

بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران اقدام نمایند.

پایانی بر هدررفت ذخایر ارزی

عمودی سازی عامل اصلی طولانی شدن پروژه های نهضت ملی مسکن و در نتیجه 
افزایش بهای تمام شده آن برای مردم است.

یک کارشناس حوزه مسکن گفت: به گزارش از وزیر راه و شهرسازی در فضای مجازی 
منتشر شده است که نشان می دهد خانم صادق مالواجرد در قامت وزیر هم مخالف الحاق 
زمین به محدوده شهرها است. او قبل از این هم در زمانی که معاون معماری و شهرسازی 
در وزارت راه بود، مخالفت خود را برای الحاق زمین به محدوده شهرها اعلام کرده بود. 
فرشــید ایلاتی کارشناس مسکن درباره ابلاغ این نامه گفت: »رویکرد خانم وزیر توجه 
به توســعه عمودی است. او با همین رویکرد در زمان معاونت در مقابل توسعه افقی و 
الحاق به محدوده شهرها مخالفت کرد. این اتفاق در حالی افتاد که عمودی سازی عامل 
اصلی طولانی شدن پروژه های نهضت ملی مسکن و در نتیجه افزایش بهای تمام شده 
آن برای مردم است. مجلس و کمیسیون عمران باید در مقابل این قانون شکنی بایستد 

و برای پاسخ وزیر را استیضاح کند.«

 اصرار همیشگی وزیر راه بر عمودی سازی بوده است
فرشــید ایلاتی کارشناس مسکن درباره نامه وزیر راه و شهرسازی برای تراکم سازی 
در شهر کرمان اظهار کرد: »رویکرد خانم وزیر توجه به توسعه عمودی است. او با همین 
رویکرد در زمان معاونت در مقابل توسعه افقی و الحاق به محدوده شهرها مخالفت کرد. 
او قبل از رسیدن به وزارت، معاون شهرسازی بودند و حدود چهار سال در وزارت راه و 
شهرسازی حضور داشت. خانم صادق مالواجرد یکی از مانع های اصلی کند شدن طرح 
نهضت ملی مسکن بود. چون با الحاق زمین به خیلی از شهرها مخالفت کرد. همچنین، 
باعث افزایش تراکم در دیگر شهرها شد. به عنوان مثال قرار بود در شهر قم خانه های 
نهضت ملی مسکن ویلایی و نهایت در دو طبقه ساخته شوند. اما خانم مالواجرد در آن 
شهر هم دستور به آپارتمان سازی داد. یعنی او از دو مسیر مخالفت با الحاق زمین های 
جدید و افزایش تراکم ســازی باعث کندی در ســاخت و تحویل خانه های نهضت ملی 

مسکن در شهر قم شد.«
او با اشــاره به اینکه عمودی ســازی باعث افزایش هزینه ها و مدت زمان ســاخت 
می شــود، ادامه داد: »اصرار به تراکم ســازی در شــهر قم عاملی شــد تا پروژه ای که 
می توانســت در مدت شش ماه تمام شود، با گذشــته دو سال هنوز تمام نشده است. 
پــس خانم وزیر راه با ادامه دادن همان روحیــه زمان معاونت، پروژه های نهضت ملی 
مســکن را با مشــکل کندی و گرانی روبه رو کرده اســت. چون زمانی که یک پروژه 
ســاختمانی مدت زمان بیشتری برای تکمیل صرف کند، با تورم مواجه می شود. پس 
پروژه ای که می توانســت بدون تورم شــش ماهه تمام شــود، بعد از گذشت دو سال، 
 دچار تورم ۸۰ تا ۱۰۰ درصدی شــد. یعنی مردم برای یک ســاختمان یک میلیاردی

 دو سال قبل، امروز باید دو میلیارد هزینه کنند. به طور خلاصه می توان گفت، رویکرد 
اشــتباه وزیر راه از زمانی که او معاون بود، وجود داشــته و همین رویکرد غلط، سرعت 

اتمام طرح نهضت ملی مسکن را کند کرد. در نتیجه بهای ساخت پروژه ها هم به خاطر 
افزایش طبقات بیشتر شد.«

 قانون فراموش شده برنامه هفتم توسعه
ایلاتی با بیان اینکه این اقدامات مخالف قانون است و به نوعی قانون شکنی محسوب 
می شود، توضیح داد: »رویکرد خانم صادق مالواجرد مخالف برنامه هفتم توسعه است. او 
معتقد است در شهرها زمین هایی وجود دارد که بدون استفاده رها شده اند. این در حالی 
است که برای مقابله با زمین های بی استفاده شهرها، اردیبهشت ماه قانون »ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بها« تصویب شد. پس از تصویب این قانون زمین های بی استفاده 
شهری مشمول عوارض شده اند. این قانون مالکین را تشویق می کند تا از این زمین ها 
استفاده کنند. حتی با در نظر گرفتن زمین های بی استفاده در شهرها هم سرانه های شهری 
کشور در بسیاری از مناطق کم است و باید زمین به بسیاری از شهرها اضافه شود. چون 
تراکم جمعیت نفر بر هکتار کشور بسیار زیاد است. از سوی دیگر، احتکار زمین توسط 
سازمان ملی زمین و مسکن در کشور انجام شده و کمبود زمین هیچ توجیهی ندارد. بهتر 
است وزیر راه به افکار عمومی و مجلس درباره این زمین های احتکار شده، پاسخگو باشد.«

این کارشناس مسکن با بیان اینکه باید از زمین های احتکار شده در شهرها برای رفع 
نیاز مسکن کشور استفاده شود، در ادامه سخنان خود گفت: »در حالی که زمین توسط 
دولت احتکار شــده، لزومی به اصرار بر تراکم سازی بیشتر نیست و ابلاغ این نامه هیچ 
توجیهی ندارد. مجلس باید وزیر را برای ابلاغ این نامه استیضاح کند. لازم است او برای 
توضیحات به کمیسیون عمران و صحن علنی مجلس برود تا در قبال این قانون شکنی و 
عدم تمکین از برنامه های قانون هفتم توسعه پاسخگو باشد. وزیر راه به جای آنکه برنامه 
خود را برای افزایش محدوده به شــهرها و روستاها اعلام کند، با این نامه نگاری نشان 
داد اعتقادی به الحاق زمین ندارد. پس مجلس باید او را به علت عمل نکردن به تکالیف 

قانونی استیضاح کند.«

عمودی سازی عامل طولانی شدن  پروژه های نهضت ملی مسکن
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    رئیس جمهور روسیه در مجمع فدرال در ۲۹ فوریه ۲۰۲۴ درباره اهداف این کشور تا سال ۲۰۳۰ سخنرانی کرد و گفت که صادرات 
محصولات کشاورزی باید به میزان ۱.5 برابر یعنی تا 55 میلیارد دلار افزایش یابد.

دستیابی به 
رشد صادرات ۲5 تا 

۳۰ میلیارد دلاری 
در میان مدت 

مستلزم تغییر در 
تناوب زراعی به 

نفع محصولات با 
حاشیه بالاتر، با در 

نظر گرفتن تقاضا 
)ظرفیت و پویایی 

بازار صادرات( و 
عرضه )قابلیت های 

عینی تولیدکنندگان 
روسی( است.

به دلیل تشدید گرانی ها مبنی بر کاهش عرضه ناشی از تحریم 
ایران و روسیه، نفت در روز جمعه با افزایش همراه بود.

 قیمــت نفت در روز جمعه حدود ۲درصد افزایش یافت و به 
بالاترین سطح سه هفته ای خود رسید و به اولین افزایش هفتگی 

خود از اواخر نوامبر نزدیک شد.
نگرانی های مربوط به عرضه به دلیل تحریم های اضافی علیه 
ایران و روسیه عمیق تر شد، در حالی که انتظارات از مازاد عرضه 
بر بازارها فشار وارد کرد.علت این افزایش، انتظاراتی بود که نشان 
می داد تحریم های اضافی علیه روسیه و ایران می تواند عرضه را 

محدود کند که منجر به تعمیق نگرانی ها شد. به علاوه دغدغه ی دیگری نیز در بازارها وجود دارد و آن این است که کاهش 
نرخ های بهره در اروپا و ایالات متحده می تواند تقاضای سوخت را افزایش دهد.

قراردادهای آتی برنت ۱.۰۸ دلار، یا ۱.۵درصد، افزایش یافت و به ۷۴.۴۹ دلار در هر بشکه رسید. نفت خام وست تگزاس 
اینترمدییت ایالات متحده نیز با ۱.۲۷ دلار، یا ۱.۸رصد، افزایش، به ۷۱.۲۹ دلار رســید. این بالاترین قیمت بسته شدن برنت 
از ۲۲ نوامبر بود و قرارداد را برای هفته ۵رصد افزایش داد. WTI نیز برای هفته ۶رصد افزایش داشت و به بالاترین سطح خود 

از ۷ نوامبر رسید.
در مقیاس هفتگی، به دلیل نگرانی های تأمین پس از تحریم های سخت تر علیه روسیه و ایران، هر دو معیار در مسیر افزایش 
هفتگی بیش از ۳رصد  قرار دارند، همچنین امیدها به اینکه اقدامات محرک چینی ها تقاضا را در دومین مصرف کننده بزرگ 
نفت جهان افزایش خواهد داد.تحلیلگران شرکت مشاوره انرژی ریتربوش و همکاران در یادداشتی، عوامل قدرت گرفتن نفت 
را انتظارات برای تحریم های سخت تر علیه روسیه و ایران، راهنمایی اقتصادی حمایتی  چین، آشفتگی سیاسی در خاورمیانه و 

چشم انداز کاهش نرخ فدرال رزرو ایالات متحده در هفته آینده برشمردند.
ســفیران اتحادیه اروپا توافق کردند که این هفته بســته پانزدهمی از تحریم ها را علیه روسیه به دلیل درگیری با اوکراین 

اعمال کنند. البته ایالات متحده نیز در حال بررسی اقدامات مشابه است.
در چشم انداز گزارش های کلیدی، داده های چین در این هفته نشان داد که واردات نفت خام در بزرگترین واردکننده جهان 

در نوامبر برای اولین بار در هفت ماه گذشته به صورت سالانه افزایش یافته است.
پیش بینی می شــود که این واردات تا اوایل ۲۰۲۵ در ســطح بالایی باقی بماند، زیرا پالایشــگاه ها تمایل دارند تا به دلیل 
قیمت های پایین تر عربستان سعودی، میزان عرضه را از این بزرگترین صادرکننده افزایش دهند، در حالی که پالایشگاه های 
مستقل به سرعت در حال استفاده از سهمیه خود هستند.زمانی که »دونالد جی. ترامپ«، رئیس جمهور منتخب، به کاخ سفید 
بازگردد، کشورهای عرب خلیج باید انتظار هم راستایی و فرصت هایی در مسائل انرژی را داشته باشند، اما برخی اصطکاک ها 

نیز وجود خواهد داشت.

گرچه طلا در آستانه رشد متوسطی در یک چشم انداز اقتصادی 
جهانی پویا در سال ۲۰۲۵ قرار دارد، چشم انداز این فلز زرد ترکیبی 

از چالش ها و فرصت ها را ارائه می دهد.
 قیمت طلا برای دومین روز متوالی کاهش یافت، و علت این 
کاهش، فشاری بود که بازدهی بالای اوراق قرضه خزانه داری ایالات 

متحده بر روی فلز زرد وارد کرد. 
قیمت XAU/USD در ۲,۶۵۷ دلار معامله می شود که ۰.۸۰درصد 
کاهش یافته است و سپس، مسیر نزولی خود را ادامه داد و به ۲,۶۴۸ 
دلار رسید.در واقع طلا تحت تأثیر عوامل بنیادی منفی قرار دارد. 

حال سوال کلیدی این است که آیا بازگشتی در افق است یا اینکه کاهش قیمت ها عمیق تر خواهد شد.معامله گران منتظر کاهش 
نرخ بهره فدرال رزرو )Fed( در هفته ی آینده هستند.

پس از انتشار مجموعه ای از داده های اقتصادی ایالات متحده، با وجود ثبت زیان ها، طلا تقریباً ۱درصد در هفته افزایش یافته است.
گفتنی است داده های تورم ایالات متحده در بخش های مصرف کننده و تولیدکننده مختلط بود، اما آخرین گزارش مطالبات اولیه 

بیکاری، چراغ سبزی به سرمایه گذاران برای قیمت گذاری در کاهش نرخ فدرال رزرو در دسامبر داد.
در حال حاضر، تمرکز معامله گران به جلسه ی سیاست پولی فدرال رزرو در تاریخ ۱۷-۱۸ دسامبر تغییر کرده است، در حالی 
 )bps( معامله گران با احتمال ۹۳درصد، کاهش ۲۵ واحد پایه ،)CBOT( که بر اساس داده های منتشر شده از بورس کالای شیکاگو
را قیمت گذاری می کنند.پس از این تصمیم، سرمایه گذاران به کنفرانس مطبوعاتی رئیس فدرال رزرو، جروم پاول، چشم خواهند 
دوخت و به دنبال نشانه هایی در مورد مسیر سیاست پولی برای سال ۲۰۲۵ خواهند بود.داده های سطح دوم که در روز جمعه منتشر 
شد نشان داد که قیمت های واردات ایالات متحده به طور جزئی افزایش یافته است، در حالی که قیمت های صادرات در نوامبر با 
کاهش همراه بوده است.پس از اینکه آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه ایالات متحده، ابراز داشت که نشانه های امیدوارکننده پیرامون 

امکان گسترش آتش بس در غزه مشاهده کرده است، فلز غیربازده زیان های خود را گسترش داد.
هفته ی آینده، برنامه اقتصادی ایالات متحده شامل انتشار PMIهای پیشرفته S&P Global، فروش خرده فروشی، تولید صنعتی، 

تصمیم گیری سیاست کمیته بازار آزاد فدرال )FOMC( و انتشار شاخص قیمت مصرف شخصی )PCE( خواهد بود.
در حالی که شاخص دلار ایالات متحده در ۱۰۷.۰۵ ثابت باقی مانده و تقریباً بدون تغییر مانده، قیمت طلا در میان افزایش 
بازدهی خزانه داری ایالات متحده در حال نوسان است.قیمت های طلا به شدت کاهش یافت، زیرا بازده واقعی ایالات متحده تقریباً 
پنج واحد پایه، از ۱.۹۹۶درصد به ۲.۰۶۶درصد افزایش یافت.بازدهی اوراق قرضه ۱۰ ساله خزانه داری ایالات متحده نیز چهار و نیم 
واحد پایه به ۴.۳۷۵درصد افزایش یافت و بر روی فلز طلایی فشــار وارد کرد.قیمت های وارداتی برای نوامبر ۰.۱درصد به صورت 
ماهانه افزایش یافته که نسبت به اکتبر بدون تغییر است، اما پیش بینی ها از کاهش ۰.۲-درصد فراتر رفته است.قیمت های صادراتی 

برای همین دوره از ۱درصد به ۰درصد به صورت ماهانه کاهش یافته است که بالاتر از برآوردهای ۰.۲-درصد است.

پیش بینی قیمت طلا در روزهای آتی نگرانی برای عرضه، نفت را منتفع کرد

  تخصیص بیش از هفت هزار و ۴۰۰ سکه 
در حراج چهل و هفتم

در چهل و هفتمین جلسه حراج سکه مرکز مبادله 
هفت هزار و ۴۶۴ قطعه انواع ســکه به متقاضیان 

اختصاص یافت.
 شنبه ۲۴ آذرماه ۱۴۰۳، چهل و هفتمین جلسه 
حراج سکه طلا در از طریق سامانه معاملات سکه 
طلای مرکز مبادله ایران برگزار شد که در پایان با 
تخصیص  هفت هزار و ۴۶۴ قطعه انواع ســکه به 

برندگان حراج، به پایان رسید.
در این حراج، از مجموع هشت هزار و چهار قطعه 
تمام سکه ثبت سفارش شده، سه هزار و ۴۴۶ قطعه 
با میانگین قیمت ۵۲ میلیون و ۳۶۴ هزار تومان به 
متقاضیان تخصیص داده شد. همچنین، از مجموع 
دو هزار و ۴۲۱ قطعه نیم سکه ثبت سفارش شده، 
یک هزار و ۱۳ قطعه با میانگین قیمت ۲۷ میلیون 
و ۷۶ هزار تومان به متقاضیان تخصیص و در بخش 
حراج ربع سکه نیز هفت هزار و ۱۴۷ قطعه ربع سکه 
ثبت سفارش شد که سه هزار و پنج قطعه با میانگین 
قیمت ۱۶ میلیون و ۶۴۵ هزار تومان به برندگان این 

حراج، اختصاص یافت.
گفتنی است؛ تمامی سکه های عرضه شده در این 

حراج، ضرب سال ۱۳۸۶ بودند.
بر این اساس، از زمان برگزاری اولین جلسه حراج 
ســکه طلا در تاریخ ۱۳ اسفند ماه ۱۴۰۲ از طریق 
ســامانه معاملات سکه طلای مرکز مبادله ایران تا 
امروز و طی ۴۷ جلســه حراج سکه برگزار شده، در 
مجموع ۵۷۰ هزار و ۶۳۶ قطعه انواع ســکه طلا به 
متقاضیان تخصیص داده شــده است که سهم ربع 
سکه از این حجم تخصیص ۳۰۸ هزار و ۲۲۴ قطعه، 
نیم ســکه ۹۳ هزار و ۳۱۳ قطعه و تمام سکه ۱۶۹ 

هزار و ۹۹ قطعه است.
مطابق اعلام مرکز مبادله ایران، برندگان حراج 
جهت دریافت ســکه، باید به جدول زمانی تحویل 
سکه توجه داشته باشند. زمان تحویل بدون هزینه 
انبارداری سکه طلا، در بازه زمانی ۳ الی ۱۰ دی ماه 
است؛ طی این دوره فقط هزینه تحویل از سوی شعب 
بانک عامل دریافت می شود. هزینه تحویل ۳۰ هزار 

تومان به ازای هر سکه برای کل دوره خواهد بود.
اشخاصی که طی بازه زمانی ۱۱ الی ۱۸ دی ماه 
برای دریافت ســکه اقدام کنند، عــلاوه بر هزینه 
تحویل، باید هزینه انبــارداری نیز پرداخت کنند. 
هزینه انبارداری سکه طلا ۵۰ هزار تومان در هر روز 
به ازای هر ســکه خواهد بود و به شعبه بانک عامل 
پرداخت می شود؛ این هزینه شامل روزهای تعطیل 

نیز خواهد بود.
همچنین، در صورتی که اشخاص در بازه زمانی 
تحویل ســکه اقدام به دریافت سکه نکنند، معامله 
فسخ و پس از اعلام بانک عامل وجه معامله پس از 
کسر کارمزد خرید و سایر هزینه های عملیاتی به 
کیف پول خریدار عودت داده می شــود؛ در صورت 
انفساخ معامله به دلیل عدم مراجعه خریدار به شعبه 
انتخاب شده در سامانه جهت دریافت سکه طلا در 
مهلت مقرر، خریدار به مدت ۱۸۰ روز از ثبت هرگونه 

سفارش خرید در سامانه منع می شود.

   واریز ۸۳ همت ســود به حساب 5۱ 
میلیون سهام دار در ۸ ماه

سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
اعلام کرد: در ۸ ماه ســال جاری از طریق اطلاعات 
سامانه سجام بیش از ۸۳ هزار میلیارد تومان سود 

به حساب ۵۱ میلیون سهامدار واریز شد.
 به نقل از ســازمان بورس، جزئیات واریز سود 
سهامداران از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه حاکی 
از آن است که ۶۲۱ ناشر سود جاری، سنواتی و حق 
تقدم ۵۱ میلیون و ۸۹۰ هزار و ۹۱۳ سهامدار را که 
شامل ۸۳ هزار و ۱۶۸ میلیارد و ۱۱۲ میلیون تومان 
می شود، به حساب سجامی ســرمایه گذاران واریز 
کرده اند.بر اساس این گزارش، در هفته پایانی آبان ماه 
امسال، ۳۵ شرکت سود جاری ۲ میلیون و ۸۲۶ هزار 
و ۱۰۴ سهامدار را که شامل ۵ هزار و ۶۴۷ میلیارد و 
۸۷۴ میلیون تومان می شود، به حساب آنها در سامانه 
سجام واریز کردند.در این بازه زمانی، ۴ ناشر نیز سود 
سنواتی و حق تقدم ۵۵ هزار و ۹۴۷ سهامدار را که 
شــامل ۷۶ میلیارد و ۲۶ میلیون تومان می شود، از 

طریق سپرده گذاری مرکزی پرداخت کردند. 

  افزایــش ۲۷ درصــدی ارزش دارایی 
صندوق های سرمایه گذاری

ارزش دارایــی تحت مدیریت انواع صندوق های 
ســرمایه گذاری فعال در بازار ســرمایه ایران با ۲۷ 
درصد افزایش از ۹۵۷ همت در ابتدای امســال به 
۱.۲۱۶ همت در پایان آبان ۱۴۰۳ افزایش یافته است.

 به نقل از سازمان بورس، داده های آماری حاکی 
از آن اســت کــه ارزش دارایی تحت مدیریت انواع 
صندوق های ســرمایه گذاری فعال در بازار سرمایه 
ایران با ۲۷ درصد افزایش از ۹۵۷ همت در ابتدای 
امســال به ۱.۲۱۶ همت در پایــان آبان ماه ۱۴۰۳ 
افزایش یافته است.بر اساس داده های آماری موجود، 
بیشترین درصد رشد در دوره مورد بررسی مربوط 
به صندوق های کالایی بوده که ارزش دارایی تحت 
مدیریت آن ها با بیش از ۱۱۴ درصد رشــد از ۳۷.۱ 
همت به ۷۹.۶ همت رســیده اســت. دارایی تحت 
مدیریت صندوق های سرمایه گذاری در اوراق با درآمد 
ثابت نیز از این نظر رتبه دوم را کسب کرده است و 
ارزش دارایی این نوع صندوق ها در دوره زمانی اشاره 
شده با ۳۸.۴ درصد رشد از ۵۶۳ همت در ابتدای سال 
به ۷۸۰ همت در پایان آبان ماه ۱۴۰۳ رسیده است.

آمارها نشان می دهد مجموع ارزش دارایی انواع 
صندوق های ســرمایه گذاری فعال در بازار سرمایه 
کشور با رشد ۱۲۴ درصدی، از ۵۴۳ همت در ابتدای 
سال ۱۴۰۱ به ۱.۲۱۶ همت در پایان آبان ماه ۱۴۰۳ 

افزایش یافته است.

رشد تولید با افزایش 
همکاری وزارت صمت 
و شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی

معاون وزیر نفت گفت:همکاری با وزارت صمت سبب محقق شدن هدف گذاری های انجام شده در برنامه هفتم توسعه می شود و رفع موانع تولید و تسهیل فعالیت صنایع تکمیلی باید در 
همکاری های آتی مورد توجه باشد.

 به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، حسن عباس زاده مدیر عامل شرکن ملی صنایع پتروشیمی امروز )شنبه، ۲۴ آذر( در نشست هم اندیشی تکالیف مشترک وزارت صمت و شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی در برنامه هفتم توسعه که با حضور ابراهیم شیخ، معاون صنایع عمومی وزارت صمت برگزار شد، بر ضرورت گسترش همکاری های مشترک تأکید کرد.

وی با بیان اینکه زمینه همکاری های مشترک با وزارت صمت در بخش های مختلف صنعت پتروشیمی فراهم است، افزود: رفع موانع تولید و تسهیل فعالیت صنایع تکمیلی به عنوان دو 
راهبردی که رشد تولید را رقم خواهد زد، باید در همکاری های آتی مورد توجه ویژه ای قرار گیرد.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، تکمیل زنجیره ارزش و تولید محصولات نهایی را یکی از بخش های مهم در برنامه هفتم توسعه همسو با کاهش خام فروشی برشمرد و گفت: 
چالش های صنایع پایین دستی را با تصمیم گیری های مشترک می توان رفع کرد و هیچ گونه محدودیتی برای همکاری های مشترک وجود ندارد.

 حسین شیرزاد، تحلیل گر مسائل کشاورزی توسعه در یادداشتی اختصاصی برای مهر نوشت؛ سخنرانی رئیس جمهور پوتین در 
مجمع فدرال در ۲۹ فوریه ۲۰۲۴ میلادی اهداف سال ۲۰۳۰ را تشریح کرد این که صادرات محصولات کشاورزی به میزان ۱.۵ برابر 

)تا ۵۵ میلیارد دلار( افزایش و تضمین رشد تولید داخلی ۲۵ درصد نسبت به سطح سال ۲۰۲۱ محقق شود.

 توسعه صادرات و تغییر سبد محصولات
بر اساس برآوردها، اگر میانگین سطح قیمت سالانه و ساختار فعلی سبد محصولات صادراتی بدون تغییر باقی بماند و همچنین در 
صورت گذار به راه حل های فناوری کمتر کارآمد، ممکن است دستیابی به این اهداف دشوار باشد. فقط تغییر ساختار صادرات به نفع 
محصولات با ارزش بالاتر و اجرای برنامه ملی اقدامات برای کاهش هزینه های نهایی کشاورزی خواهد بود. محصولات از میدان به بندر 
مقصد می توانند پتانسیل صادرات ۶۵ تا ۷۰ میلیارد دلار را ایجاد کنند. رسیدن به این رقم یک هدف بلندپروازانه اما دست یافتنی است.

پتانسیل روسیه را می توان با تغییر ساختار صادرات محصولات کشاورزی و کاهش هزینه های تولید انتها به انتها باز کرد. محرک های 
رشد تولید شامل گسترش مناطق کشت شده، افزایش عملکرد محصول و بهینه سازی تناوب زراعی است، در حالی که رشد صادرات 

از نظر پولی عمدتاً به سطح پردازش مواد خام در روسیه بستگی دارد.

 تولید و صادرات گندم
اراضی قابل کشــت می تواند در میان مدت بین ۵ تا ۶ میلیون هکتار افزایش یابد و به ۸۵ تا ۸۶ میلیون هکتار برســد که منجر به 
افزایش بیش از ۵ میلیارد دلاری در صادرات معادل گندم نخواهد شد. فناوری کشاورزی و ژنتیک به طور واقع بینانه می تواند میانگین 
عملکرد روسیه را ۲۰ درصد افزایش دهد یعنی تا ۳.۸ میلیون تن در هکتار که منجر به رشد صادرات ۲۵ تا ۳۰ میلیون تن یا ۶ تا ۷ 

میلیارد دلار می شود.
روسیه یک سوم از بازار جهانی گندم را تصاحب خواهد کرد، اما رشد بیشتر به دلیل توانایی های داخلی و ظرفیت بازار محدود خواهد 

شد. این هدف کاملًا قابل دستیابی است زیرا روسیه از مزیت کافی در قیمت تمام شده گندم برخوردار است.

 روغن های گیاهی
دستیابی به رشد صادرات ۲۵ تا ۳۰ میلیارد دلاری در میان مدت مستلزم تغییر در تناوب زراعی به نفع محصولات با حاشیه بالاتر، 

با در نظر گرفتن تقاضا )ظرفیت و پویایی بازار صادرات( و عرضه )قابلیت های عینی تولیدکنندگان روسی( است.
آفتابگردان: با این امر روسیه صادرات روغن آفتابگردان را می تواند ۱.۶ برابر افزایش دهد و به ۶ میلیون تن برساند که درآمد صادراتی 

روسیه را ۳ میلیارد دلار افزایش دهد.
سهم روسیه از واردات به کشورهای دوست بیش از ۷۵ درصد خواهد بود، رشد بیشتر توسط ظرفیت بازار محدود خواهد شد. هزینه 
آفتابگردان در روسیه رقابتی است و رشد تولید مستلزم افزایش بازده از طریق ژنتیک و اصلاح زمین و همچنین توسعه زیرساخت های 

استخراج نفت و لجستیک در بنادر حوضه های آزوف و دریای سیاه است.
کلزا: بعید است صادرات روغن کلزا از ۲ تا ۳ میلیارد دلار )رشد ۰.۶ تا ۰.۸ میلیون تنی( تجاوز کند، زیرا ظرفیت محدود بازارهای 
هدف چین است، جایی که روسیه به سهم بازار ۶۰ تا ۷۰ درصدی خواهد رسید. اگر وضعیت ژئوپلیتیکی بهبود یابد، رشد صادرات 

بیشتر ممکن است که توسط اتحادیه اروپا هدایت شود.
سویا: صادرات روغن سویا می تواند حدود ۲ میلیون تن یا ۲.۵ میلیارد دلار افزایش یابد، در حالی که سهم روسیه از واردات به مناطق 
دوست هند، خاورمیانه و شمال آفریقا در مقابل رقابت آمریکای لاتین حدود ۳۰ درصد خواهد بود. روسیه در حال حاضر حدود ۱۵ 
تا ۲۰ درصد از برزیل در هزینه های تولید سویا به دلیل عملکرد بالاتر در برزیل در نتیجه فناوری های پیشرفته کشاورزی و ژنتیک، 
از جمله محصولات تراریخته، عقب است. کاهش هزینه سویا نه تنها برای توسعه صادرات روغن و کنجاله، بلکه برای ارزان تر کردن 

خوراک برای تولید پروتئین حیوانی بسیار مهم است.
توسعه بیشتر صادرات روغن آفتابگردان، کلزا و سویا ۵ تا ۶ میلیارد دلار به عرضه اضافه خواهد کرد. تغییر در تناوب زراعی به نفع 
دانه های روغنی به تضمین رشد حجم صادرات و ارزش متوسط صادرات در هر تن و همچنین رشد متوسط EBITDA در هکتار برای 

تولیدکنندگان کشاورزی کمک می کند. رقابت موفقیت آمیز در بازار جهانی دانه های روغنی مستلزم 
هزینه های بهینه تولید است که تنها از طریق معرفی محصولات تراریخته حاصل می شود.

 پروتئین های حیوانی و جوجه های گوشتی
با افزایش عرضه جوجه های گوشتی می توان ۲ میلیارد دلار به صادرات روسیه اضافه کرد. صادرات 
جوجه های گوشــتی )شــامل گوشت و محصولات جانبی( در مجموع حدود ۰.۴ میلیون تن در سال 
است. برای افزایش صادرات به یک میلیون تن، تولید داخلی باید حداقل ۱ تا ۱.۵ میلیون تن افزایش 
یابد. علاوه بر دستیابی به صرفه های مقیاس لازم، رشد تولید داخلی به جلوگیری از معضل ناخوشایند 
انتخاب بین مصرف داخلی و قیمت های خرده فروشــی از یک سو و حفظ سهم بازار در مقاصد اصلی 

صادراتی از سوی دیگر کمک می کند.
کاهش هزینه خوراک )عمدتاً ذرت و ســویا( از طریق اســتفاده از محصولات تراریخته، دسترسی 
نامحدود به بهترین ژنتیک و واکسن های جهان، تبدیل روسیه به تأمین کننده بدون عوارض گمرکی 
برای مناطق هدف دوستانه و کاهش هزینه لجستیک چندوجهی )با یا بدون حذف حق بیمه ۱۰۰ تا 
۱۵۰ دلاری / تن تحریم در طول زمان( عوامل کلیدی در افزایش رقابت روسیه در تولید جوجه های 
گوشتی است. همه این اقدامات باید امکان انجام تجارت صادراتی سودآور را فراهم کند و در عین حال 
قیمت نهایی را برای خریدار به سطح یا کمتر از رقبای اصلی )برزیل و ایالات متحده آمریکا( کاهش 
دهد. از طرفی صادرات پروتئین حیوانی از روسیه می تواند با کاهش هزینه های خوراک رقابتی تر شود.

تولید صنعتی جوجه های گوشتی با استفاده از بهترین فناوری ها و کلان داده ها برای بهبود فرآیندهای 
تولید، استانداردسازی محصولات، ایجاد لجستیک صادرات و عملیات تجاری، صرفه جویی آشکاری در 

مقیاس ارائه می دهد. در این بخش، ایجاد قهرمانان ملی تأثیر مشهودی خواهد داشت.
در نهایت باید عنوان کرد که صادرات محصولات کشاورزی روسیه سال ها است که به طور پیوسته 
در حال رشد بوده و روسیه در حال حاضر رتبه ششم را در بین بزرگترین تأمین کنندگان مواد غذایی 
جهان از نظر حجم دارد. با این حال، تاکنون رشد حجم عمدتاً ناشی از غلات ارزان بوده است. تخمین 
می زنیم که پتانســیل رشــد صادرات در سبد فعلی بخش کشــاورزی ۸ تا ۱۰ میلیارد دلار با قیمت 

متوسط چند ساله است.
ادامه رشد فعالیت مجتمع های کشت و صنعت عمدتاً از طریق صادرات امکان پذیر است، اما عدم 
تغییر در سبد محصولات فعلی، دسترسی محدود به فناوری های مدرن و اقدامات کمتر برای حمایت 

از سرمایه گذاری خصوصی منجر به رسیدن صادرات کمتر تا سال های ۲۰۲۵-۲۰۲۶ خواهد شد.

 اقدامات لازم برای رسیدن به اهداف ۲۰۳۰
رشد بیشتر صادرات از نظر پولی مستلزم تغییر ساختاری به سمت محصولات با ارزش بالاتر، در 
درجه اول پروتئین های حیوانی، خوراک های مبتنی بر سویا و محصولات بسیار فرآوری و تصفیه شده 

است. البته برای فعال کردن این انتقال، چالش های زیر باید برای روسیه برطرف شوند:
تضمین رشد برداشت ناخالص محصولات عمده به میزان ۵۰ تا ۶۰ میلیون تن با افزایش سطح زیر 

کشت و عملکرد ۱۵ تا ۴۲ درصد برای محصولات مختلف.
تغییر ساختار صادرات به نفع محصولات با ارزش افزوده بالاتر به ویژه خوراک دام و پروتئین های 

حیوانی. این امر مستلزم تغییر در ساختار تناوب زراعی کشور به نفع محصولات خوراکی است.
کاهــش هزینه واحد محصولات صادراتی اولویت دار، در درجه اول پروتئین، به ســطحی همتراز 
یا کمتر از رقبای اصلی، با بهینه ســازی مداوم و مســتمر هزینه واحد تولید )اقتصاد در مقیاس(، با 
استفاده از بهترین فناوری ها )ژنتیک از جمله محصولات تراریخته برای خوراک و تدارکات صادراتی، 
واکسن ها، عوامل حفاظت از محصول، ماشین آلات و تجهیزات، بهسازی زمین، فناوری های کشت(، 
توسعه زیرساخت های لجستیکی و جلوگیری از آن انحصار، حمایت مالی از تولیدکنندگان محصولات 
کشاورزی، به حداقل رساندن موانع اداری داخلی و حفظ مزیت قیمتی برای تولیدکنندگان محصولات 

کشاورزی داخلی از نظر کود، انرژی و سایر نهاده ها و مواد مصرفی.
بهبود محیط بهداشتی حیوانات و رسیدگی به تهدیدات آفات گیاهی، که علاوه بر اقدامات امنیت 
زیستی منطقه ای، مستلزم دسترسی نامحدود به بهترین واکسن ها و محصولات حفاظت از محصول است.

معرفی ابزارهای نظارتی برای حفظ حاشیه صنعت در فضای مازاد ظرفیت تولید ساختاری برای بازار 
داخلی که نیازمند رویکردهای جدید در تنظیم و مدیریت تعامل بین وزارت کشــاورزی، انجمن های 
صنعتی و شرکت های کشاورزی است.رفع موانع اداری برای دسترسی به بازارهای هدف تعیین شده 
توسط مقامات نظارتی کشورهای واردکننده )سهمیه، تعرفه، محدودیت های بهداشتی ناموجه و...(. به 

نظر می رسد که این سخت ترین کار در میان وظایف فوق باشد.

 محرک اصلی رشد صادرات
سیاست خارجی و وضعیت تراز تجاری به جهت گیری سیاسی هر کشور مرتبط است. کاهش هزینه 
نهایی تولید »از مزرعه تا بندر مقصد« محرک اصلی رشــد صادرات خواهد بود. مجتمع های کشت و 
صنعت روســیه باید رگولاتوری ایجاد کنند و ســپس بیاموزند که در محیطی با مازاد ظرفیت تولید 

ساختاری وجود داشته باشند.
تلاش سیستماتیک و هماهنگ رگولاتوری صنعت در همه زمینه ها عامل کلیدی موفقیت خواهد 
بود. همه این وظایف را می توان در یک عبارت بیان کرد، افزایش جذابیت سرمایه گذاری در مجتمع 
کشت و صنعت. حل مشکلی که در این چارچوب صورت گرفته طبیعتاً به حل سایر مشکلات مانند 
افزایش بهره وری نیروی کار و کاهش هزینه های تولید، توسعه تولید و صادرات محصولات کشاورزی، 

افزایش دستمزدها و جذابیت صنعت به عنوان کارفرما، کاهش تورم مواد غذایی و… منجر می شود.
مشکلات دیگری که امروز دشوار و گاه حتی متقابل به نظر می رسند، استفاده از بهترین فناوری های 

کشاورزی و ژنتیک بدون همکاری بین المللی است.
ایجاد یک بازیگر اصلی ژنتیک در سطح جهانی در مجتمع کشاورزی و صنعتی روسیه با استفاده از 
منابع خود نیازمند دهه ها، سرمایه گذاری قابل توجه و تخصص علمی است که به اندازه کافی در دسترس 
نیست. راه حل ممکن است خرید یک شرکت خارجی یا همکاری با تأمین کنندگان کشورهای دوست 
در ژنتیک، ماشین آلات کشاورزی و... باشد.تجربه جهانی نشان می دهد که برای موفقیت در تجارت 
بین الملل، باید شرکت های ملی بزرگی ایجاد کرد که بتوانند حجم زیادی از محصولات را تجمیع و در 
تولید، لجستیک و بازاریابی محصولات صرفه جویی کنند؛ تا کنون، رهبران مجتمع کشاورزی و صنعتی 

روسیه چندین برابر کوچک تر از رهبران جهانی غلات هستند.
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کشاورزی 

کاهش ۱۵ میلیون تومانی قیمت زعفران
     نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: با توجه به افزایش عرضه قیمت هر کیلوگرم زعفران نگین به ۱۰۰ تا ۱۰5 میلیون تومان رسیده است که نسبت 

به ماه های گذشته بین ۱۰ تا ۱5 میلیون تومان کاهش را نشان می دهد.

 صادرات زعفران در 
سال ۱۴۰۲ حدود ۲۲۲ 
تن بود و در سال ۱۴۰۱ 

حدود ۲۱۰ تن بوده 
است.

 ۴5 درصد تولید نخلستان های هرمزگان، 
صادراتی است

مدیر امور باغبانی ســازمان جهاد کشــاورزی 
هرمزگان، با اشــاره به اینکه سالانه ۱۹۶ هزار تن 
خرما از نخلســتان های بارور این استان برداشت 
می شــود، گفت: درواقع ۶۵ هزار تن از محصول 
نخلســتان های هرمزگان معادل »۴۵« صادراتی 

است.
محمد رضا شــیخ زاده گفــت: ۳۸ هزار هکتار 
از زمین های کشــاورزی هرمزگان به نخلستان ها 
اختصاص دارد کــه از این میزان ۲۵ هزار هکتار 

معادل ۷۰ درصد این نخل ها بارور هستند.
وی تصریــح کــرد: »پیــارم«، »خاصویی«، 
»مرداســنگ«، »خنیزی«، »شاهانی«، »دیری«، 
»کریته« و »مضافتی« از مرغوب ترین ارقام خرما 
در استان هرمزگان است که هرساله ۴۵ درصد از 
این محصولات به کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
روسیه، اروپا و کشورهای شرق آسیا صادر می شود.

مدیر امور باغبانی ســازمان جهاد کشــاورزی 
هرمزگان با اشــاره به اینکه ۲ هزار و ۲۰۰ هکتار 
خرمای پیارم از نخلستان های حاجی آباد هرمزگان 
برداشت شده است، گفت: درموجموع امسال ۲۰ 
هزار تن محصول پیارم از نخلستان های این استان 
برداشت شد که ۸۰ درصد آن به مقصد کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس، اندونزی، مالزی و روســیه 
بارگیری شــده که برای کشور حدود ۹۱ میلیون 
دلار ارزآوری داشته است.۸۰ درصد خرمای پیارم 
هرمزگان به مقصد کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
اندونزی، مالزی و روســیه بارگیری شده که برای 
کشور حدود ۹۱ میلیون دلار ارزآوری داشته است.

وی با اشــاره به اینکه این خرمای شکلاتی در 
محیطی باز تا یکســال و در ســردخانه بین ۲ یا 
سه ســال ماندگاری دارد، اظهار کرد: شهرستان 
حاجی آباد هرمزگان به علت داشــتن آب و هوای 
گرم و خشــک و قرار گرفتن در محدوده ارتفاعی 
یکهزار و ۲۵۰ متر از سطح دریا منطقه ای مرغوب و 
حاصلخیز برای کاشت خرمای پیارُم در کشور است.

طبق آمارهای موجود در هرمزگان ۵۵ نوع خرما 
کشت و تولید می شود که ۲۰ نوع آن ارزش تجاری 

داخلی و خارجی دارد.
وسعت زمین های باغی این استان افزون بر ۸۰ 
هزار هکتار با تولید سالانه افزون بر ۹۴۰ هزار تن 
است که ۳۸ هزار هکتار آن با تولید سالانه ۱۹۶ هزار 
تن را نخیلات تشکیل می دهند. ۴۵ درصد تولید 

نخلستان های هرمزگان، صادراتی است

  ابلاغ 5۶۷ میلیــارد ریال اعتبار 
برای اجرای طرح های هادی روســتایی 

خراسان جنوبی
 معاون عمران روســتایی بنیاد مســکن 
انقلاب اســلامی خراســان جنوبی گفت: در 
ســال جاری ۵۶۷ میلیارد ریال اعتبار برای 
اجــرا و بازنگری طرح های هادی روســتایی 

استان ابلاغ شده است.
حمیــد حاجی زاده افزود: از این مبلغ ۴۷ 
میلیارد ریال بــرای بازنگری و اجرای طرح 
هادی و ۵۲۰ میلیارد ریال از محل قیر رایگان 

ابلاغ شده است.
وی از اختصــاص ۸۲۴ میلیارد ریال برای 
اجرای طرح هادی در ۱۳۵ روســتای استان 
در ســال جاری خبــرداد و گفت: در کمیته 
برنامه ریزی شهرستان های استان و در راستای 
اجرای طرح هادی و به منظور بهسازی معابر 
روســتایی، ســنگ فرش و جدول گذاری و 
عملیات خاکی، به تفکیک هر روســتا اعتبار 

به بنیاد مسکن اختصاص یافته است.
معاون عمران روستایی بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی خراسان جنوبی اظهار کرد: متناسب با 
تخصیص اعتبارات استعلام در سامانه ستاد، 
فرآیند انتخاب پیمانکاران در حال انجام است.

حاجــی زاده با اشــاره به اینکــه تاکنون 
عملیــات اجرایی ۷۵۱ روســتای بالای ۲۰ 
خانوار استان انجام شده و شاخص پیشرفت 
طرح  هادی اســتان به ۸۱.۸ درصد رسیده 
است، گفت: این میزان در مقایسه با متوسط 
کشوری که ۶۵ درصد است، دارای رشد قابل 

قبولی است.

   احداث پایانه صادراتی اندیمشک 
در مرحله تخصیص زمین است

 مدیــر جهاد کشــاورزی اندیمشــک با 
بیان اینکه این شهرســتان به قطب صادرات 
محصولات کشــاورزی شــمال خوزســتان 
تبدیل می شود، گفت: احداث پایانه صادراتی 
اندیمشک به عنوان بزرگترین طرح کشاورزی 
شــمال خوزستان در مرحله تخصیص زمین 

است.
محمــد جعفر آفرین با اشــاره به حضور 
اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی و برگزاری جلسه شورای کشاورزی 
اســتان در اندیمشــک بیان کرد: مصوبه ها 
و اعتبارهای قابل توجهی برای شهرســتان 
اندیمشــک در این شــورا تصویب شــد که 
راه اندازی پایانه صادراتی محصولات کشاورزی 

این شهرستان یکی از این مصوبه ها بود.
وی ادامه داد: فرآیند واگذاری زمین برای 
احداث این پایانه صادراتی با توجه به مصوبه 
شورای کشــاورزی خوزستان سرعت گرفته 
و طــی روزهای آینده ایــن فرآیند عملیاتی 

می شود.

آماده شدن ۱۳۰ میلیون 
نهال برای طرح کاشت 
یک میلیارد درخت

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی گفت: امسال برای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت ۱۳۰ میلیون نهال آماده شده که ۱۰۰ میلیون آن قابل انتقال است.
 در دولت سیزدهم موضوع کاشت یک میلیارد درخت در مدت ۴ سال مطرح شد. در راستای کاهش خشکسالی و بهبود زیست محیطی کشور قرار شد سالانه ۲۵۰ میلیون اصله نهال 
کاشته شود. تاکید هم بر این است که بخش اعظمی از این نهال ها مثمر باشد. آماده سازی نهال ها چون حداقل به یک سال زمان نیاز دارد با وجود مطرح شدن موضوع در سال ۱۴۰۱ 

طرح از سال ۱۴۰۲ کلید خورد.
نقی شعبانیان، معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در گفتگو با مهر اعلام کرد: سال گذشته ۲۴۰ میلیون نهال تولید شد و با جداسازی نهال های دارای ایراد 

این تعداد به ۲۳۷ میلیون قطعه رسید که کاشته شد.
وی درباره آمار نهال های آماده شده امسال هم گفت: در سال جاری ۱۳۰ میلیون نهال آماده شده و از این تعداد حدود ۱۰۰ میلیون نهال قابل انتقال است.

این مسئول دولتی در توضیح بیشتر عنوان کرد: سال آماده سازی نهال ها و کاشت بذرها و آماده سازی نهال از شهریور هر سال آغاز و تا شهریور سال آینده به طول می انجامد.

غلامرضــا میری، درباره وضعیت تولید و صادرات زعفران در ســال 
جاری اظهار داشــت: طی ماه های گذشته به دلیل افت تولید و کاهش 
عرضه قیمت هر کیلوگرم نگین زعفران به ۱۱۵ میلیون تومان رسیده 
بود، اما اخیراً به دلیل شرایط جوی مناسبی که داریم پیش بینی می شود 
که تولید قابل توجهی داشته باشیم؛ بنابراین دارندگان زعفران اقدام به 
عرضه و فروش این محصول کرده اند که همین امر باعث روند کاهشی 
قیمت شده است.وی با بیان اینکه اکنون کف قیمت هر کیلوگرم زعفران 
دسته نیز بین ۷۴ تا ۷۵ میلیون تومان است، افزود: این افزایش قیمت در 

پی کاهش تولید ۶۰ تا ۷۰ درصدی سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ 
بوده است که منجر به کاهش عرضه شد، در حالی که تقاضای جهانی 
برای زعفران همچنان پابرجا بود که این عدم تعادل افزایش قیمت ها را 
منجر شد.نایب رئیس شورای ملی زعفران تصریح کرد: طبق آمارهای 
وزارت جهاد کشــاورزی سال ۱۴۰۲ حدود ۱۵۰ تن زعفران در سطح 
زیرکشت بیش از ۱۲۳ هزار هکتار تولید شده، در حالی که سال ۱۴۰۱ 
میــزان تولید این محصول حــدود ۲۳۰ تن بوده که نزدیک ۶۰ تا ۷۰ 

درصد کاهش را نشان می دهد.

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: 
بیش از ۵۳ هزار تن انواع محصولات گلخانه ای تاکنون از سطح اراضی 
این استان برداشت و روانه بازار مصرف داخل و خارج کشور شده است.

سعید نارویی با اشاره به اهمیت گلخانه ها در کشاورزی اظهار کرد: با 
توجه به چالش کمبود آب؛ تغییر الگوی کشت ضرورت دارد به طوریکه 
توسعه سطح زیرکشت گلخانه ها به اصلاح الگوی کشت و افزایش تولید 

در حوزه کشاورزی کمک می کند.
وی ادامه داد: ســالانه بیش از ۹۳ هــزار تن انواع محصول نظیر 

گوجه فرنگی، خیار، فلفل دلمه ای، بادمجان، توت فرنگی و سبزیجات برگی در گلخانه های سیستان و بلوچستان تولید و روانه بازار 
مصرف داخل و خارج کشور می شود.

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان صرفه جویی در مصرف آب، افزایش بهره وری، امکان کاشت و برداشت 
محصول در تمام فصول، امکان پرورش محصولات خارج از فصل و اقلیم، قابلیت مقابله با تهدیدات و خسارات به خاطر امکان کنترل  و 
اقدامات پیشگیرانه را از مزایای کاشت گلخانه ای در استان ذکر کرد و افزود: گوجه فرنگی، خیار، فلفل دلمه ای، بادمجان، توت فرنگی، 
ســبزیجات برگی و گل رز عمده محصولات تولیدی گلخانه های این اســتان هست که بخش توجهی از این محصولات نظیر گوجه 

فرنگی به خارج کشور صادر شده است.
وی ادامه داد: سطح تولید محصولات گلخانه ای در سیستان و بلوچستان از ۷۳ هزار تن سال های گذشته به بیش از ۹۳ هزار تن 

افزایش یافته که این امر به افزایش سطح گلخانه های استان از ۳۸۶ هکتار به ۵۱۰ هکتار مربوط می شود.
به گزارش شهرستان های جنوبی سیستان وبلوچستان بویژه ۲ شهرستان بندی چابهار و کنارک با توجه به همجواری با آب های 
آزاد و دمای هوای مناسب در طول سال به عنوان یک گلخانه طبیعی بهترین شرایط و موقعیت را برای کشت انواع محصولات دارد.

دمای هوای این شهرها، خاک حاصلخیز، تفاوت نوع تابش خورشید و درجه حرارت این شهر با سایر نقاط کشور بهترین موقعیت 
برای کشت های گلخانه ای و سایر محصولات گرمسیری و نیمه گرمسیری را فراهم کرده است.

از ســوی دیگر دسترســی مناسب چابهار به بازارهای جهانی بهترین شرایط را برای ساخت گلخانه و تولید محصولات کشاورزی 
به وجود آورده اســت و می توان علاوه بر تأمین بازار مصرف داخلی از طریق بندر شــهید بهشتی محصولات تولیدی را به کشورهای 

مختلف دنیا صادر کرد.

 رئیس کمیســیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی گیلان بر 
ضرورت احداث پایانه صادراتی کشاورزی برای تسهیل در رویه های 
صدور تولیدات بخش در اســتان تاکید کــرد و گفت: با احداث 
این پایانه  در مرز آســتارا می توان رویه های صادرات محصولات 
کشاورزی و گل و گیاه از استان را بهیود بخشیده و افزایش داد.  
فرنگیز رحمانی ضمن گله مندی از کم توجهی مسئولان استانی به 
مشکلات تجار و بازرگانان صادر کننده محصولات کشاورزی استان، 
اظهــار کرد: تجار گیلانی هم اینک کالاهای خود را با هزینه های 
شخصی صادر می کنند و در بازگشت ارز حاصل از صادرات هم با 

مشکلات بسیاری روبرو هستند، در این شرایط تسهیلی هم در زمینه خروج کامیون ها از مرز زمینی آستارا صورت نگرفته است 
و کالاها در این گذرگاه مرزی رسوب می کنند.وی ادامه داد: اکثر کامیون هایی که از این مسیر تردد می کنند حامل کالاهای 
فسادپذیرند؛ مسئولان باید با اتخاذ تدابیر لازم در نوبت دهی کامیونهای حامل این مواد، زمینه و روندهای صادراتی را در این حوزه 
تسهیل کرده و معضل ترافیک و تردد در مرز آستارا را رفع کنند.رئیس کمیسیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی گیلان تصریح 
کرد: تجار و بازرگانان قرارداد ال. سی ندارند و این امر موجب می شود، بازگشت سود حاصل از صادرات با ریسک بالایی همراه باشد 
و گاه میلیون ها دلار از سرمایه هاشان را از دست بدهند.اعتبار اسنادی یا ال. سی »LC « یک روش مطمئن برای پرداخت پول در 
حوزه تجارت بین المللی است که به موجب آن بانک نقش واسطه ای ایفاء کرده و پول را پس از تایید تحویل کالا، پرداخت می کند.

وی بیان کرد: صادرات در این استان به دلیل نبود زیرساخت ها و ناوگان حمل و نقل مناسب با مشکل جدی مواجه است؛ این 
عدم توسعه یافتگی به صادرکنندگان لطمات جدی وارد می کند.وی عنوان کرد: خارج از موضوع زیرساختها، ۹۰ درصد مشکلات 
موجود در این حوزه به علت عدم ساماندهی درست خروج کالاهای فساد پذیر مانند فلفل، کاهو، خیار، گوجه و بادمجان، کیوی و 
سایر محصولات باغی و کشاورزی است.رحمانی اظهار کرد: گمرکات در مرز آستارا هوشمند نیست و ثبت ورود و خروج کامیون ها 
همچنان به روش ســنتی انجام می شــود؛ این روند؛ طولانی و فسادآور است در این روش بستر برای رقابت فراهم نیست، حال 
آنکه باید ساماندهی امور مرزی به صورت سیستمی و هوشمند باشد.وی پیشنهاد کرد: با توجه به اینکه در ماه ژانویه با افزایش 
تقاضا برای کالاهای صادراتی مواجهیم مدیران می توانند با ارتقاء قدرت ریسک پذیری به جای دستگاه های ایکس ری از سگ های 
موادیاب قوی استفاده کنند و با تسهیل امور جلوی فساد کالاهای یخچالی را بگیرند و کالاها بدون ورود به گمرک قدیم در پایانه 

پلمب و با استفاده از این سگ ها کنترل و از مرز خارج شوند.

گیلان نیازمند پایانه صادراتی محصولات کشاورزی است تولید محصولات گلخانه ای از مرز 5۳ هزار تن گذشت

 رییس اداره حفاظت محیط زیست مهاباد گفت: کارشناسان این اداره در پایش های 
خود، دســته ای از قوهای فریادکش مهاجر را در تــالاب بین المللی »کانی برازان« این 

شهرستان مشاهده کردند.
فاروق سلیمانی گفت: این قوهای مهاجر در ادامه مسیر کوچ خود به مناطق جنوبی و 
به منظور استراحت و تغذیه وارد این تالاب شده اند و پیش بینی می شود طی روزهای 

آینده کوچ خود را ادامه دهند.
وی اضافــه کرد: حضور قوهــای مهاجر در پناهگاه حیات وحش و تالاب بین المللی 
کانی برازان نشان دهنده وضعیت مطلوب این تالاب از نظر آب، دسترسی به غذا و وجود 
امنیت کامل در آن اســت.رییس اداره حفاظت محیط زیســت مهاباد گفت: هم اکنون 
عــلاوه بر قوهای مهاجر، هزاران قطعه انواع پرندگان آبزی و کنارآبزی از جمله تعدادی 
از گونه های در معرض انقراض مانند اردک سرســفید و اردک مرمری و انواع پرندگان 
مهاجر دیگر شــامل چنگر، اردک نوک پهن، اردک سرسبز، گیلار، فلامینگو و تنجه را 

در این تالاب زیست می کنند.
وی ادامه داد: با رهاســازی آب از سد مهاباد و احیای چشمه های تامین کننده آب 
تالاب بین المللی کانی برازان، وضعیت آبی این تالاب مطلوب اســت و پرندگان مهاجر 
و بومی در محدوده ۴۵۰ هکتاری از وسعت پهنه آبی کانی برازان که از عمق کافی هم 

برخوردار است، دیده می شوند.
 قو پرنده ای از تیره اردکیان و از بزرگ  ترین و زیباترین پرندگان آبزی جهان به شمار 
می رود، این پرنده مانند دیگر اعضای خانواده اردکیان گیاه خوار بوده و از گیاهان آبزی 
تغذیه می کند.قوها در حالت کلی بســیار آرام هســتند و تنها در صورت نزدیک شدن 
مهاجمان در هنگام نگهداری از جوجه هایشان بشدت خشن می شوند و در بیشتر مناطق 

نیمکره شمالی زندگی می کنند.
قوها در مقایسه با غازها، اندازه بزرگتری دارند و دارای پاهای بزرگتر و گردن درازتر 
هستند؛ پوشش پر روی بدن هر ۲ جنس نر و ماده یک شکل است و با این حال نرها 

از لحاظ جثه و وزن بزرگتر از ماده ها هستند.
قوها در مناطق آبگیری و مرداب گونه زندگی و تخم گذاری کرده و با تغییر فصل ها 
بــه مناطق دیگر مهاجــرت می کنند.تالاب بین المللی کانی بــرازان مهاباد با بیش از 
۹۰۰ هکتار مســاحت، یکی از مهمترین تالاب های اقماری جنوب دریاچه ارومیه و از 
با ارزش ترین زیســتگاه انواع پرندگان آبزی و کنار آبزی مهاجر و بومی در شمال غرب 

کشور به شمار می رود.
این تالاب در ۳۰ کیلومتری شمال مهاباد و در نزدیکی روستای »قره داغ« واقع شده 
که به دلیل گوناگونی و فراوانی گونه های زیستی از سوی کمیته ملی طبیعت گردی کشور 

به عنوان نخستین سایت پرنده نگری در ایران معرفی شده است.
در شهرســتان مهاباد علاوه بر تالاب بین المللی »کانی بــرازان«، تالاب های دایمی 
»حسن خان« و »قوپی باباعلی« و تالاب های فصلی دیگری از جمله »گروس«، »داشخانه« 

و »قره قشلاق« نیز وجود دارد.
مهاباد در جنوب آذربایجان غربی واقع شده است.

 رییس انجمن ملی سیب زمینی کشور گفت: میانگین سرانه مصرف سیب زمینی در 
کشور ۳۵ تا ۴۰ کیلوگرم در سال بوده و مصرف آن روز به روز در حال افزایش است.

 محمد طالبی رحیق روز شــنبه در ارتباط ویدکنفرانســی با نشست هم اندیشی برای 
تشکیل انجمن سیب زمینی استان زنجان، افزود: سیب زمینی بعد از برنج و گندم بیشترین 

سهم را در تولید محصولات غذایی دارد.
وی اظهار کرد:  تولید بیش از اندازه سیب زمینی و تبدیل شدن این محصول به خوراک 

دام، معضلی چندین ساله در کشور است.
رییس انجمن ملی سیب زمینی کشور گفت: در مجموع برنامه ای برای بازاریابی و تولید 
محصول کشــاورزی در داخل کشور نداریم و دخالت دستگاه های دولتی  در کار تولید و 

توزیع همیشه باعث ایجاد دردسر برای تولیدکنندگان شده است.

طالبی رحیق افزود: در این بین، تنها راه این اســت که دســتگاه های دولتی  با بخش 
خصوصی و تشکل های خصوصی هماهنگ شوند.

وی گفت: یکی از دلایلی که موجب شده سیب زمینی کاران از نداشتن بازار محصول 
گلایه داشــته باشــند، نبود ارزیابی صحیح برای این محصول است که برای رفع آن باید 

دیپلماسی اقتصادی قوی  داشته باشیم و بازارهای هدف جدیدی را راه اندازی کنیم.
رییس انجمن ملی سیب زمینی کشور گفت: تشکل های بخش کشاورزی باید قدرتمندتر 
عمل کنند، از پراکندگی خارج شــوند و نظام مند شــوند تا بتوانند برای کشاورزی کشور 
قدرت تولید کنند.مشاور امور انجمن های اتاق بازرگانی زنجان نیز در این نشست، گفت: 
استان زنجان در حوزه تولید سیب زمینی ظرفیت های بسیاری دارد که با تشکیل انجمن 

سیب زمینی به دنبال هدفدار کردن این تولیدات هستیم.

حسن مهدی خانی با بیان اینکه از جمله اهداف ایجاد این انجمن برندسازی در حوزه 
سیب زمینی و حمایت از تولیدات در این بخش است، افزود: استان زنجان دارای تولیدات 

با کیفیتی است که باید از این ظرفیت به نحو مطلوب استفاده شود.
وی با بیان اینکه تولید ســیب زمینی در استان علاوه بر تأمین نیاز استان به خارج از 
کشور نیز صادر می شود، اظهار کرد: باید برندسازی و تولیدات سیب زمینی هدفدار شود.

سالانه حدود ۳۵۰ هزار تن سیب زمینی از مزارع استان زنجان برداشت می شود.
ارقام عمده کشت شده سیب زمینی در استان زنجان شامل »سانته، جلی، بانبا، میلوا، 
فابولا، چلنجر، کلمبا، پانامرا، ســیفرا، آگریا و تاروس« است.به طور متوسط سیب زمینی 
یکی از اصلی ترین رکن غذایی مردم بعد از نان است و باید در این زمینه تولیدات بهتری 

داشته باشیم و قیمت این محصول را برای مردم متعادل نماییم .

بهشت پرندگان ایران میزبان قوهای مهاجر شد

سرانه مصرف سیب زمینی در کشور سالانه ۳5 تا ۴۰ کیلوگرم است

میری گفت: در حال حاضر زعفران در ۲۳ اســتان کشــور تولید می شــود، اما 
عمده تولید این محصول از لحاظ کمی و کیفی مربوط به اســتان خراسان رضوی، 
خراســان جنوبی و خراسان شمالی اســت.وی زمان برداشت زعفران را آبان ماه هر 
ســال دانست و اضافه کرد: پیاز زعفران یک بار کاشت می شود و بین ۷ تا ۱۵ سال 

قابلیت برداشت محصول دارد.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران اظهار داشــت: صادرات زعفران در ســال 
۱۴۰۲ حدود ۲۲۲ تن بود و در ســال ۱۴۰۱ حدود ۲۱۰ تن بوده اســت که اندکی 

افزایش را نشان می دهد.
به گفته وی، علت افزایش میزان صادرات در سال ۱۴۰۲ به دلیل وجود بخشی 
از زعفران باقیمانده در انبارهای سازمان تعاون روستایی ایران، بورس کالا، بخشی در 
دست صادرکنندگان و تولیدکنندگان بوده است. اکنون قیمت هر کیلوگرم زعفران 

ایران در دنیا بین ۱۶۰۰ تا ۲۰۰۰ دلار خرید و فروش می شود.
میری گفت: بورس کالا باید برای کشاورزان جایگاه مورد اعتماد باشد که زعفران 
را آنجا دپو کنند، اما متاســفانه با ســفته بازی و دلال بازی هایی که انجام می شود 
منجر به کاهش قیمت زعفران نســبت به بازار ســنتی شده است؛ یعنی قیمت هر 
کیلوگرم زعفران در بورس کالا به کیلویی ۹۴ میلیون تومان رسیده در حالی که در 
بازار ســنتی حدود ۱۰۵ میلیون تومان است که این اقدام ایجاد زیان به کشاورزان 
است.نایب رئیس شــورای ملی زعفران درباره بسته بندی زعفران ایرانی، بیان کرد: 
اکنون وضعیت بســته بندی زعفران ایران از لحاظ شــکیل بودن و تنوع از شرایط 
مطلوبی برخوردار است تا جایی که از بسته بندی ها اروپای نیز بهتر است؛ زیرا ۷۰۰ 

تن ظرفیت استاندارد بسته بندی در کشور ایجاد شده است.
وی اضافــه کرد: بســته بندی زعفــران از ۱۰ گرم تا ۵۰۰ گرمی با شناســنامه 
و برنــد داریم که بایــد علاوه بر بســته بندی ریز این محصول بــه صورت فله ای 
نیــز به فروش برســد؛ زیرا تمام مصرف زعفران دنیا آشــپزخانه ای نیســت؛ بلکه 
 مصــارف صنعتــی دارد کــه باید به صــورت بســته بندی بزرگ یا فله ای باشــد 
همان گونه که ما از کشــورهای مختلف قهوه یا ادویه جات به صورت فله ای تامین و 

وارد می کنیم.

  پیگیری برای ثبت جهانی زعفران ایران
میری نسبت به قاچاق زعفران انتقاد کرد و گفت: در حال حاضر ماهانه ۱۰ تن 
زعفران به صورت قاچاق از مرزهای کشور خارج می شود که باید جلوی این موضوع 
گرفته شود؛ زیرا زعفران ایرانی با نام کشورهای دیگر در بازار جهانی زیر قیمت آنچه 

که در داخل کشور است، به فروش می رسد.
نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: با توجه به قدمت ۳ هزار ساله زعفران در 
ایران طی ســال های اخیر پیگیر ثبت جهانی زعفران به نام ایران بودیم و همچنان 

نیز پیگیر هستیم؛ اما هنوز این مهم در دنیا به ثبت نرسیده است.
وی بر این باور است که وزارت جهاد کشاورزی به عنوان متولی بخش کشاورزی باید 
پیگیر این موضوع مهم باشد تا این محصول به نام دیگر کشورها به ثبت جهانی نرسد.

میری تاکید کرد: اگر زعفران ایران به ثبت جهانی برسد دیگر کشورها نمی توانند 
زعفران ایران را به نام خود در دنیا به فروش برسانند.
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دوشنبـــه 26 آذر     ماه 1403  شمــاره 120  سرمایه گذاران برای توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر 

        سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( با هدف رفع ناترازی برق در برنامه های کوتاه و میان مدت، از علاقه مندان به 
سرمایه گذاری در احداث نیروگاه های تجدیدپذیر دعوت به همکاری کرد.

انرژی 

  شناسایی بیش از هزار ساختگاه برای 
احداث نیروگاه خورشیدی

با پیگیری شــرکت های توزیع نیروی برق و 
همکاری اســتانداران و دســتگاه های ذیربط در 
تعیین و تخصیص زمین مورد نیاز، ۱۰۰۹ ساختگاه 
برای احداث نیروگاه خورشیدی به ظرفیت ۳۳۸۱ 

مگاوات در سطح کشور شناسایی شد
 به نقل از وزارت نیرو، در پی توافق به عمل آمده 
بین شرکت توانیر و سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهــره وری انرژی برق ایران در خصوص احداث 
۵۰۰ واحد نیروگاه خورشیدی ۳ مگاواتی )جمعاً 
۱۵۰۰ مگاوات( و اتصال آن به شــبکه سراسری 
برق، کار شناســایی ســاختگاه های مورد نیاز در 
استان های مختلف کشور به پایان رسیده و براین 
اساس، با پیگیری شرکت های توزیع نیروی برق و با 
همکاری استانداران و دستگاه های ذیربط در تعیین 
و تخصیص زمین مورد نیاز نیروگاه خورشــیدی، 
تعداد ۱۰۰۹ ساختگاه به ظرفیت ۳۳۸۱ مگاوات 
در سطح کشور شناسایی و از سوی توانیر به سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق ایران 
جهت بررسی این ســاختگاه های پیشنهادی به 

منظور تملک زمین اعلام شده است. 

گاز ۲ هزار باغ ویلای خالی از ســکنه در 
استان تهران قطع شد

 مدیرعامل شــرکت گاز استان تهران از قطع 
جریان گاز بیش از ۲ هزار باغ ویلای خالی از سکنه 
در سطح این استان همسو با جلوگیری از کاهش 

افت فشار گاز خبر داد.
به گزارش از شرکت گاز استان تهران، »علیرضا 
اعوانی« خاطرنشان کرد: بر اساس ابلاغیه شرکت 
ملی گاز ایران، قطع گاز باغ ویلاهای خالی از سکنه 
در استان تهران با هدف جلوگیری از افت فشار گاز 
آغاز شــده که به این منظور جریان گاز افزون بر 

۲ هزار باغ ویلای خالی از سکنه قطع شده است.
وی با تاکید بر رعایت الگوی مصرف از ســوی 
مشترکان گاز در استان تهران، ادامه داد: مشترکان 
بخش خانگی که مصرف آنهــا از ۱۶ آبان تا ۱۵ 
اسفند نســبت به دوره مشــابه پارسال بیش از 
۱۰ درصد کاهش یابد، مشــمول دریافت پاداش 
صرفه جویی معادل ۱۵ درصد صورتحساب دوره 

می شوند.
مدیرعامل شرکت گاز استان تهران با اشاره به 
اینکه پارسال بیش از یک میلیون مشترک خانگی 
که در مصرف گاز صرفه جویی کرده بودند از این 
پاداش بهره مند شدند، گفت: هم اکنون تیم های 
نظارت و پایش شــرکت گاز استان در ۲۴ ساعت 
شــبانه روز مصرف گاز اداره هــای دولتی، اماکن 
عمومی، ویلاهای خالی از ســکنه و ... را همسو با 

مدیریت مصرف بهینه گاز پایش می کنند.
اعوانی با بیــان اینکه عملیات پایش ویلاهای 
خالی از سکنه و اداره ها به طور مستمر ادامه خواهد 
داشت، خاطرنشان کرد: به شهروندان استان تهران 
توصیه می شود رعایت صرفه جویی و مصرف بهینه 
را مدنظر داشته باشند که با مشکل افت فشار گاز 
در سایر مناطق سرد کشور با توجه به روند کاهش 

دما مواجه نشویم.
 روز گذشته مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
گفت: با کســانی که از گاز برای گرمایش استخر 
روباز و موارد اینچنینی اســتفاده کنند به شدت 

برخورد می شود.

   نیروگاه های کشور با حداکثر توان در 
حال تولید برق هستند

 معاون برنامه ریزی و توسعه مدیریت شرکت 
برق حرارتی با اشاره به اینکه نیروگاه های کشور 
با حداکثر توان در حال تولید برق هستند، گفت: 
در حاضر بیش از هشــت هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاهی جدید با میانگین پیشرفت ۴۰ درصد 

در حال احداث است.
به گزارش از شــرکت بــرق حرارتی، »امیر 
دودابی نژاد« در گفت وگویی با اشــاره به استقرار 
گنبد حرارتی و افزایش شــدید دما در کشــور، 
افزود: به طور متوســط بــه ازای هر یک درجه 
افزایش دما حدود یک هــزار و ۸۰۰ مگاوات به 

تقاضای مصرف برق در کشور افزوده می شود.
وی بیان داشــت: به همین دلیل تولید روزانه 
نیروگاه هــا هم اکنون به بیــش از ۱.۲ میلیارد 
کیلووات ســاعت رسیده است، در حالی که طی 
یک روز مشابه در فصل غیرتابستان این رقم حدود 

۸۰۰ میلیون کیلووات ساعت است.
دودابی نــژاد بــا تاکیــد بر اینکــه مصرف 
بــرق به دلیــل گرمای هوا بیــش از ۸۰ درصد 
افزایــش پیدا می کنــد، اضافه کــرد: در حوزه 
تولیــد نیز بــه ازای هــر یک درجــه افزایش 
 دمــا هوا افــزون بــر هفــت  دهم درصــد از

 ظرفیــت قابــل تولیــد یــک توربیــن گاز 
کاهــش پیــدا می کنــد. مدیرعامل شــرکت 
مدیریت شــبکه بــرق ایران گفــت: وزارت نیرو 
 بــرای تولیــد برق  کافی در فصل ســرد ســال 
هماهنگی های لازم را با وزارت نفت و شرکت های 

تابعه انجام داده است.
مهدی مقیم زاده در حاشیه بیست و چهارمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت برق ایران افزود: اما به 
دلیل محدودیت هایی که در حوزه تأمین سوخت 
زمســتانه وجود دارد، نیاز است مشترکان بخش 
خانگی برای تأمین حداکثری برق و گاز زمستان 
به صورت کلی نســبت به صرفــه جویی در حوزه 

انرژی اقدام کنند.

پایدارسازی تأمین آب 
صنایع با پساب

یک مقام مسئول گفت: دولت عزم جدی در استفاده از پساب برای تأمین پایدار آب دارد و درموضوعاتی چون آمایش سرزمینی و بارگذاری های جمعیتی و استقرار صنایع برنامه ریزی ها 
بایدبر پایه منابع آبی باشد.

 به نقل از آبفای کشور، هاشم امینی در جریان سفر به شهرستان الیگودرز با اشاره به ضرورت توسعه و افزایش تأسیسات جمع آوری و تصفیه فاضلاب و استفاده از پساب این تأسیسات 
به جای آب های متعارف گفت: برنامه ریزی انجام شده است تا علاوه بر ساخت ۱۰۰ تصفیه خانه اقداماتی برای بازسازی تصفیه خانه های فاضلاب در مدار بهره برداری انجام شود.

امینی ادامه داد: در نظر داریم تا هم زمان افزایش تولید و ارتقای کیفی پساب و حفظ محیط زیست در فرایند صنعت و در چارچوب اسناد بالادستی کشور به ویژه برنامه هفتم توسعه 
محقق شود و در این زمینه از آخرین فناوری های روز از جمله نانو استفاده خواهیم کرد.

وی با تاکید بر اهمیت ارتقای کیفیت آب رســانی به روســتاهای الیگودرز گفت: در حال برنامه ریزی برای تخصیص اعتبارات لازم هستیم تا خدمات با کیفیت تری در حوزه آب شرب و 
تصفیه فاضلاب به مردم این شهرستان ارائه شود.

 دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی ایران با اشاره به 
آثار تاســیس بازار توافقی ارز و حذف نرخ ارز نیمایی بر صنایعی 
مانند پتروشیمی، گفت: سیاست جدید ارزی بانک مرکزی به نفع 

بخش تولید است و باعث می شود بازار سرمایه رونق پیدا کند.
به گزارش از بازار سرمایه ایران، »احمد مهدوی ابهری« با بیان 
اینکه سیاســت جدید ارزی بانک مرکزی به چند دلیل منطقی و 
درست اســت، افزود: وقتی که فاصله بین ارز نیما و ارز بازار آزاد 
زیاد بود تقاضاهای کاذب شــکل می گرفت و حتی در بورس کالا 
هم این اتفاق می افتاد، زیرا عده ای به دنبال این بودند که از ارز 

ارزان استفاده کنند و واردات انجام بدهند.دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی ایران اظهار داشت: این رانت به تدریج با 
سیاست جدید ارزی از بین می رود و از طرف دیگر با شرایط جدید صادرکننده دیگر این تصور را نمی کند که به واردکننده رانت 
می دهد و صادرکنندگان همه ارز خود را در بازار توافقی می فروشند. البته صنایعی مثل پتروشیمی ها همیشه ارز خود را آورده و 
رفع تعهد کرده اند و رتبه نخست را در بین همه صنایع در اختیار دارند.وی تصریح کرد: برای صنایعی مانند فراورده های نفتی، در 
هنگام صادرات طبق آن چه که برای آن ها تحت عنوان کوتاژ صادراتی صادر می شد، این الزام وجود داشت که در همان حد رفع 
تعهد انجام دهند اما حالا اگر سودی هم بیش از کوتاژ داشته باشند آن را هم به بازار توافقی می آورند چرا که دیگر نیاز نیست آن 
را با نرخ پایین در سامانه نیما عرضه کنند.مهدوی ابهری بیان داشت: طبق دستورالعمل ارزی جدیدریال ورود ارز به کشور افزایش 
می یابد و تقاضای ارز هم تا حدودی کاهش پیدا می کند و همگی این موارد به نفع تولیدکننده است.وی اضافه کرد: شرکت هایی 
که در بازار سرمایه حضور دارند عمدتا تولیدکننده هستند، به ویژه گروه هایی مثل پتروشیمی ها. وقتی که این اتفاق مهم رخ دهد، 
بازار ســرمایه هم حرکت می کند و به ســمت واقعیت ها می رود؛ از این رو سیاست جدید ارزی دولت درست و مثبت است.این 
مقام صنفی اظهار داشت: البته این روند باید مدیریت شود و متولیان مراقب باشند که برخی التهابات صوری به وجود نیاید. البته 

به طور قطع به مرور زمان التهابات اولیه فروکش می کند و به سمت اقتصاد منطقی در حوزه تنظیم بازار ارز حرکت می کنیم.

 مدیرعامــل مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: روزانه بیش از 
۸۵۵ میلیون مترمکعب گاز به شبکه سراسری تحویل می شود 
که از این مقدار، سهم پالایشگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی 

بیش از ۵۸۵ میلیون متر مکعب است.
 غلامعباس حســینی اظهار داشــت: کارکنان و متخصصان 
پالایشگاه های سیزده گانه پارس جنوبی با تمام توان برای تولید 

پایدار و حداکثری گاز در روزهای سرد سال پای کار هستند.
وی گفت: با انجام اقدام های نوآورانه و اســتفاده از قطعات و 
تجهیزات ســاخت داخل، روزانه ۵۸۵ میلیون مترمکعب گاز از 

سیزده پالایشگاه مجتمع گاز پارس جنوبی به خط سراسری ارسال می شود.وی ادامه داد: هم اکنون تولید روزانه پالایشگاه های 
سیزده گانه مجتمع ۶۱۳ میلیون مترمکعب است.

وی با بیان اینکه تمام پالایشگاه های سایت ۱ و ۲ پارس جنوبی با ظ رفیت کامل در خدمت فرآورش گاز است، ادامه داد: 
اکنون در پالایشگاه های سایت یک روزانه بیش از ۳۳۳ میلیون مترمکعب گاز و در پالایشگاه های سایت دو نیز بیش از ۲۵۲ 

میلیون متر مکعب گاز تولید می شود.
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی درباره گاز ارسالی به خط سراسری از ابتدای امسال تا روزهای پایانی آذر خاطرنشان 
کرد: کارکنان مجتمع گاز پارس جنوبی با پیاده سازی اقدام های نوآورانه و انجام تعمیرات اساسی باکیفیت توانسته اند از ابتدای 

امسال تا روزهای پایانی آذر بیش از ۱۴۳ میلیارد مترمکعب گاز شیرین به خط سراسری کشور ارسال کنند.
حسینی گفت: تمام تلاش خود را برای تولید پایدار گاز و ارسال به شبکه سراسری به کار گرفته ایم و امید داریم در سایه 
همدلی، کارگروهی و ارتباط و هماهنگی لازم با شرکت ملی گاز ایران روزهای سخت را با موفقیت سپری کنیم. امروز محسن 
پاک نژاد وزیر نفت ضمن بازدید از دیسپچینگ شرکت ملی گاز و نظارت بر گاز رسانی گفت: همه پالایشگاه های گازی کشور 

در آمادگی کامل هستند و شرایط بسیار خوبی برای تامین گاز داریم.

5۸5 میلیون مترمکعب گازبرای  به شبکه سراسری تاسیس بازار توافقی ارز  و رونق بازار سرمایه

عضو هیات مدیره انجمن صنفی نیروگاه های ایران گفت: ضروری اســت با توجه به 
ناترازی فعلی سوخت در کشور، به سمت واحدهای نیروگاهی راندمان )بازدهی( بالاتر 

برویم، تا بتوان با سوخت موجود برق بیشتری تولید کنیم.
امیر نریمانی،  بر ضرورت افزایش توان تولید نیروگاه ها تاکید کرد و افزود: این افزایش 
توان نیروگاهی کشور هم باید در بخش افزایش ظرفیت تولید برق با احداث واحدهای 
جدید اتفاق بیفتد و هم، همزمان باید مسیری انتخاب شود که موجب افزایش راندمان 

نیروگاه های حرارتی کشور شود.
وی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر با ناترازی در بخش گاز، سوخت و مشکلات تامین 
ســوخت نیروگاه ها مواجه ایم که با توجه به این ناترازی نیز ضرورت دارد در واحدهای 
نیروگاهی که از این پس به مدار بهره برداری وارد خواهند شد، از فناوری و نیروگاه های 

با بازدهی بالا استفاده شود.
عضو هیات مدیره انجمن صنفی نیروگاه های ایران گفت: کشور در نقطه عطف تغییر 
مسیر توسعه نیروگاهی از واحدهای کلاس E به واحدهای کلاس F است و مسیر توسعه 
نیروگاهی به ســمت واحدهای کلاس F رفته که راندمان بالاتری دارند و شرکت ها می 
توانند با واسطه قطعات آن را وارد کنند، برخی قطعات و تجهیزات هم پیشتر با قرارداد 
مستقیم با شرکت زیمنس وارد شده و اکنون نیز برخی شرکت ها درحال تأمین قطعات 

مورد نیاز این واحدهای جدید هستند.
نریمانی با بیان اینکه صنعت برق کشور به مرحله ای رسیده که از واحدهای کلاس 
E به ســمت واحدهای کلاس F عبور کند، اظهار داشت: باید شناخت بیشتری نسبت 
به توربین های کلاس F حاصل می شــد؛ تعدادی از این واحدها نصب شــده و نیروگاه 
ها با مســائل جدیدی روبه رو شــده اند که باید این مسائل هم برای خود نیروگاه ها 

حل شــود، هم شــرکت های دیگری که درصدد نصب این واحدها هستند باید با این 
چالش ها آشنا شوند.

وی افزود: بر این اســاس، همایش ســالانه کاربران توربین های گازی که امسال با 
تمرکز بر نیروگاه های کلاس F در روزهای ۲۷ تا ۲۹ آذرماه برگزار می شــود، رویدادی 
برای آشــنایی با چالش های توربین های کلاس F و آشــنایی با مســیر جدید توسعه 

نیروگاهی کشور است.
مدیرعامل نیروگاه »شهید محمد منتظری« اصفهان خاطرنشان کرد: یکی از محورهای 
این همایش، آشــنایی با چالش های نیروگاه های کلاس F  است که راه را برای تصمیم 
گیری و انتخاب باز می کند، نیروگاه های فعلی کلاس F در ســال های اخیر با برخی 
چالش ها و مسائل روبه رو شده اند که برخی مسائل را در نیروگاه های خود حل کرده اند 

و به اشتراک گذاری این تجارب با نیروگاه هایی که می خواهند این مسیر را طی کنند، 
بسیار راهگشا خواهد بود.

عضو هیات مدیره انجمن صنفی نیروگاه های ایران درخصوص تفاوت های شــاخص 
نیروگاه های کلاس F با نیروگاه های کلاس E، گفت: تفاوتی که بین توربین های کلاس 
F بــا کلاس E وجــود دارد و باعث می شــود راندمان و ظرفیت بالاتــری را در اختیار 
بگذارد، به خاطر دمایی اســت که پره های ردیف نخســت می توانند تحمل کنند، با 
سوپرآلیاژهایی که استفاده شده، تحمل این پره ها برای دمای بالاتر میسر شده و می 
توانند از این تکنولوژی اســتفاده کنند که ســوخت بیشتری با دما و فشار بیشتر وارد 
این توربین ها شود و از این جهت، می تواند راندمان بالاتری فراهم کند؛ ضمن اینکه 
فواصــل و ابعاد در این طراحی ها تغییر کرده وانحناهای پره ها جوری تغییر کرده که 

باعث شده راندمان افزایش یابد.
وی افزود: در برنامه پنج ســاله هفتم توســعه باید ۲۵ هزار مگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاهــی نصب کنیم و اینکه الان تصمیم گرفته شــود کلاس F یا انواع دیگر نصب 
شود بسیار مهم است و این بسیار اهمیت دارد که برای ظرفیتی که در این پنج سال 

قرار است احداث شود، این انتخاب با آگاهی کامل انجام شود.
نریمانی ادامه داد: با احداث نیروگاه های با راندمان بالاتر، به ازای هر کیلووات تولیدی 
ســوخت کمتری مصرف شود که از این طریق هم کمک به توسعه ظرفیت نیروگاهی 
کرده ایم و هم باعث کاهش مصرف سوخت شده ایم و هم کمک شایان توجهی به رفع 

مسئله ناترازی گاز شده است.
وی خاطرنشان کرد: نیروگاه های کلاس F از نظر شاخص های محیط زیست نیز، شرایط 

بهتری دارند و در مجموع فعالیت خود آلایندگی کمتری ایجاد می کنند.

ضرورت استفاده از نیروگاه های با بازدهی بالا برای کاهش ناترازی سوخت

 سرمایه گذاران علاقه مند به سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر می توانند به سامانه اطلاع 
رسانی سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران مراجعه کنند.

ساتبا برای حل مسایل پیش روی سرمایه گذاران و فعالان صنعت تجدیدپذیر در قالب مصوبه اصلاح 
آیین نامه رفع موانع تولید انرژی های تجدیدپذیر در آذرماه ۱۴۰۳ نسبت به تسهیل فرایند و رفع موانع 
احتمالی اقدام کرده است.بر طبق اطلاعیه شماره )۱( ساتبا، منابع مالی مورد نیاز برای سرمایه گذاری از 
مسیرهای خطوط اعتباری موجود و یا بهره مندی از تسهیلات از محل منابع صندوق توسعه ملی قابل 
تخصیص است و صندوق توسعه ملی نیز برای حمایت از تامین مالی نیروگاه های تجدیدپذیر آمادگی 
کامل خود را اعلام کرده است.ساتبا به  منظور شناسایی و ارزیابی واجدان شرایط و در راستای تسریع 
در انجام بررسی های لازم و نهایی کردن فرایند مذاکرات قراردادی از علاقه مندان به مشارکت در این 
مهم تقاضا دارد نسبت به ارائه مدارک و مستندات اقدام کنند و در صورت نیاز به معرفی به بانک ها، 

ساتبا نسبت به صدور موافقت اصولی/ نامه معرفی برای متقاضیان واجد شرایط اقدام خواهد کرد.
مدارک و اطلاعاتی که از سوی متقاضیان سرمایه گذاری باید ارائه شود شامل احراز توانمندی متقاضی 
برای سرمایه گذاری، متناسب با ظرفیت مورد درخواست و حداقل به میزان ۵۰ مگاوات، پیشنهاد نحوه 
تامین مالی )خطوط اعتباری و یا تسهیلات صندوق توسعه ملی( و نیز انتخاب و اعلام چگونگی فروش 
و یا مصرف برق حاصل از احداث نیروگاه به صورت شفاف و بر اساس یکی از روش های فروش برق در 
بازار بورس سبز، تهاتر و مصرف صنایع، مصرف رمزارزها، صادرات برق )با احداث خطوط انتقال جدید( 
و یا سبدی از موارد اشاره شده است.اعلام آمادگی رسمی متقاضی مبنی بر توانایی تامین هزینه های 
ریالی طرح اعم از ســهم آورده، هزینه های بازرگانی و مهندســی و سایر هزینه های مرتبط با فرایند 
تامین مالی و ســرمایه گذاری )مطابق ضوابط و مقررات( و نیز ارائه نامه اعلام علاقه مندی بانک عامل 
برای پذیرش طرح، ارائه شــیوه و مســتندات تامین وثائق و تضامین مورد نیاز از سوی متقاضی برای 
اخذ موافقت و پذیرش طرح از سوی بانک های عامل و معرفی شرکت های همکار داخلی و یا خارجی 
برای طی کردن فرایند تأمین مالی، تأمین تجهیزات و احداث نیروگاه و معرفی اراضی تحت مالکیت 
متقاضی )در صورت وجود( از جمله دیگر موارد است.ســاتبا آمادگی دارد پس از بررســی و ارزیابی 
مدارک، شرایط مشارکت متقاضیان در این اقدام ملی را در چارچوب قوانین و مقررات فراهم کند و در 
صورت نیاز، نسبت به تسهیل مقررات مبادرت ورزد.اقدام هایی که از سوی ساتبا در راستای تسهیل و 
تسریع در فرایند سرمایه گذاری انجام خواهد شد، شامل همکاری با متقاضی در انتخاب زمین و اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذی صلاح، همکاری در اخذ مجوز اتصال به شــبکه از شــرکت توانیر، صدور 
پروانه احداث، همکاری با متقاضی در اخذ مجوز زیســت محیطی، انعقاد قرارداد با متقاضی بر اساس 
رویکــرد اتخاذی- )موضوع بند ۴(، همکاری در تنظیم مدارک به منظور اخذ مجوز شــورای اقتصاد، 
همکاری در اخذ تســهیلات از صندوق توسعه ملّی )در صورت انتخاب متقاضی برای استفاده از این 
روش( و همکاری با متقاضی به منظور اخذ مجوزهای لازم برای تأمین تجهیزات موردنیاز طرح است.

لازم به ذکر است، ستاد طرح تسهیل و جهش سرمایه گذاری« ساتبا آماده دریافت اسناد و مدارک 
متقاضیان از طریق ایمیل سازمانی به نشانی Satbasetad@Satba.gov.ir است و علاقه مندان به کسب 
اطلاعات بیشتر درباره این اطلاعیه می توانند به آدرس ۱G۲/https://www.satba.gov.ir/u مراجعه کنند.

مدیــرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان ریاســت جمهوری گفــت: راه اندازی بــازار نوآفرین عــلاوه بر جذب 
ســرمایه گذاران علاقه مند به کسب ارزش افزوده بالا می تواند بسیاری از مسائلی که 
در صنایع مختلف کشــور وجود دارد را نیز رفع و در نهایت موجب افزایش ســهم 

محصولات دانش بنیان در تولید ناخالص داخلی کشور شود.
عبدالمجید مرشدی در گفت وگو با سنا، در رابطه با مزیت تأمین مالی شرکت های 
دانش بنیان، خلاق و فناور از بازار سرمایه، اظهار کرد: با نگاهی به سابقه تأمین مالی 
در زیســت بوم فناوری و نوآوری کشــور، متوجه کاهش تأثیر منابع دولتی در رشد 
و توســعه شرکت های دانش بنیان می شویم که علت آن را می توان به سبب شرایط 

تورمی و افزایش مبالغ مورد نیاز شرکت ها دانست.
وی افزود: دولت سیزدهم تأکید جدی بر دانش بنیان شدن اقتصاد دارد و در این 
مســیر نقش بسیار زیادی برای شرکت های دانش بنیان قائل شده است به  طوری که 
واژه »اقتصــاد دانش بنیان« به نام معاونت علمی  و فناوری، اضافه شــده اســت که 
نشــانگر رویکرد مثبت حاکمیت و دولت به این حوزه در راســتای تأثیرگذاری بر 

اقتصاد کشور است.

مدیــرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: اگر ارکان نظام تأمین مالی کشور را بررسی کنیم 
یکی از مهم ترین آنها بازار ســرمایه اســت، در گذشته اقداماتی برای ترغیب فعالان 
بازار به منظور مشارکت و سرمایه گذاری در زیست بوم فناوری و نوآوری کشور انجام 
شــده بود اما چندان عملکرد مثبتی را به همراه نداشت. در دولت سیزدهم با توجه 

به حضور اشخاص آشــنا با ماهیت شرکت های دانش بنیان در بازار سرمایه اتفاقات 
خوبی برای زیست بوم رخ داد که در این خصوص می توان به راه اندازی بازار نوآفرین 

در فرابورس اشاره کرد.
مرشدی در ادامه گفت: بازار نوآفرین یک بازار مخصوص شرکت های دانش بنیان، 
خلاق، نوآور و شرکت های فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال است و در هیأت پذیرش 
آن نیز نماینده ای از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
حضور دارد.وی افزود: حضور نماینده ما در هیأت پذیرش موجب می شود تا مهم ترین 

رکن تصمیم گیر بازار با آشنایی کاملی نسبت به بررسی درخواست ها اقدام کند.
مدیــرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری در ادامه مطرح کــرد: راه اندازی بازار نوآفرین نتیجه 
زحماتی است که از گذشته برای آشنایی فعالان بازار سرمایه با ادبیات شرکت های 
دانش بنیان، آغاز شده بود. شروع به کار بازار نوآفرین علاوه بر جذب سرمایه گذاران 
علاقه مند به کســب ارزش افزوده بالا می تواند بســیاری از مسائلی را که در صنایع 
مختلف کشور وجود دارد نیز رفع کند و در نهایت موجب افزایش سهم محصولات 

دانش بنیان در تولید ناخالص داخلی کشور شود.
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ایران زمین 

تردد در زیر زمین با قطارهای ایرانی

معاون رئیس جمهوری: پروژه بعدی ساخت قطارهای پر سرعت خواهد بود
کلان پروژه قطار ملی که حاصل بهره گیری از توان و تخصص مهندســان داخلی اســت، روز گذشــته به مناسبت هفته حمل و نقل آغاز به کار کرد. این 
اتفاق صرفه جویی ارزی را در تولید انبوه به همراه داشته و کاهش قابل توجه قیمت تمام شده ساخت واگن مترو را به دنبال دارد. تولید انبوه قطار مترو 
ملی با هدف رفع انحصار و وابســتگی مطلق به شــرکت های خارجی، استفاده از حداکثر ظرفیت شرکت های دانش بنیان و نیز ارگان های داخلی، توجه به 
موضوع تعمیرات و نگهداری قطارها و تهیه اسناد فنی منطبق بر استانداردهای روز دنیا و با تکیه بر توانمندی مهندسان و صنعتگران داخلی شکل گرفت. 

همچنین قرارداد ساخت ۱۱۳ دستگاه واگن مترو که شامل ۱۵ رام قطار ۷ واگنی و یک رام قطار ۸ واگنی است به تولید برسد.

 حضور ۴۰ شرکت دانش بنیان
در کلان پروژه تولید انبوه قطار مترو ملی

حسین افشین، معاون علمی رئیس جمهوری در مراسم افتتاح پروژه تولید انبوه قطار مترو ملی با اشاره به عقبه دار بودن نسبت خود با این پروژه گفت: 
دو روز بعد از اینکه بیستم مردادماه سال ۱۴۰۳ حکم انتصاب معاونت علمی ریاست جمهوری را دریافت کردم، در جلسه ای با محوریت قطار ملی شرکت 
داشتم. این جلسه برای من با جلسات معمول تفاوت ویژه ای داشت و به نوعی نوستالژیک بود چراکه چیزی حدود بیست سال پیش یعنی در سال ۱۳۸۵ 
با این پروژه گره خورده بودم. آن زمان هفته ای یک بار برای آموزش نرم افزارهای مکانیک به زرند می رفتم. برآیند آن جلسات آموزشی مرا به این ارزیابی 

رساند که ما از ظرفیت و قابلیت داخلی سازی بدنه واگن مترو برخوردار هستیم. این مهم را به مدیرعامل انتقال دادم، نیت کردیم و در نهایت ساختیم.
او با اشــاره به اینکه ســال ۱۳۸۷ بدنه مترو ســاخته شد، اضافه کرد: در ادامه دانشگاه علم و صنعت برای انجام تست ها پای کار آمد و به خاطر دارم تا 
یک ماه در خط با کیســه های شــن و بدون مسافر، واگن ها تست می شدند. آن زمان مهندس محسن هاشمی، شهردار تهران بود و شاید اگر یک سال ونیم 
بیشتر در این سمت باقی می ماند، همان موقع پروژه قطار ملی به بار می نشست و واقعاً جای تأمل دارد که چرا رقم خوردن یک اتفاق بیست سال زمان برد!

معاون علمی رئیس جمهوری ادامه داد: دغدغه دیگری که در طراحی این واگن ها مدنظر داشــتم، طراحی داخلی و خارجی آن با المان های ایرانی بود 
چراکه واگن ملی باید دارای مؤلفه های هویت ایرانی باشد.

افشــین در ادامه بیان کرد: منابع تأمین مالی این پروژه ۷۰ میلیون دلار اســت که حدود ۳۰ میلیون دلار آن تأمین شــده و قسمت متناظر آن متوجه 
شــهرداری اســت. ۴۰ شــرکت دانش بنیان نیز در این پروژه همکاری داشــتند و نکته ای که نباید از نظر دور داشــت این است که تکنولوژی های بزرگ، 

یکی از جدیدترین 
نسخه های هوش 
مصنوعی که در 
رویداد ۱۲ روزه 
آنلاین شرکت 

اوپن ای آی معرفی 
شده و یکی از 

پیشرفته ترین های 
این شرکت در 

سال ۲۰۲۴ به شمار 
می رود، نسخه تازه 

هوش مصنوعی 
 Sora ویدیوساز

است که بشدت 
موردتوجه کاربران 

قرار گرفت.

    »سم آلتمن«، مدیرعامل شرکت OpenAI این بار تصمیم گرفته دستاوردهای این شرکت در زمینه هوش مصنوعی را به صورتی مبتکرانه به نمایش بگذارد. 

 وزیر راه و شهرسازی گفت: پیگیری عملیات ساخت ۲ میلیون 
و ۶۰۰ هزار واحد مسکونی در طرح نهضت ملی مسکن که بخشی 
از این واحدها تحویل شده مبین رویکرد جهادی دولت سیزدهم 
در این زمینه اســت و با وجود برخی مشــکلات، دولت در حوزه 

مسکن اهتمام ویژه دارد.
 مهرداد بذرپاش در آیین افتتاح ۱۶۰ واحد مسکونی در منطقه 
آزادشهر یزد و همزمان با تحویل چهار هزار و ۱۵۰ واحد مسکونی 
در استان یزد، افزود: دولت سیزدهم با وجود همه سختی هایی که 
با آن موجه بوده اما به صورت جهادی در حوزه مسکن ورود کرده 

و با بهره برداری از این طرح ها، آثار اقدامات دولت سیزدهم در حوزه مسکن به مرور آشکار می شود.
وی ادامه داد: یکی از مهمترین دغدغه های رئیس جمهور شــهید تامین مســکن بود و در همه روزها توســط شخص رئیس 
 جمهور یا دفتر ایشــان طرح های مســکن پیگیری می شــد و ایــن حوزه به دلیل ارتباط با دیپر بخــش ها از پیچیدگی هایی 

خاصی برخوردار است .
وزیر راه و شهرســازی افزود: این دولت با شــجاعت و بدون لکنت و به صورت جهادی طرح های مســکن را پیش برده است 
و می دانســتیم که در این مســیر تهمت هایی به دولت زده خواهد شود اما وعده رییس جمهور برای ساخت سالی یک میلیون 

مسکن بر اساس نیاز مردم بود.
بذرپاش ادامه داد: کاهش آمار بیکاری و همچنین فعالیت بیشتر اقتصادی، ارتباط مستقیم با صنعت ساخت و ساز و فعالیت 

های عمرانی در حزوه مسکن دارد و لذا تمام ظرفیت های کشور در این بخش به کار گرفته شد .
وی اظهار داشت: در سال گذشته رکورد صدور پروانه بهره برداری در بافت های فرسوده شکسته شد و در روستاها نیز ۶۰۰ 

هزار قطعه زمین در دست ساخت است و امیدواریم این عدد به یک میلیون واحد برسد.
وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس سیاست های این وزارتخانه، استان یزد که پیشتاز فعالیت در حوزه مسکن ملی است و 
ساخت ۵۰ درصد مسکن این طرح در یزد به صورت ویلایی در دستور کار قرار گرفت تا بر اساس فرهنگ اسلامی ساخته شود 
و هرچند نسبت به سال های گدشته بانک ها بیشتر پای کار بودند اما اگر همت و همکاری بیشترشود، اتفاقات بسیار بزرگ تر 

از آن چیزی که تاکنون انجام شده قابل تحقق خواهد بود.
در جریان ســفر وزیر راه و شهرســازی به اســتان یزد، علاوه بر طرح های نهضت ملی مسکن، خط راه آهن یزد - اقلید که از 
مهم ترین طرح های ریلی کشور به عنوان حلقه اتصال کریدور ریلی شمال به جنوب محسوب می شود، به طول ۲۷۰ کیلومتر روز 

یکشنبه با حضور وزیر راه و شهرسازی به بهره برداری رسید.

 هیات دولت مردمی ســیزدهم در دور دوم ســفر استانی به 
مازنــدران با تصویب چهار هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای 
تعریض و بهســازی محور چهاربانده کلاردشت - مرزن آباد جان 
دوباره به این مسیر ملی بخشید تا پرونده ۱۳ ساله جذب اعتبار 

بسته شود.
طرح ملی چهار خطه کردن مســیر کلاردشت - مرزن آباد 
پس از دریافت مصوبه در ســال ۱۴۰۱ با همت دولت جهادی، 
سرانجام با تخصیص و اســتقرار تجهیزات توسط پیمانکار وارد 

گام اجرایی شده است.
تعریض این مسیر به طول ۲۴ کیلومتر از طرح های ملی سال ۱۳۸۸ بود و شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقلی 
کشــور وعده داده بود که آن را در عرض ۲ ســال به ســرانجام برساند، اما به دلیل آنچه که مسوولان وقت برخورد با مشکلات 

زیست محیطی و کمبود اعتبار نامیدند، هرگز به مرحله اجرایی نرسید.
علت وجود مصوبه ملی برای چهار خطه کردن این مسیر هم وضعیت نامناسب آن از جمله داشتن شیب تند، پیچ های غیر 

استاندارد، نبود سامانه روشنایی، وجود دست اندازهای خشن و فرسودگی روکش آسفالت بود.
این مسیر در عین حال محل تلاقی شهرهای ساحلی غرب مازندران و استان گیلان به شمار می آید و به همین دلیل هم 
همواره دارای ترافیک ســنگین به ویژه در فصول گردشــگری است تا جایی که مسافران برای رهایی از ترافیک بغرنج در زمان 

اوج سفرها، جاده جنگلی کلاردشت - عباس آباد را بر می گزینند.
اهمیت دیگر این مســیر هم جایگزین بودن برای دیگر جاده های اصلی منطقه اســت به طوری که در زمان بروز حوادث 
غیرمترقبه مانند ســیل آبان ماه ســال ۱۴۰۰ و انسداد قطعه چهار آزاد راه تهران - شمال و جاده قدیم کندوان، تردد خودروها 

از این مسیر جریان داشت.
به گفته مسوول وقت اداره راه و شهرسازی شهرستان های نوشهر، چالوس و کلاردشت)سال۱۴۰۰( طلسم تعریض این مسیر 

ملی با ابلاغ حدود ۶۷۰ میلیارد ریال اعتبار ملی که پیش بینی شده بود در این سال، شکسته شد.
این طرح راه سازی در این سال به شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور تحویل داده شد و به گفته مسوولان 
مربوط وقت بر اساس مشخصات فنی، قرار بود عرض این محور از هفت متر و ۶۰ سانتی متر به ۱۶ متر افزایش یابد که حدود 

۲۰ متر هم حریم برای ضلع شرقی و غربی این مسیر درنظر گرفته شده که باید تملک و خریداری گردد.
شهرستان گردشگرپذیر کلاردشت با برخورداری از ۱۹ نقطه روستایی و یک نقطه شهری دستکم ۳۰ هزار نفر جمعیت دارد 

و سالانه پذیرای میلیون ها مسافر داخلی و خارجی است.

تعریض مسیر کلاردشت-مرزن آباد پیگیری ساخت ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد مسکن

  آزادسازی املاک واقع در طرح های 
شهرداری کرج 

حرکتی قدرتمند به سوی پیشرفت

  البــرز - محمد رنجبرکهن: شــهردار کرج 
از آزادسازی پیوســته املاک واقع در طرح های 
مدیریت شهری این کلانشهر خبر داد و یکی از 
اتفاقات اخیر در این حوزه را آزادســازی ۵۰۰۰ 
متر از اراضی قرار گرفته در طرح های مناطق ۳ 

و ۶ عنوان کرد.
مهرداد کیانــی در گفت وگو با پایگاه خبری 
کرج امروز، با اذعان بر اینکه یکی از چالش های 
مدیریت شــهری در اجــرای طرح های عمرانی 
و ترافیکــی، وجود امــلاک واقع در طرح و عدم 
همکاری مالک ها با این مجموعه است، گفت: در 
حال حاضر با تــلاش بخش های مرتبط در این 
دستگاه و همچنین همراهی دادستانی و دستگاه 
قضا، شاهد تملک پیوسته املاک و اراضی واقع 

در طرح ها هستیم.
کیانــی تصریح کرد: آزادســازی دو مورد از 
املاک واقع در طرح های مناطق ۳ و ۶ از جمله 
ایــن رخدادهای مثبت و موثر در مجموعه بوده 
که یکی از این تملکات به پروژه تعریض خیابان 
چهارم غربی شهرک ولی عصر )آق تپه( و دیگری 
به رفع معارض پروژه رمپ شمال به غرب تقاطع 
۴۵ متری شمس)گلشهر( و خیابان شهید بهشتی 
اختصاص دارد.وی، تعریض خیابان چهارم غربی 
شــهرک ولی عصر را جزو اقداماتی ارزیابی کرد 
که از ســال های پیش توســط پارلمان شهری 
و شــهرداری مورد توجه قرار داشــته است.این 
مســئول ادامه داد: برای ایــن خیابان عملیات 
تعریض و بازگشــایی پیش بینی شده بود که به 
دلیل بروز برخی مشــکلات، روند تملک آن به 
مدت پنج سال متوقف مانده بود.به گفته شهردار 
کــرج، اما هم اکنون با حمایت اعضای شــورای 
اســلامی شــهر ۲۰۰ متر ابتدایی معبر خیابان 
چهارم غربی با مساحت بیش از ۵۰۰۰ متر مربع 
آزادســازی شد و این اتفاق آغازگر راه تازه ای در 
مسیر رفع معارضین واقع در محدوده طرح خواهد 
بود.کیانی، رفع معارض پروژه رمپ شمال به غرب 
تقاطع ۴۵ متری شمس)گلشهر( و خیابان شهید 
بهشــتی را از دیگر اتفاقات ارزنده در این زمینه 
ارزیابی کرد و یادآور شــد: آزادسازی های انجام 
گرفته به واســطه همکاری معاونت حمل و نقل 
و ترافیک و مدیران و مســئولان مناطق ۳ و ۶ و 
همچنین با حمایت دادستان مرکز البرز و نماینده 
ایشان و مدیرکل املاک و مستغلات شهرداری 

کرج محقق شد.

 طرح برق رســانی بوشهر با۳۰ هزار 
میلیارد ریال درحال اجرا است

 مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای فارس و 
بوشهر گفت: طرح های برق رسانی با سرمایه گذاری 
۳۰هزار میلیارد ریالی در نقاط مختلف اســتان 
بوشهر در حال اجرا است.یدالله حقیقی در نشست 
با استاندار بوشهر افزود: با بهره برداری از این طرح 
ها ۲۳ درصد به ظرفیت منصوبه تولید برق استان 
بوشهر افزوده خواهد شد.وی یادآورشد: بخشی از 
این طرح ها به سبب محدودیت اعتباری و عدم 
تامین منابع مالی دچار اختلال شد که ب استاندار 

تامین اعتبارات این طرح ها پیگیری می شود.
حقیقــی تصریــح کــرد: دولــت چهاردهم 
در مشــکلات  حــل  بــه  ویــژه ای   توجــه 

 بخش های مختلــف از جمله تکمیل طرح های 
برق رسانی دارد.

مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای فارس 
و بوشــهر ادامــه داد: بخشــی از این طرح های 
برق رســانی تا قبل از پیک بار ۱۴۰۴ وارد مدار 
بهره برداری و طرح های بزرگتر هم تا دو ســال 

آینده تکمیل و افتتاح می شود.
حقیقی اضافه کرد: این طرح ها برق پایدار در 
بخش صنعت، کشاورزی و خانگی استان بوشهر 

را فراهم می کند.
وی ایستگاه برق ۱۳۲ کیلوولت بنک کنگان 
را یکی از این طرح ها دانســت و گفت: این طرح 
در راســتای تامین برق پایدار کنــگان به ویژه 
آب شیرین کن طراحی و اجرایی شده که تا قبل 
از پیک بار ۱۴۰۴ وارد مدار بهره برداری می شود.

مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای فارس و 
بوشهر افزود: ایستگاه ۱۳۲ کیلوولت شهرستان 
جم نیز در راستای رفع نیاز و رفع افت ولتاژ برق 
این شهرســتان تا قبل از فصل تابستان افتتاح 

می شود.
حقیقی ادامه داد: افزایش ظرفیت ایســتگاه 
برق دهقاید دشتســتان و طرح برازجان شــش 
و ایستگاه کلمه پشــتکوه دشتستان در دستور 
کار قرار دارد و اکنون خط انتقال اهرم تنگستان 
 بــه پشــتکوه دشتســتان مراحــل نهایی آن

 در حال طی شدن است و قبل از پیک بار ۱۴۰۴ 
افتتاح می شود.

وی با اشاره به اجرا طرح خطوط تغذیه کننده 
برق شهر بوشهر گفت: این طرح از چغادک بوشهر 
اجرایی شده و موجب افزایش ظرفیت برق در این 

شهر می شود.

جبران عقب ماندگی 
کرمانشاه نیازمند رشد 
و توسعه پرشتاب 
است

رییس قوه قضائیه با بیان اینکه استان کرمانشاه با دارا بودن ظرفیت ها و مواهب الهی سزاوار نیست در دهه پنجم انقلاب بیکاری بالا داشته باشد، تصریح کرد که رشد و توسعه پرشتابی باید در 
استان رقم بخورد تا عقب ماندگی ها جبران شود.

حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در شورای اداری کرمانشاه در خصوص این استان خطاب به مدیران منطقه پرسید؛ شما توقع دارید که در جلسه سران قوا نسخه ای هایی 
برای استان کرمانشاه پیچیده شود اما آیا فکر می کنید مسوولان خارج از استان به همه ظرفیت های استان اشراف دارند؟

وی با تایید اینکه این اشرافیت خارج از استان وجود ندارد افزود: اگر همین مجموعه شورای اداری استان با هم مسائل را احصا کنند اول ببینند چه مقدار با توجه به اختیارات و ظرفیت های داخل 
استان قابل حل است و برای مسائلی که نیاز به اصلاح قانون یا تصمیم گیری در سطح بالاست یک نامه را همه امضا و درخواست کنند تا تاثیر گذاری آن بیشتر باشد.

حجت الاسلام اژه ای در ادامه اعلام آمادگی کرد تا آن دسته از اختیاراتش که قابل واگذاری است را به رییس کل دادگستری استان کرمانشاه تفویض کند.
وی افزود: اگر از دولت نیز همین درخواست را داشته باشید اختیارات به استانداران تفویض خواهد شد.

تکنولوژی ساز هستند و پروژه بعدی ما در این حوزه باید قطار پرسرعت باشد. 
تکنولوژی قطار پرســرعت به تکنولوژی مترو نزدیک است، به محض اینکه 
یک قسمت کار قطار پرسرعت را کلید بزنیم، مسیر کار هموار خواهد شد.

 بومی سازی ۸5 درصدی
در ساخت واگن

شــهردار تهران نیز در مراسم آغاز تولید انبوه قطار مترو ملی بیان کرد: 
میزان بومی ســازی در ساخت واگن ۳۵ درصد بوده و اکنون به ۸۵ درصد 

رسیده است.
علیرضــا زاکانی توضیح داد: این موفقیت به دســت متخصصان داخلی 
رقم خورده و با توجه به اینکه طبق برآورد تا ۱۰ ســال آینده کشــور به ۸ 
هــزار واگن نیاز دارد، می تواند نوید بخش انجام کاری بزرگ باشــد. تهران 
از ایــن ۸ هــزار واگن ســهم ۴ هزار تایی دارد و بــه عبارتی ۵۰ درصد از 
نیازهای واگن کشــور اســت، به همین منظور تلاش های بسیاری در این 

بخش صورت گرفته است.
به گفته او، تلاش داریم اولین رام قطار مترو ملی را در بهمن ماه راه اندازی 
کنیم و بعدی نیز در اســفندماه و عملًا از سال آینده مراحل ساخت تولید 

انبوه واگن و قطار ملی در داخل دنبال می شود.

 تولید هر ماه یک رام
معاون حمل و نقل و ترافیک  شــهرداری تهران هم با بیان اینکه کمبود 
واگن در کشــور بالای ۸ هزار دســتگاه است، گفت: در حال حاضر ۱۱۸۱ 

واگن موجود است و قرارداد ۱۱۸۴ واگن را بسته ایم.
محســن هرمزی بیان کرد: در شرکت واگن سازی تهران ظرفیتی با این 
قرارداد ایجاد کردیم که بتوانیم به طور متوســط در روز یک دستگاه واگن 
تولید کنیم، به طوری که تا دهه فجر در بهمن ماه یک رام قطار، اسفند ماه 
رام دوم و ابتدای سال آینده رام سوم تحویل شهرداری تهران خواهد شد.

وی ادامــه داد: بدنه رام اول به مرحله نصب کفپوش رســیده اســت؛ 
علاوه بــر اینکه ســهم داخل را افزایــش می دهیــم، صرفه جویی ارزی، 
قریــب بــه ۵۰ درصد قیمت یک واگن اســت که تا حــدود ۱/۳ میلیون 
یــورو قیمــت دارد. در این یک ســال، کار جهادی توســط مهندســان 
دخیــل در امر پیش رفت. بنا و ســاختاری که گذاشــتیم این اســت که 
تمامی نیاز مجموعه واگن کشــور را پوشــش دهیم. اعتبار مورد نیاز این 
 پــروژه با کمــک وزارت نفت و ســازمان برنامه و بودجه تأمین شــده و 
با اعتبار فعلی که ۷۷ میلیون یورو است می توانیم پایه شرکت دانش بنیان 

مورد نیاز را بگذاریم.

 صرفه جویی ۷۰۰ هزار یورویی
با تولید واگن های داخلی

مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران هم در این مراسم گفت: این قطارها 
با ۷ واگن تا پایان سال برای بهره برداری تحویل شهرداری تهران می شود.

علیرضا شــیخ طاهری در ادامه اظهار کرد: تا اواسط سال ۱۴۰۲ مراحل 
ساخت یک رام قطار مترو پس از اخذ مجوزهای لازم انجام و این قطار در 
خط مترو پرند به کار گرفته شــد و این رام قطار بیش از ۶۰ هزار کیلومتر 
پیمایش شــد. اکنون در مســیری قرار گرفتیم که می توانیم ایرادات واگن 
ســاخته شــده را برطرف کنیم و با تلاش شهرداری تهران، معاونت علمی 
ریاســت جمهوری، جهاد دانشــگاهی و شــرکت مپنا و تلاش مهندسان و 
متخصصان کشــورمان، اکنون میزان داخلی سازی واگن های مترو به بیش 

از ۸۰ درصد رسیده است.
شیخ طاهری گفت: با تولید واگن های داخلی به ازای هر واگن ۷۰۰ هزار 
یورو صرفه جویی و برای ۱۲ هزار نفر اشتغال مستقیم ایجاد شده و میزان 

داخلی سازی ساخت واگن نیز به ۸۵درصد رسیده است.

رییس ســازمان قضایی نیروهای مسلح در سفر به غرب کرمانشاه گفت که طرح 
انتقال سامانه گرمسیری شهرستان سرپل ذهاب که ۲۰ هزار و ۶۰۰ هکتار از زمین 
های کشاورزی غرب کرمانشاه را تحت پوشش قرار می دهد یک پتانسیل عالی برای 

اشتغالزایی مرزنشینان است.
حجت الاســلام احمد رضا پورخاقان که به نمایندگــی از رییس قوه قضاییه روز 
پنجشنبه به منظور بررسی مسائل و مشکلات شهرستان سرپل ذهاب به غرب کرمانشاه 
سفر کرد، افزود: شتاب گرفتن طرح سامانه گرمسیری همچنین باعث حل بسیاری از 

معضلات اجتماعی و اشتغال زایی در منطقه می شود.
وی اضافه کرد: امروز سفری به شهرستان سرپل ذهاب داشتیم تا ضمن خداقوت به 
مرزداران و مردم شریف و ولایتمدار منطقه که برای حفظ اقتدار نظام زحمت می کشند، 
مشکلات مردم این شهرستان مرزی را بررسی و به رییس قوه قضائیه انعکاس دهم.

رییس ســازمان قضایی نیروهای مسلح افزود : برخی از مشکلات این شهرستان 
با انعکاس به رییس قوه قضاییه و دســتگاه های متولی در مرکز قابل رفع است و به 

طور قطع برای احصا و دسته بندی این مشکلات و انعکاس آنها اقدام خواهد شد.
پورخاقان اضافه کرد: مرز مشــترک بیش از ۴۰ کیلومتری سرپل ذهاب با کشور 
عراق یک فرصت ویژه برای مردم شهرســتان اســت که  باید برای ایجاد یک بازارچه 

مرزی تمهیداتی اندیشیده شود تا مرزنشینان بتوانند از مواهب آن بهره مند شوند.
او گفت: طرح انسداد مرزی در سرپل ذهاب مهم است ضمن اینکه باعث جلوگیری 
از قاچاق می شود، مرزنشینان نیز می توانند از موقعیت مرزنشینی خود استفاده کنند 
و گذرگاهی قانونی برای انجام مراودات تجاری مردم ۲ کشور باهم ایجاد شود تا مردم 

بتوانند از این طریق کسب درآمد کنند.
پورخاقان همچنین با اشاره به مشکلات امهال تسهیلات زلزله زدگان سرپل ذهاب 
اذعان کرد: یکی از مشکلات مهم مردم شهرستان جرایم مربوط به تسهیلات بازسازی 
زمان زلزله است که بازپرداخت این تسهیلات بنا به دلایلی عقب افتاده و باعث صدور 

جرایم از سوی بانک ها؛ بازپرداخت اقساط برای مردم مشکل شده است.

معاون قوه قضائیه: سامانه گرمسیری پتانسیل عالی برای اشتغالزایی مردم سرپل 
ذهاب است

وی افزود: این تســهیلات مربوط به زلزله ســال ۹۶ بوده که جهت ساخت و ساز 
و بازســازی منازل تخریب شــده به مردم پرداخت شــد و امروز مردم سرپل ذهاب 
درخواســت داشتند که جرایم بخشیده شود تا هم بتوانند تسهیلات دیگری دریافت 

کنند و هم اینکه اصل تسهیلات معوق را پرداخت کنند.
وی همچنین با یادآوری تکمیل نشدن بازسازی واحدهای اداری، فرهنگی و مذهبی 
سرپل ذهاب اظهار کرد: با توجه به اعلام سریع پایان بازسازی در این شهرستان امروز 
بسیاری از واحدهای اداری، آموزشی، فرهنگی، هنری، ورزشی و مذهبی بازسازی نشده 
و اعتباری هم برای آن وجود ندارد و زیبنده نظام نیست که در این شهرستان اداره و 
مسجد تخریب شده از زمان زلزله وجود دارد و هنوز به همان شکل باقیمانده باشد.

پورخاقــان در پایان افزود: ما این مشــکلات را به مرکز انعــکاس خواهیم داد تا 
اعتبارات لازم لحاظ شود.

سامانه گرمسیری پتانسیل عالی برای اشتغالزایی مردم سرپل ذهاب است
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مدرن ترین جام جهانی تاریخ در عربستان

    عربستان در حالی از سوی فیفا به عنوان میزبان مسابقات جام جهانی ۲۰۳۴ معرفی شده که ورزشگاه های معرفی شده از سوی این کشور 
برای میزبانی این مسابقات، فعلًا در این کشور جایی ندارند و طی ۱۰ سال آینده به بهره برداری خواهند رسید. 

 امیرحسین روشنک مسئول برگزاری مسابقات سازمان لیگ، 
تعویق بازی استقلال با آلومینیوم اراک درهفته سیزدهم لیگ 
برتر را تکذیب کرد. بعد از اینکه بازی اســتقلال - مس کرمان 
بــه دلیل آلودگی هوا یــک روز به تعویق افتاد، در ادامه تقابل 
اســتقلال با گل گهر سیرجان هم یک روز دیرتر امروز برگزار 
می شود اما طبق گفته روشنک مسئول مسابقات سازمان لیگ 
بازی اســتقلال با آلومینیوم طبق برنامه قبلی و بدون تعویق 
برگزار خواهد شد: »در شرایطی که فاصله زمانی بازی استقلال 
بــا مس کرمان تا بازی این تیم بــا گل گهر ۴ روز بود، بعد از 

اینکه بازی استقلال- مس کرمان به خاطر آلودگی هوا یک روز عقب افتاد مجبور شدیم به خاطر حفظ این فاصله زمانی، بازی 
با گل گهر را هم یک روز به تعویق بیندازیم اما خبری از تعویق بازی اســتقلال با آلومینیوم اراک نیســت و تقابل این دو تیم 

همان ۳۰ آذر برگزار خواهد شد.«
او همچنین درباره زمانبندی مرحله بعدی مســابقات جام حذفی می گوید: »طبق اعلام قبلی قرعه کشــی همان سوم دی 

برگزار می شود و مسابقات مرحله یک هشتم هم طی روزهای ۲۵ تا ۲۷ بهمن برگزار خواهد شد.«
روشنک از شروع تعطیلات نیم فصل بعد از مسابقات ۱۳ دی خبرمی دهد: »اگر آلودگی هوا و شرایط جوی اتفاق یا تعطیلی 
غیرمنتظره ای پیش نیاورد، طبق روال قبلی بعد از مســابقات ۱۳ دی که آخرین هفته خواهد بود، تعطیلات نیم فصل شــروع 
می شود و همه تیم ها ۱۸- ۱۷ روزی تعطیل خواهند بود، به جز پرسپولیس و سپاهان که ۲۸ دی باید در سوپرجام به مصاف 

هم بروند و طبیعتاً تعطیلی این دو تیم ۱۵ روزه خواهد بود.«
 مســئول مســابقات ســازمان لیگ در پاســخ به این ســؤال که در ادامه فیفادی ای که با بازی های حســاس استقلال 
و پرســپولیس تداخل داشــته باشــد، خواهیم داشــت یــا نه، گفــت: »اولین بازی تیم ملی ۳۰ اســفند اســت و ما دیگر 
 فیفا دی نداریم که تداخلی با بازی های حســاس اســتقلال و پرســپولیس در لیگ نخبگان آســیا داشــته باشــد، بنابراین

 فعلًا مشکلی از این بابت نخواهیم داشت.«

ایلیــا بهزاد اول/  با وجود اســتفاده از سیســتم کمک داور 
ویدیویی در اکثر مســابقات ایــن فصل لیگ برتر، در این فصل 
نیز شــاهد قضاوت هــای بحث برانگیزی در مســابقات مختلف 
بودیم که با اعتراض هواداران و باشــگاه ها مواجه شــده است؛ 
موضوعی که یک مسأله طبیعی و عادی به نظر می رسد اما نکته 
نگران کننده، عملکرد ضعیف برخی از داوران مطرح و بین المللی 
فوتبال کشــور در مسابقات حساس لیگ برتری است. در دیدار 
خیبر خرم آباد و نساجی مازندران که به میزبانی ورزشگاه شهید 
وطنی قائمشهر برگزار شد، دو گل و یک پنالتی نساجی میزبان 

با دخالت کمک داور ویدیویی از بین رفت تا داور مطرح این دیدار یعنی امیر عرب براقی، از این حیث نمره قبولی نگیرد. البته 
که هواداران و مالک باشگاه نساجی، بشدت به تصمیمات VAR در این مسابقه معترض بودند اما به طور کلی، این مسابقه یکی 
از قضاوت های ضعیف عرب براقی در ماه های اخیر بود. بجز امیر عرب براقی، کوپال ناظمی یکی دیگر از داوران مطرح فوتبال 
کشور است که در آخرین مسابقه خود یعنی دیدار تراکتور با گل گهر، دو تصمیم حساس و سرنوشت ساز در بازی را با استفاده 

از سیستم کمک داور ویدیویی تغییر داده است.
  نکته جالب در خصوص عدم آمادگی این داوران، قضاوت نکردن آنها در مسابقات سطوح پایین تر فوتبال و لیگ های پایه 
برای حفظ آمادگی لازم در قضاوت است. بسیاری از داوران لیگ برتری و گاهی اوقات داوران شهرستانی، برای حفظ آمادگی 
خود و قرار گرفتن در جریان مسابقات، سعی می کنند بین مسابقات لیگ برتری خود دیدارهایی را در لیگ هایی مانند لیگ 
دســته دوم کشــور یا لیگ امیدهای تهران سوت بزنند اما این دو داور مطرح، از حضور در مسابقات سطوح پایین تر خودداری 
می کنند. از آخرین قضاوت لیگ برتری کوپال ناظمی پیش از دیدار تراکتور و گل گهر، ۴۵ روز می گذشت و امیر عرب براقی 
نیز پیش از جدال نساجی و خیبر ۳۴ روز در لیگ برتر قضاوت نکرده بود. برای حفظ آمادگی ذهنی و جسمی داوران، حضور 
مستمر در مسابقات مختلف از ملزومات اصلی داوریست اما به نظر می رسد که داوران مشهور، تنها به دنبال قضاوت در بازی های 

بزرگ هستند و حضور در مسابقاتی معمولی را کسر شأن می دانند!

فقط بازی های بزرگ قضاوت می کنیم شاید تعطیلات نیم فصل جابه جا شود

 یک میلیون دلار برای مهاجم سابق رئال
دیاز را جدی نگیرید

خبرهای متعددی درباره تقاضای استقلال برای 
جذب ماریانو دیاز منتشر شده است. این بازیکن 
که ســابقه بازی در ترکیب تیم رئــال مادرید را 
دارد جزو بازیکنانی است که بعد از فاصله گرفتن 
از دوران اوج خــود در ســطح اول فوتبال جهان 
مورد توجه لیگ های پایین تر قرار گرفته و حتی 
گفته می شــود برای بازی درلیگ ایران و باشگاه 
اســتقلال طلب یک میلیون دلار هم کرده است. 
در عین حال شنیده می شود یکی از باشگاه های 
مصری نیز خواهان جذب این بازیکن اســت اما 
مسئولان باشگاه اســتقلال جذب این بازیکن را 
تأیید نکرده اند و معتقدند که خبررسانی های اخیر 
درباره دیاز با واقعیت فاصله دارد. یکی از مسئولان 
باشگاه استقلال تأیید کرد که این باشگاه تاکنون 
هر بازیکنی را که موسیمانه خواسته جذب کرده 
است و نام دیاز هنوز در فهرست سرمربی نیست.

 

  آبی ها فردا مقابل گل گهر تعویق یک 
روزه به سود استقلال

بازی استقلال مقابل مس کرمان در جام حذفی 
قرار بود چهارشنبه هفته پیش برگزار شود اما این 
بازی با یک روز تأخیر به روز پنجشنبه هفته گذشته 
منتقل شــد و دو تیم در این روز به میدان رفتند. 
هرچند که هوای تهران بشدت آلوده بود و به لحاظ 
پزشکی برگزاری بازی در چنین شرایطی مغایر با 
قوانین بود اما به هرحال سازمان لیگ بدون توجه 
به ســلامت بازیکنان اقدام به برگزاری این بازی 
کرد. با توجه به اینکه آن بازی یک روز به تعویق 
افتاد، بازی استقلال مقابل گل گهر سیرجان نیز 
از روز یکشنبه هفته جاری به روز دوشنبه موکول 
شد تا به این ترتیب زمان بیشتری برای استراحت 
و انجام تمرینات مناسب برای بازیکنان و کادر فنی 
استقلال به وجود آید. در واقع استقلال این بار از 
تصمیم سازمان لیگ سود جست و جابه جایی زمان 
برگزاری بازی به این تیم کمک قابل توجهی کرد.

  ســکوهای آبی شهرقدس در انتظار 
بازیکنان- ۸ هزار بلیت برای استقلالی ها

باشــگاه اســتقلال می تواند از امتیاز میزبانی 
خود در بازی با گل گهر ســیرجان استفاده کند. 
در حالــی که بازی اســتقلال مقابل مس کرمان 
به دلیل آلودگی شدید هوای تهران بدون حضور 
تماشاگران برگزار شد، با بهبود نسبی هوای استان 
تهران قرار است بازی دوشنبه شب آبی ها مقابل 

گل گهر سیرجان با حضور هواداران برگزار شود.
استقلالی ها دراین فصل کمتر توانستند در کنار 
تیم شان باشند وبه خصوص در لیگ نخبگان آسیا 
ازهمراهــی تیم خود محروم بودند. حالا در لیگ 
فرصت مناسبی در اختیار آبی دلان قرار گرفته تا 
درکنار تیم شان قرار بگیرند و در ورزشگاه شهدای 
شــهر قدس حضور یافته و اســتقلال را حمایت 
کنند. قرار است ۸ هزار بلیت در اختیار استقلال 

قرار بگیرد. 
طبــق آخرین اطلاعاتی کــه از تیم میهمان 
به دســت آمد جز چند نفر از اعضای باشــگاه و 
مسئولان تماشاگر دیگری از گل گهر در ورزشگاه 

حضور نخواهد یافت.
 

  بنیادی فر داور بازی استقلال
براساس اعلام سازمان لیگ موعود بنیادی فر 
بازی استقلال و گل گهر سیرجان را قضاوت خواهد 
کرد. این داور با سابقه که مرد شماره یک داوری 
فوتبال ایران محســوب می شود، به عنوان قاضی 
دیدار حساس بین اســتقلال و گل گهر انتخاب 
شده است و دوشنبه همه نگاه ها به سمت و سوی 
او دوخته خواهد شد. بنیادی فر که جدال جنجالی 
بین فرهاد مجیــدی و امیر قلعه نویی را در لیگ 
بیست و یکم قضاوت کرد و با اعلام پنالتی دقیقه 
آخری، اســتقلال را در موقعیت پیروزی قرار داد، 
در حالی به این بازی بازخواهد گشــت که این بار 
تقابل شاگردان موسیمانه و تارتار از اهمیت بسیاری 
برخوردار است. در این بازی قرار است علی احمدی 
و بهمن عبداللهی به عنوان کمک های اول و دوم 

داور وسط را همراهی کنند. 

  حضور لوکاس در بخش هایی از تمرین
پرسپولیس که بعد از برد مقابل ملوان شرایط 
روانی بهتری دارد دیروز تمرین پرنشاطی را پشت 
ســر گذاشت. این جلســه تمرین در هوای سرد 
دیروز پایتخت از ساعت ۱۱ آغاز شد و ۷۰ دقیقه 
به طول انجامید.بازگشت لوکاس ژوائو اتفاق مهمی 
بود ولی با تشخیص کادر فنی او در بخش هایی از 
تمرین تیم را همراهی کرد. امید عالیشاه کماکان 
غایب تمرینات است تا دوره نقاهت به پایان برسد. 
میلاد سرلک و وحید امیری در محل تمرین حاضر 
بودند ولی تمرینات اختصاصی خود را زیر نظر کادر 
پزشکی داشتند.پاســکاری های کوتاه و ترکیبی، 
حمله بــه دروازه و فوتبال درون تیمی بخش های 
مختلف کار بود. کارلوس گاریدو در بخش حمله 
به دروازه خود نظارت و تذکرات جدی روی اجرای 
برنامه ها داشت و در مواقعی که لازم می دید سوت 
می زد و نکات را بیان می کرد.پرسپولیس، آخرین 
تمریــن خود را انجام خواهــد داد و پس از آن با 
پرواز چارتر راهی اصفهان خواهد شد تا برای بازی 

با سپاهان در روز دوشنبه مهیا شود.

تمجید اتحادیه 
جهانی از ملی پوش 
ایران که دنیای 
کشتی را مبهوت کرد

اتحادیه جهانی کشتی در سایت رسمی خود گزارشی در مورد ستارگان نوظهور کشتی جهان منتشر کرده است.
 در سایت اتحادیه جهانی کشتی آمده است: در حالی می توان در مورد فردین هدایتی و عناوین وی در رقابت های جهانی رده های سنی صحبت کرد که او امسال در بوداپست دنیای 

کشتی را مبهوت کرد.
هدایتی با شکست ۴ بر صفر رضا کایالپ عنوان دار المپیک و جهان در رقابت های رنکینگ، مهمترین پیروزی خود را در دوران حرفه ای خود تا به امروز رقم زد.

هدایتی مدت هاست که مدعی دوبنده وزن ۱۳۰ کیلوگرم تیم کشتی فرنگی ایران است اما امین میرزازاده دارنده مدال برنز المپیک همچنان در این جایگاه حضور دارد.
البته هدایتی با پیروزی بر لازلو دارابوس از مجارستان، اسکار پینو هیندس از کوبا، کانتاس کنیستاناس از لیتوانی و لینگژی منگ از چین به مدال طلا دست یافت. این کشتی گیر سپس 
در جام وهبی امره میرزازاده را برای کسب دوبنده تیم ایران به چالش کشید اما متحل شکست شد اما بلافاصله با کسب مدال طلای رنکینگ بوداپست این شکست را جبران کرد. او در این 

رقابت ها حتی یک امتیاز هم از دست نداد تا وی را به یک کشتی گیر بسیار فعال تبدیل شود.

اســتقلال در فصل جاری از یک منظر بسیار 
متفاوت با تمام دوران حیات خود است. هرچند 
که تفاوت های تیم موسیمانه با تیمی که نکونام 
ســاخت و به یک سوهان روح تبدیل شده بود، 
این روزها بحث روز است و همگان از قابلیت های 
مرد آفریقایی سخن به میان می آورند اما استقلالی 
که در فصل بیست و چهارم شکل گرفته شاید از 
منظر برخورداری از چهره های متعدد آفریقایی 
تبدیــل به یک تیم خــاص در طول حیات این 

باشگاه شده است.
به این اسامی نگاه کنید:

جنوبــی(،  موسیمانه)ســرمربی-آفریقای 
جنوبــی(،  بدنســاز-آفریقای  کابلو)مربــی 
کاکوتا)بازیکن-اصالتاً کنگویی(، اندونگ)بازیکن-

کوجو)بازیکن- جوما)بازیکن-کنیــا(،  گابنی(، 
غنایی الاصــل(. در کنار این اســامی باید به دو 
آنالیزور از کشور آفریقای جنوبی نیز اشاره کرد 
و ماهیــر کمک مربی دورگه کــه او نیز اصالتی 
آفریقایــی دارد، قطعاً در ایــن قاب قرار خواهد 
گرفت. استقلال به واسطه حضور مردان آفریقایی 
تــا این اندازه متمایز از همه دوران فعالیت خود 
نبــوده و در این فصل بیشــترین آمــار از ورود 
بازیکنان از قاره ســیاه را به خود اختصاص داده 

است.
از موســیمانه ســرمربی گرفته تا بازیکنانی 
که هریک اصالتی آفریقایــی دارند، خیلی زود 
توانستند در دل هواداران استقلال جا باز کنند 
و تبدیل به چهره هایی اثر گذار شــوند. اگر امروز 

می بینید که مدیران اســتقلال به دنبال تمدید 
قرارداد با موســیمانه هســتند، یکی از دلایلش 
محبوبیتی اســت که این مربی در دل هواداران 
آبی ایجاد کرده است. دیگر چهره های آفریقایی 
نیــز تا امروز مورد اقبال قرار گرفته اند و شــاید 
تجربــه خوب همکاری بــا آفریقایی ها منجر به 
اســتفاده بیشتر باشگاه استقلال از ظرفیت های 

فوتبال آفریقا شود.
باشــگاه اســتقلال در واقع اولین باشگاهی 
است که با یک سرمربی سه چرده آفریقایی باب 
همکاری باز کرده است و بی شک اگر موسیمانه 
موفــق به کســب جام در فصل جاری شــود و 
استقلال را به دســتاورد بزرگی برساند، نامش 
برای همیشــه در تاریخ این باشگاه حک خواهد 

شد و از جایگاهی رفیع میان هواداران بهره مند 
خواهد گشت.

درباره بازیکنان آفریقایی الاصل استقلال نیز 
با قطعیــت می توان گفت کــه اندونگ تبدیل 
بــه یکی از بازیکنــان ویژه در میــان هواداران 
 اســتقلال شــده اســت و حــس رضایتمندی

 از عملکرد او وجود دارد.
کاکوتا نیز درحال رشــد اســت و او نیز آرام 
آرام در مســیر محبوبیت بیشــتر قــرار گرفته 
اســت. بزودی وضعیت فنی مســعود جوما نیز 
مشــخص خواهد شــد و در نیم فصــل دوم با 
اضافــه شــدن کوجو که غنایی الاصل اســت و 
برای تیم ملی قرقیزســتان بازی می کند، اوضاع 
بــه گونه ای شــگفت آور در اســتقلال متفاوت 

خواهد شــد و هیچ بعید نیســت چهار بازیکن 
 از ترکیــب اصلی اســتقلال را ســیه چرده های 
اســتقلال  کــه  دهنــد  تشــکیل  جذابــی 
در  ناکامــی  چالــش  از  برون رفــت  بــرای 
 ایــن فصــل عمیقــاً روی نبــوغ و هنــر آنها

 حساب باز کرده است.
شاید یک سال قبل اگر پیش بینی می کردی 
روزی اســتقلال در ســیطره آفریقایی هــا قرار 
می گیرد و از کادرفنی گرفته تا پست های مهمش 
را آفریقایی ها تشکیل می دهند، هیچ کس چنین 
ادعایی را باور نمی کــرد اما جغرافیای نامحدود 
فوتبال سبب شده اکنون استقلال به منتخبی از 
بازیکنان و مربیان آفریقایی تبدیل شود و قرابت 
ایران و این سرزمین شگفت آور را افزون تر کند.

کارشناس فوتبال معتقد است که پیروز دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس می 
تواند جایگاه خود را در جدول رده بندی تثبیت کند اما قطعا دو تیم کار سختی برای 

رسیدن به سه امتیاز دارند.
 تیــم فوتبال پرســپولیس در هفته دوازدهــم لیگ برتر، روز دوشــنبه ۲۶ آذر 
به مصاف ســپاهان مــی رود. این بازی نه تنها برای پرســپولیس و ســپاهان، بلکه 
بــرای تراکتــور نیز اهمیت زیــادی دارد. تراکتور با یک امتیاز بیشــتر از ســپاهان 
 و دو امتیــاز بیشــتر از پرســپولیس، صدر جــدول را در اختیــار دارد. اگر تراکتور

 در بازی مقابل ملوان شکســت بخورد، برنده دیدار سپاهان و پرسپولیس می تواند به 
صدر جدول صعود کند.

  پیروزی در این بازی آرامش برای دو تیم به ارمغان می آورد
کریم قنبری کارشناس فوتبال در رابطه با این بازی اظهار کرد: حساسیت این دیدار 
بسیار بالاست. در هر صورت، در این مقطع از فصل، هر دو تیم نیاز به کسب امتیاز و 
نتیجه مطلوب دارند. من معتقدم که پیروزی در این بازی می تواند حداقل تا چند هفته 
آرامش خاصی برای هر تیم ایجاد کند، به ویژه برای تیم هایی که در جدول نزدیک به 

هم هستند و برای قهرمانی می جنگند.
او ادامه داد: بحث دیگر اینکه شرایط سپاهان در حال حاضر بسیار خوب و نرمال است. 
پرسپولیس هم با دو پیروزی سخت قبل از این بازی توانسته شرایط خوبی برای خود 

ایجاد کند. بنابراین، به نظر می رسد هر دو تیم در وضعیت خوبی قرار دارند. امیدوارم 
که شاهد یک بازی خوب باشیم که به ارتقای فوتبال کشور کمک کند.

تیــم  ایــن  بازیکنــان  روی  کارتــرون  رفتــار  و    شــخصیت 
تأثیر گذاشته است

قنبری در رابطه با عملکرد پاتریس کارترون سرمربی جدید و فرانسوی سپاهان در 
زرد پوشان گفت: از زمانی که پاتریس کارترون به تیم سپاهان اضافه شده، شرایط این 

تیم بهتر شده است. بازیکنان کمتر خشونت آمیز بازی می کنند و تعداد کارت هایی که 
دریافت می کنند کاهش یافته است. او فوق العاده منطقی هستند و تاکنون نشان داده 

که هم از نظر شخصیتی و رفتاری تأثیرگذار بوده است.
کارشــناس فوتبال تصریح کرد: ما شاهد هســتیم که ساختار تیم سپاهان بسیار 
منطقی و هماهنگ به نظر می رسد، چه در بخش حمله و چه در بخش دفاع. کارترون 
کمتر دست به تغییرات ناهمگون یا غیرمتعارف می زند و سعی می کند تغییرات را بر 
اساس اصول و قواعد مشخص انجام دهد. نوع فوتبال تیم هم نشان می دهد که روند 

خوبی را دنبال می کند.

  نبود عالیشاه و امیری تأثیرگذار است
او در رابطه با نبود برخی از بازیکنان پرسپولیس در این بازی از جمله امید عالیشاه 
و وحید امیری دو کاپیتان سرخ پوشان گفت: قطعاً این مسئله روی عملکرد پرسپولیس 

تأثیر خود را خواهد گذاشت.
 طــی ســال های اخیر، ایــن دو بازیکــن از نظر تجربــه و کیفیت بــازی تأثیر 
زیــادی برای پرســپولیس داشــته اند. بــا این حال، بایــد بگویم که پرســپولیس 
 همیشــه پرســپولیس اســت، ســپاهان همیشــه ســپاهان است و اســتقلال نیز

 همیشه استقلال خواهد بود. بنابراین، هرچند این غیبت ها تأثیرگذار هستند، اما تأثیر 
آن ها خیلی بزرگ نیست.

استقلال در سیطره آفریقایی ها

جدال پرسپولیس و سپاهان فرصتی برای آرامش و تثبیت جایگاه در جدول است

 عربســتان سعودی با تمرکز بر گســترش نفوذ خود در عرصه ورزش جهانی و تنوع بخشی به 
اقتصادش، بعد از انصراف استرالیا تنها پیشنهاد دهنده میزبانی جام جهانی ۲۰۳۴ بود.

 این کشــور که در سال های اخیر سرمایه گذاری های عظیمی در حوزه هایی مانند فرمول یک، 
گلف و فوتبال انجام داده، اکنون میزبان یکی از بزرگ ترین رویدادهای ورزشی جهان لقب گرفته و 

وعده داده این تورنمنت را به تجربه ای بی سابقه تبدیل کند.
 از ۱۵ اســتادیوم معرفی شده، ۱۱ استادیوم کاملًا نوساز خواهند بود. علاوه بر هشت  استادیوم 
در ریاض، چهار اســتادیوم در جده میزبانی می کنند و  شــهرهای خبر، ابها و نئوم هم هرکدام یک 

استادیوم در این تورنمنت  خواهند داشت.
  مراسم افتتاحیه و فینال در ورزشگاه ملک سلمان ریاض با ظرفیت ۹۲  هزار نفر برگزار می شود. 
دومین اســتادیوم بزرگ شهر کینگ فهد اسپرت سیتی  است که ۸۰ هزار نفر ظرفیت داشته و در 

ریاض قرار دارد.
  اســتادیوم دیگر شــهر ریاض، اســتادیوم روشــن اســت که به تازگی عکس های  عجیبی از 
طراحی و معماری آن منتشــر شده و جزو دیگر ورزشــگاه های  ریاض در جام جهانی خواهد بود. 
 اســتادیوم آرامکو در شــهر خبر با ظرفیت ۴۷ هزار نفری و ورزشــگاه  محمد بن سلمان در قیدیه 
 بــا ۴۵ هزار نفر گنجایش هم از دیگر اســتادیوم های میزبان جام جهانی خواهند بود که معماری

 جالب توجهی دارند.
 به جز این چند ورزشــگاه، شهر نئوم عربستان می تواند تبدیل به یکی از خاص ترین شهرهای 
میزبان در تاریخ جام جهانی شــود. عربســتانی ها ادعا کرده اند که ورزشــگاه کلان شــهر در حال 
ساخت نئوم، بر فراز یک اسکله تفریحی ساخته خواهد شد که همین آن را به یکی از خاص ترین 
ورزشگاه های جهان تبدیل خواهد کرد. بجز بحث ورزشگاه ها، عربستان اعلام کرده قصد دارد بیش 
از ۲۳۰ هزار اتاق هتل در شهرهای میزبان برای طرفداران و تیم ها فراهم کند و در حال گسترش 

ظرفیت حمل ونقل هوایی خود است.
 این کشور همچنین برنامه دارد دومین شرکت هواپیمایی بزرگ خود، ریاض ایر را در سال آینده 
راه اندازی کند. هدف این شــرکت اتصال به بیش از ۱۰۰ مقصد و جابه جایی ۱۰۰ میلیون مســافر 
ســالانه تا سال ۲۰۳۰ است. خطوط ریلی و مســیرهای اتوبوس هم برای تسهیل سفر در سراسر 
کشور گسترش خواهند یافت.بایدبی صبرانه منتظر این رویداد بی نظیر بمانیم و ببینیم عربستان 

چگونه جهان فوتبال را متعجب می کند.  
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    هجدهمین دوره جشنواره سینماحقیقت در شرایطی به کار خود پایان داده که این رویداد فارغ از استقبال خوب، خلاءهایی را که در ادوار 
قبلی نیز به چشم آمد آشکار و آن را متحمل نقدهای صریح کرد؛ انتقاداتی به روند فروش بلیت و پذیرش آثار که به راحتی قابل رفع است.

یکی از مشکلات 
قابل توجه که تقریبا 
در تمامی دوره های 

اخیر این رویداد 
به چشم آمده و 

امسال نیز چشم گیر 
بود، مهندسی 

نشدن هوشمندانه 
سانس بندی برای 

آثار پرمخاطب بود.

سینماحقیقت و حقایق مستندی که می تواند اصلاح شود

  
  عکس نوشتاینفوگرافیک 

  

رونمایی از دستاورد 
پژوهشگاه علوم 
و فنون هسته ای 

با حضور محمد 
اسلامی رییس 

سازمان انرژی اتمی

  

برداشت مرکبات از 
باغات شهرستان 
سوادکوه شمالی

۶ ماده غذایی 
برای درمان 
طبیعی 
سرماخوردگی

همه ساله با 
رسیدن فصل 

سرما بیماری های 
فصلی همچون 
سرماخوردگی 

شیوع پیدا می کند. 
از این رو رعایت 

توصیه های ایمنی 
و بهداشتی برای 

افراد ضروری و لازم 
است. خوردن سوپ 

مرغ، آب رسانی به 
بدن، خواب کافی، 
غرغره کردن آب 
نمک و استفاده از 
آنتی اکسیدان ها 

از مواردی به شمار 
می روند که از ابتلا 
به سرماخوردگی 

جلوگیری می کند.

مجموعه داستان »تالار خونین و داستان های دیگر« 
نوشته آنجلا کارتر با ترجمه علی کهربایی منتشر شد.

به گزارش ایســنا، آنجلا کارتــر )۱۹۹۲-۱۹۴۰(، 
نویســنده بریتانیایی، یکی از تأثیرگذارترین چهره های 

ادبیات پست مدرن و فمینیستی است که آثارش به خاطر 
بازآفرینی افسانه ها و داستان های عامیانه شهرت دارد. او در 
دانشگاه بریستول تحصیل کرد و در طول دوران فعالیتش 
آثار برجسته ای در قالب داستان کوتاه، رمان و مقالات به جا 
گذاشت.سبک کارتر زبانی غنی و شاعرانه دارد که با استفاده 
از عناصر خیال پردازی و روایت های غیرمعمول، موضوعاتی 

مانند جنسیت، قدرت و نقش های اجتماعی را مورد نقد قرار 
می دهد.او با دیدگاهی فمینیستی به بازخوانی داستان های 
کلاسیک می پردازد و جایگاه های سنتی شخصیت ها را 
زیر سؤال می برد، تا واقعیت های پنهان در پشت قصه های 
قدیمی را نمایان سازد. این بازخوانی ها به آثارش عمقی 

تازه می بخشند و خواننده را به تأمل وامی دارند.

»تالارخونین«درکتابفروشیها

هجدهمین دوره جشنواره سینماحقیقت به خط پایان رسید. دوره ای که به لحاظ 
کمی، با رشد خوبی همراه بود و این استقبال، در هر دو بعد ملی و بین المللی مورد 

توجه دوستان و منتقدان این رویداد قرار گرفت.
جنس مســتند آثار، از عوامل مهم کیفی بود که سبب استقبال خوب از فیلم ها 
شــد اما این ویژگی به تنهایــی نمی تواند محبوبیت جشــنواره ای تخصصی چون 

سینماحقیقت را تضمین کند.

بهای بلیت برای دارندگان کارت جشنواره، رایگان است و بسیاری از آنها، نسبت 
به رزرو آثار زیادی اقدام می کنند و درصد بالایی از این جمعیت، به سانس مذکور 
نمی رســند. در چنین شرایطی، هم بلیت برای دیگر اهالی رسانه وجود ندارد و هم 

مخاطب عادی نمی تواند به تماشای فیلم موردعلاقه خود بنشیند
یکی از مشــکلات قابل توجه که تقریبا در تمامی دوره های اخیر این رویداد به 
چشم آمده و امسال نیز چشم گیر بود، مهندسی نشدن هوشمندانه سانس بندی برای 

آثار پرمخاطب بود. در طول این سال ها بارها دیده شده که بلیت آثار پرمخاطب، از ساعت ها 
و روزها قبل از نمایش، رزرو شده و امکان تماشای آنها وجود ندارد اما با مراجعه به سالن، با 

چندین صندلی خالی مواجه می شویم.
در آسیب شناسی این روند باید به روند رزرو بلیت در این جشنواره اشاره کنیم که سال ها، 
به صورت اینترنتی صورت گرفته اســت. بدین ترتیب که مخاطبان باید برای تماشــای اثر، به 
ســکوی خرید بلیت مراجعه کنند و به مانند فیلم ســینمایی، فیلم موردنظر را انتخاب کرده 
و بلیت خود را تهیه کنند. مشــکل اما از همزمانی خرید بلیت توســط رسانه ها، منتقدان و 

مخاطبان آغاز می شود.
بهای بلیت برای دارندگان کارت جشــنواره، رایگان اســت و بسیاری از آنها، طبق عادت، 
نسبت به رزرو آثار زیادی که تصور می کنند مهم است، اقدام می کنند اما درصد بالایی از این 
جمعیت، به سانس مذکور نمی رسند. در چنین شرایطی، هم بلیت برای اهالی رسانه که واقعا 
خواهان دیدن آن آثار هســتند، وجود ندارد و هم مخاطب عادی نمی تواند طی یک فرآیند 
معمول، به تماشــای فیلم موردعلاقه خود بنشیند. با آنکه انتظار می رفت که این فرآیند در 
جشــنواره امسال اصلاح شود که متاسفانه این اقدام صورت نگرفت تا این معضل معمول در 

سینماحقیقت برای این دوره نیز به شکل چشم گیری احساس شود.
از دیگر سو، سانس های فوق العاده چندانی نیز برای آثار پرمخاطب در نظر گرفته نشد تا 
مهندسی این روند، همچنان کجدار و مریز در دوره کنونی نیز دنبال شده و نارضایتی بسیاری 

را برای مخاطبان واقعی سینماحقیقت رقم بزند.
در این دوره، ســانس های فوق العاده چندانی برای آثار پرمخاطب در نظر گرفته نشــد تا 

مهندسی این روند، همچنان کجدار و مریز دنبال شود
نکته دیگر به حضور برخی آثار بازمی گشت که به لحاظ کیفی به نظر نمی رسید حداقل در 
بعد ملی از بین ۵۳۳ اثر ارسال شــده برای نمایش انتخاب شده باشند. همین امر این انتظار 
را ایجــاد می کنــد که این روند برای دوره های بعدی ترمیم یافته و اصلاح شــود. از آنجا که 
جشنواره سینما حقیقت همواره سکوی کشف و پرتاب سینماگران مهمی بوده است حضور 
آثــار کم کیفیت، فرصت حضور در این رویداد را از آثار شایســته دریغ می کند. این روند با 
اصلاح بخش بندی آثار، یک رقابت حرفه ای را میان فیلم های مســتند با موضوعات مختلف 
ایجاد خواهد کرد تا صرف یک سوژه خاص یا نهاد سازنده و حامی آن، دلیلی برای حضور یک 

اثر در بخش های جشنواره سینماحقیقت نباشد.
فارغ از این موارد، جشنواره سینماحقیقت، همواره مامن خوبی برای مستندبین ها بوده و 
همواره با اســتقبال پرشکوهی مواجه می شود. سیستم رای گیری و اعلام نظرات مردمی که 
یکی از مهمترین و موردانتظارترین بخش های جشــنواره است، با ظرافت و دقت خوب اجرا 
شد. همچنان که فضای لابی و سالن ها، به خوبی مهندسی شده و حاشیه خاصی از این دوره 

جشنواره مخابره نشد. بخش های جنبی جشنواره نیز با سلیقه طراحی و اجرا شد.
ســینماحقیقت به مانند دیگر گونه ها و جریان های فیلمسازی کشور، نیازمند یک هوای 
تازه است. استعدادهای بسیاری در این حوزه فعالیت دارند و اصلاحاتی در فرآیند و شیوه های 
حمایت از این اســتعدادها و البته متن فراخوان، این ســینمای اصیل را به جایگاه واقعی که 

همه انتظار آن را دارند، خواهد رساند.
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  بازگشت ثریا قاسمی به عرصه دوبله
ثریا قاسمی این روزها با حضور در واحد دوبلاژ 
سیما برای دوبله فیلمی با نام »تلما« به مدیریت 
دوبلاژی زهره شــکوفنده بــا تلویزیون همکاری 
می کند. »ســال های دور از خانه« به مدیریت ژاله 
علو، »داستان زندگی« به مدیریت عطاء الله کاملی، 
»جوکر« با مدیر دوبــلاژی محمدعلی جان پناه، 
»هالویین هیوبی« با مدیر دوبلاژی زهره شکوفنده 
و »رهایش کن« با مدیر دوبلاژی محمدعلی جان پناه 
از جمله آثاری هستند که ثریا قاسمی در دوبله آنها 

حضور داشته است. 

 انتشار ۳ آلبوم موسیقی در روزهای اخیر
ســه آلبوم موسیقایی در ژانرهای مختلف طی 
روزهای گذشــته در قالب بســته های موسیقایی 
مجازی توسط تعدادی از هنرمندان عرصه موسیقی 

پیش روی مخاطبان قرار گرفته است.
 سه آلبوم »طلوع سایه« اثر محمدعلی امیدی و 
ساسان بازگیر، »روزنه ای به رنگ« اثر حمید متبسم 
و ناصــر داورزنی و »دُژمــان« با هنرمندی نیلوفر 
محمدی طی روزهای گذشته در ژانرهای مختلف 

پیش روی مخاطبان قرار گرفته اند.
»طلوع سایه« به آهنگسازی و تنظیم ساسان 
بازگیر یکی از تازه ترین آثار منتشر شده در فرآیند 
تولید و ارائه محصولات موسیقایی کشورمان است 
که با صدای محمدعلی امیدی و استفاده از اشعار 

مرحوم هوشنگ ابتهاج منتشر شده است.
تصنیف »گاه سرگشته«، تک نوازی نی، قطعه 
»دو ضربــی اصفهان )همراه با آواز(«، »آواز مرکب 
خوانی در اوج اصفهان و فرود به ماهور«، تصنیف 
»اشــارات نظر«، بداهه نوازی تار، »چهارمضراب 
اصفهان )سه تار و تمبک(«، تصنیف »مژده« آثاری 
هستند که در این آلبوم به علاقه مندان موسیقی 

ایرانی ارائه شده اند.
از جمله نکات جالب توجه این اثر حضور مرحوم 
جمشید عندلیبی نوازنده شاخص عرصه نی نوازی 
به عنوان نوازنده افتخاری در این آلبوم طی زمان 
حیاتــش بوده که می تواند برای دوســتداران این 
هنرمند فقید جالب توجه باشد. این در حالی است 
که ساسان بازگیر نوازنده تار، سه تار و عود، میلاد 
بیات نوازنده کمانچه، روح الله قلی زاده نوازنده نی 
و پژمان پرنیا نوازنده تمبک و دف دیگر هنرمندان 

گروه اجرایی این آلبوم را تشکیل می دهند.
آلبوم »روزنه ای به رنگ« هم عنوان اثر دیگری 
با هنرمندی حمید متبسم و ناصر داورزنی است که 
نسخه مجازی آن طی روزهای گذشته منتشر شد.

ایــن آلبوم شــامل پنج تصنیف بــه نام های 
»روزنه ای به رنگ«، »روشــنی، مــن، گل، آب«، 
»واحه ای در لحظه«، »میوه  تاریک« و »نشــانی« 
روی اشعار سهراب سپهری است که به آهنگسازی 
حمید متبسم، خوانندگی ناصر داورزنی و نوازندگی 
شهرام غلامی، احسان ذبیحی فر، عابد خدامی، بهار 
مدیری، بیتا قاسمی، حامد حافظی، ساناز ستارزاده، 
سمیرا گلباز، سینا خشک بیجاری، شهروز شعاعی در 
دسترس علاقه مندان موسیقی ایرانی قرار گرفت 
اســت.»دژمان« هم عنوان اثر بی کلام دیگری با 
هنرمندی نیلوفر محمدی است که در قالب یک 
اثر تلفیقی مشتمل بر ۱۵ قطعه موسیقایی پیش 

روی مخاطبان قرار گرفته است.
»آخرین نگاه«، »بی نفس«، »بی خداحافظی«، 
»چشم در چشم«، »حسرت«، »دژمان«، »ستاره 
ســیاه«، »غوغای شــهر«، »فراموشــی«، »قلب 
خاکســتری«، »لحظه وداع«، »مرا به یاد بیاور«، 
»نیلوفرانه«، »یــادآوری« و »یادگاری« قطعاتی 

هستند که در این آلبوم گنجانده شده اند.

  طنین موسیقی ایرانی در تالار وحدت 
با ارکستر چکاوک

ارکســتر چکاوک به رهبری رضا شایســته و 
خوانندگی مهرداد پیکرزاده، در تالار وحدت روی 

صحنه می رود.
 در این کنسرت که دوشنبه سوم دی ماه برگزار 
می شود، آثار ماندگار تاریخ موسیقی اصیل ایرانی 

پیش روی مخاطبان قرار می گیرد.
دانیال جورابچی، آرمین قضاتی، موژان میرزایی، 
نفیســه محمودی، مرضیه مزینانــی، ملیکا زاده 
محمد، مصطفــی حیات غیبی، بهــادر پیروی، 
مجید خردجــو، علیرضا حبیب الهی، ساســان 
حنیفی، احمد کوماســی و مرصاد صفوی تهرانی 
 )ویلــن(، داریوش حجازی، امیر حســین طایی، 
محمد علی غریبی )ویولا(، کیانمهر کشاورز، علی 

آقاجانی، 
بــاران زرگریان، امین چراغیــان و زهرا کتابی 
)ویلنسل(، ســیامک صانعی )کنترباس(، محمد 
حســین غریبی )پیانو(، علی اصغر شمس آبادی 
)کلارینت(، نیلوفر ابراهیمی )فلوت(، مینو قاســم 
پور )قانون(، آزاده امیری )تار(، علی خباز )سازهای 
کوبه ای(، علی کاظمی )درامز( و سیروس مهاجری 
)گیتار( گروه نوازندگان ارکستر چکاوک را تشکیل 

می دهند.
کنسرت ارکستر چکاوک به رهبری رضا شایسته 
و خوانندگی مهرداد پیکرزاده، از ســاعت ۲۱:۳۰ 
شامگاه دوشنبه سوم دی ماه در تالار وحدت برگزار 
می شود و علاقه مندان می توانند جهت تهیه بلیت به 

سایت ایران کنسرت مراجعه کنند.

  کتابی درباره روان شناسی کودک
کتاب »رازهایی برای روزهای ناراحتی« نوشــته سهیلا خالقی تبار و یگانه 

حبیبیان منتشر شد.
ســهیلا خالقی -دکتری تخصصی روان شناســی، مدرس دانشگاه نویسنده 
کتاب- در مقدمه اش نوشته است: مهم ترین مرحله رشد انسان ها دوران کودکی 
است. شناخت و کنترل احساسات یکی از مهارت های مهمی است که نیاز است 
در کودکی آموزش داده شــود که در این کتاب به احســاس ناراحتی پرداخته 
شده است. شناخت و درک احساس ناراحتی در کودکان بسیار اهمیت دارد زیرا 
موجب کمک به توسعه رفتار و تنظیم هیجانات آن ها می شود. کودکان معمولا 
قادر به بیان کلمات دقیق برای توصیف احساســات خود نیستند. شناسایی و 

پاسخ به این احساسات به آن ها کمک می کند تا رفتار و هیجانات خود را بهتر مدیریت کرده و همچنین به پیشگیری از مشکلات 
رفتاری کمک می کند. ناتوانی در بیان احســاس ناراحتی منجر به رفتارهای نامناسبی همچون پرخاشگری  یا انزواطلبی می شود. 
بنابراین می توان اینگونه بیان داشت که درک و مدیریت صحیح احسان ناراحتی می تواند به پیشگیری از اختلالات روانی در دوران 
کودکی و بزرگسالی کمک کند.همچنین والدین عزیز توجه داشته باشند که پاسخ همدلانه آن ها به احساسات فرزندان باعث می شود 
کودکان احساس درک و امنیت کرده و این به نوبه خود روابط والدفرزند را تقویت می کند. بنابراین، توجه و آموزش به کودکان در 
زمینه شناسایی و ابراز احساسات خود بسیار ضروری است و می تواند منجر به نتایج مثبت در رشد و سلامت روانی آن ها شود، لذا 

در این کتاب بر آن شدیم که کودکان را احساس ناراحتی آشنا کرده و برخی راه های کنترل آن را معرفی کنیم.
در پشت جلد کتاب آمده است: بچه ها می دانید آدم امن زندگی کیست؟ کسانی که ما می توانیم به آن ها اعتماد کنیم. می دانیم 

که وقتی ناراحتی هایمان را به آن ها بگوییم کمک می کنند تا ناراحتی ها کمتر شود. مثل مامان، بابا، خواهر، برادر، معلم.

  بازگشت حاتمی کیا به فجر پس از 5 سال
ابراهیم حاتمی کیا با سپری کردن آخرین روزهای فیلمبرداری فیلم جدیدش، پس از پنج سال بار دیگر به جشنواره فیلم فجر می آید.

سال ۱۳۹۸ با فیلم »خروج« در جشنواره فجر شرکت کرد و الان روزهای پایانی فیلمبرداری فیلم 
»موسی کلیم الله )ع(« را پشت سر می گذارد.

حاتمی کیا در تلاش است تا با استفاده از تکنولوژی تولید مجازی برای اولین بار در ایران، نسخه 
سینمایی و پیش نمایش »موسی کلیم الله )ع(« را برای حضور در جشنواره فیلم فجر آماده کند.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی با همراهی مسئولین صدا و سیما در روزهای پایانی 
فیلمبرداری نسخه سینمایی این پروژه، سر صحنه آن حضور پیدا کرد و از نزدیک در جریان مراحل 

تولید این اثر قرار گرفت و از کارگاه ها و استودیوی بزرگ جنبی  سریال دیدن کرد.
نسخه پیش نمایش »موسی کلیم الله )ع(« مانند نسخه سریال آن، با تکنولوژی نوین تولید مجازی 
آماده می شود که بخشی از تکنولوژی آن توسط جوانان متخصص کشور زیرنظر ابراهیم حاتمی کیا 

بومی شده است.
فیلم و سریال موسی کلیم الله )ع(  محصول مرکز سیمافیلم بوده و عوامل این پروژه بعد از اتمام 

و آماده سازی این نسخه، بلافاصله فیلمبرداری فصل اول سریال را آغاز می کنند.

  »بلندی های بادگیر« تاریخ اکران گرفت
اقتباس جدید و سینمایی از رمان معروف »بلندی های بادگیر« به کارگردانی امرالد فنل بر اساس رمان نوشته 

امیلی برونته، در سال ۲۰۲۶ در سینما اکران می شود.
 این فیلم در تاریخ ۱۳ فوریه ۲۰۲۶ از طریق کمپانی برادران وارنر روی پرده سینماها خواهد رفت و مارگو 
رابی و جیکوب الوردی به ایفای نقش شخصیت های اصلی کاترین ارنشاو و هیثکلیف در اقتباس از رمان معروف 

»بلندی های بادگیر« به کارگردانی امرالد فنل را بر عهده دارند.
این پروژه با مشارکت استودیو »MRC« ساخته خواهد شد که پیش از این در فیلم »سالتبرن« با »امرالد 

فنل« همکاری کرده است.
رمان »بلندی های بادگیر« یک سال پیش از مرگ »امیلی برونته« نویسنده انگلیسی با نام مستعار »الیس 
بل« منتشر شد و داستان آن در لنگرگاه های یورکشایر می گذرد و حول روابط مخرب بین دو خانواده می چرخد. 
هسته اصلی رمان داستان عشق پرشور و غم انگیز بین هیثکلیف، یتیمی است که توسط آقای ارنشاو به فرزندی 

پذیرفته شده است و کاترین، دختر آقای ارنشاو.
»امیلی برونته«، دومین خواهر از سه خواهران برونته بود که سی ام جولای  ۱۸۱۸ در یورک شایر انگلیس متولد 
شد. او کوچک تر از »شارلوت« و بزرگ تر از »آن« بود. »امیلی« بیش ترین شهرتش را به  واسطه  رمان »بلندی های 
بادگیر« به  دست آورد. پس از مرگ مادر، او در کودکی به همراه دو خواهر و برادرش، سرزمین های خیالی را 

خلق و در داستان های شان آن ها را ترسیم کرد. او در سال  ۱۸۴۷، تنها رمان خود یعنی »بلندی ها بادگیر« را 
به عنوان دو جلد از یک مجموعه  سه جلدی منتشر کرد. سبک خلاقانه  این رمان موجب تعجب منتقدان شد. 
اگرچه واکنش های متفاوتی نسبت به این رمان صورت گرفت، اما »بلندی های بادگیر« به یک اثر کلاسیک 
ادبی تبدیل شد.به گزارش هالیوود ریپورتر، در طول سال ها، این رمان مورد اقتباس های متعددی در سینما و 
تلویزیون قرار گرفته که مورد آن را »آندریا آرنولد« در سال ۲۰۱۱ با بازی »کایا اسکودلاریو« و »جیمز هاوسون« 
کارگردانی کرد. رالف فاینز و ژولیت بینوش در سال ۱۹۹۲ در اقتباسی به کارگردان پیتر کاسمینسکی نقش های 
اصلی را بر عهده داشتند و در اقتباسی در سال ۱۹۳۹ از این رمان به کارگردانی ویلیام وایلر نیز لارنس اولیویه 
و مرل اوبرون بازی کردند.امرالد فنل سال گذشته فیلم »سالتبرن« که یک تریلر روانشناختی با بازی »بری 

کیوگان« و »جیکوب الوردی« را ساخت که دو نامزدی گلدن گلوب و پنج جایزه فیلم بفتا را به دست آورد.
فیلم »زن خوش آتیه جوان« نیز نخستین فیلم ساخته امرالد فنل یک فیلم مهیج انتقامی کمیک و تاریک با 
بازی کری مولیگان بود که جایزه اسکار بهترین فیلمنامه اورجینال را برای او به ارمغان آورد و همچنین نامزدی 

اسکار بهترین فیلم، کارگردانی، بازیگر زن و تدوین را به دست آورد.
فنل پیش تر کارگردانی و تهیه کنندگی سریال پرطرفدار محصول بی بی سی با عنوان »کشتن ایو« را بر 
عهده داشت و به عنوان بازیگر نیز برای بازی در نقش کامیلا پارکر بولز در سریال »تاج« محصول نتفلیکس، 

نامزد جایزه امی شد.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


